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– М��аш мырза, «Осындай аса ма�ызды ша�та зор эко номи-
калы� серпіліс жасау�а елімізді� толы� м�мкіндігі бар. Ол �шін біз 
біртіндеп жа�а экономикалы� �лгіге !туі міз керек. Б�л ж�мысты 
батыл ж�ргізуіміз �ажет. Бас ты ма�сат – �а�аз ж�зіндегі биік жетіс-
тіктерге �ол жеткізу емес, шын мәнінде халы�ты� т�рмыс сапа сын 
жа�сарту болу�а тиіс». Президентті� осы тапсырмасы тур а лы 
ойы�ыз ды білсек. &аза�стан !зіне тән �лтты� экономикалы� мо-
дель �алыптастыра ала ма? Ол �андай болуы керек?

Мұқаш ЕСКЕНДІРОВ, «AMANAT» партиясы фракциясының 
мүшесі, Мәжіліс депутаты:

ӘР САЛАҒА ӨЗ МАМАНЫ БАРҒАНЫ ДҰРЫС

МҰНАЙ-ГАЗ ХИМИЯ САЛАСЫН 
ДАМЫТУ МАҢЫЗДЫ

ЕРЛЕРДІҢ ІСІ...

АСАУ ЖҮРЕКТІ 
АҚЫННЫҢ 
БІР БИОГРАФЫ – 
МҰХТАР ӘУЕЗОВ

ИНТЕРНЕТ ЖЕЛІСІМЕН БАРЛЫҚ 
ӨҢІР ҚАМТЫЛУЫ КЕРЕК

ЖЫЛДАМ БА ЕКЕН УАҚЫТ, 
БАЯУ МА ЕКЕН?

Адамзатты� уа�ытпен �арым-
�а тынасы туралы мәдениет тану-
шы лар, антропологтар, әлеу мет-
тану шылар мен философтар әлі 
к�н ге дейін ке� ау�ымды зерт-
теулер ж�р гізіп келеді. *детте 
біз уа�ытты астрономиялы� !л-
шем мен !лшей міз. /асыр, жыл, 
ай, к�н, са�ат және се кунд деген 
сия� ты. 0зіне тән !з гер мейтін 
жыл дамды�ы және бар. /а лам-
ша рымыз немесе К�н ж�йесі �ан-
шалы�та жылдам немесе баяу 
�оз �алса да, Жер бетіндегі тірші-
лік ие лері �шін физикалы� т�р�ы-
да уа �ыт бірдей !теді. 

Мемлекет басшысы Қасым-
Жо март Тоқаевтың Қарулы күш-
тер ді нығайту мен қорғаныс �нер-
кә сібі кешенін дамытуға бағыт-
тал ған саясаты негізі бір-бірін 
то    лықтыратын, жалғасы бар 

тап сырмалардан байқалып тұра-
ды. Ол 2019 жылдан бері армияда-
ғы жедел әрекет ететін топтарды 
же тілдіру маңызды екенін айтып 
ке леді. Сонымен қатар армияның 
мо бильділігін арттыруды, әскери 

тран спорттың авиация саласын 
же тілдіруді бірнеше мәрте тап-
сыр ғаны бар. 2021 жылы 20 та-
мыз да Жоғарғы Бас қолбасшы 
Қарулы күштерді, басқа да әс кер-
лер мен әскери құрылымдарды 
құ   рудың және дамытудың жаңа 
тұ жырымдамасын бекіткен еді. 
2030 жылға дейін қолданылатын 
тұ жырымдама Президенттің 2019 
жыл ғы Жолдауында қарас ты рыл-
ған мақсат-міндеттерді орындау 
үшін жасалған-ды. Ал Президент-
тің биылғы «4ділетті Қа зақ стан-
ның экономикалық бағдары» ат-
ты Жолдауында қорғаныс �нер-
кә    сібі кешеніне к�ңіл б�лді. 
С�й тіп, еліміздің қорғаныс қабі-
ле тін жақсарту жан-жақты си пат-
та қарастырылып жатыр. Алға 
қой ған мақсаттар бір-бірін толық-
тырып келеді.

(Жалғасы 4-бетте)

Мемлекет басшысына SINOPEC компаниясы-
ның еліміздегі қызметінің қорытындысы және 
ал да ғы кезеңге арналған жоспары ж�нінде мәлімет 
берілді.

4ңгімелесу барысында геологиялық барлау жә-
не мұнай-газ химиясы �німдерін �ндіру сала ла-
рындағы ынтымақтастық перспективалары тал қы-
ланды.

Президент отандық компаниялардың SINO-
PEC корпорациясымен �зара іс-әрекеті Қазақстан 
мен Қытайдың стратегиялық серіктестігін нығай-
ту ға ықпал ететініне сенім білдірді.

Сонымен қатар Қасым-Жомарт Тоқаев энер ге-
тика және химия салаларындағы бірлескен жо ба-
ларды жүзеге асыру кезінде су үнемдейтін тех но-
логияларды енгізу маңызды екеніне назар аударды.

Мемлекет басшысы «&аза�телеком» 
А& бас�арма т!ра�асы &уанышбек Есе-
кеевті �абылдады.

Президентке «Қазақтелеком» компаниялар 
то бының биылғы бірінші жартыжылдықта атқар-
ған қызметінің негізгі қаржы-шаруашылық к�р-
сет кіштері туралы есеп берілді.

Қуанышбек Есекеевтің айтуынша, еліміздің 
те лекоммуникация саласындағы ірі операторының 
былтырғы осы кезеңмен салыстырғандағы табысы 
10 пайызға, ал таза пайдасы 16 пайызға �скен. 5G 
же лісін құру – «Қазақтелеком» үшін басымдық-
тар дың бірі саналады. Бұл бастама аясында 2027 
жыл ға қарай бүкіл ел бойынша 7 мыңнан астам 
ба залық станция салынуға тиіс. Осы жылдың 
соңы на дейін бесінші буын желісінің 782 базалық 
стан циясын салу жоспарланып отыр.

«Қолжетімді интернет» ұлттық жобасы аясында 
ком пания 1200-ге жуық ауылды оптикалық тех но-

ло гиялар арқылы интернет желісіне қосуды және 
республикалық автожолдарды LTE технологиясы 
бойынша сапалы интернетпен қамтамасыз етуді 
к�з деп отыр.

Бұдан б�лек, Мемлекет басшысына 4зербай-
жан мен бірлескен жоба аясында Каспий теңізінің 
таба ны арқылы талшықты-оптикалық желі салу 
ж� ніндегі тапсырмасының орындалу барысы тура-
лы баяндалды.

Сонымен қатар «Қазақтелекомға» байланыс 
са па сына қатысты проблемаларды шешу және 
Қазақстан қалаларындағы кеңжолақты интернет 
желісімен қамтылмаған аймақтардың мәселесін 
тезірек ретке келтіру міндеті жүктелді. Қасым-
Жомарт Тоқаев ауылдық жерлердегі халықтың қала 
тұрғындары сияқты заманауи цифрлық қызметтер 
мен �німдерге қол жеткізуге тиіс екенін атап �тті. 
Осыған байланысты компанияға тиісті инф ра-
құрылым құрылысының қарқынын арттыру тап-
сырылды.

&асым-Жомарт То�аев SINOPEC корпорациясыны� президенті Юй Баоцайды 
�абылдады.

Жа8анда�ы геосаяси ахуал сәт сайын ��былып т�р�ан сәтте елді� �ауіпсіздігіне к!�іл 
б!луді� ма�ыздылы�ы арта т�седі. Бейбітшілік пен тынышты�ты� кепіліндей к!рінетін 
халы�аралы� ��жаттарды� да ��нсыздан�анын к!ріп ж�рміз. Сонды�тан &арулы к�штер мен 
�ор�аныс !неркәсібін к�шейту !мір талабына айналып барады. Президент &асым-Жомарт 
То�аевты� да б�л сала�а айры�ша назар аударуыны� себебі осында болса керек. Аптаны� 
басында ол Іле а��арында !ткен әскери жатты�у�а барды...

9 13

8

АЛАШТАНУ – 
ҰЛТТЫҚ 
ИДЕОЛОГИЯНЫҢ 
ТІНІ

Жуырда бір топ �алым Ресейге «Алаш жолы мен» деп аталатын экспедиция�а 
ат  тан   �ан еді. Олар Мәскеу, Воронеж �а лаларына барып, ар хивте ж�мыс іс теп �айт-
ты. Б�л сапарда �а лым  да ры мыз Алаш тарихына �атысты ��н ды де ректер таба алды 
ма? М� ра �атымыз жа�а де ректермен то лы� ты ма? Біз б�л сауалды жас �а лым, 
алаш танушы =ш�ын Сайдырахман�а �ой �ан едік. 

=ш�ын САЙДЫРАХМАН, 
�алым:

«С�лтанмахм�тты� ал�аш�ы биографы» (Ай�ын. 
(№44, 20 сәуір 2023 ж.) аталатын М!лдір Т!леп-
бай  ды� ма�аласын о�ы�ан со� С�лтанмахм�ттай 
асау ж�ректі а�ын та�дыры, әдеби м�расы жайында 
ой�а берілдім. Ойыма бар ��мырын С�лтанмах м�т-
ты� та�дыры �шін жанпида к�реске арна�ан про-
фес сор Бейсембай Кенжебай�лы оралды. 

ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУҒА 
КЕЛГЕН ТҰРҒЫНДАР КӨП

БЕТ

5

МЕРЕЙЛІ ОТБАСЫ – 
МЕМЛЕКЕТ ТІРЕГІ

БЕТ

12

(Жалғасы 5-бетте)
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АҚПАРАТ

СЕНАТ ТӨРАҒАСЫ 
ШЕТЕЛДІК СУДЬЯЛАРМЕН 
КЕЗДЕСТІ

Мәжіліс Спикері Ерлан �ошановты� 
т�ра�алы�ымен Бюро отырысы �тіп, алда�ы 
жалпы отырысты� к�н тәртібі на!тыланды.

Жалпы отырыста депутаттардың бастамасымен 
әзірленген «Жер қойнауы және жер қойнауын 
пай далану туралы» Кодекске түзетулер енгізу ту-
ралы заң жобасы бірінші оқылымда  ұсынылады. 

Бұл заң жоба жер қойнауын пайдалануға ар-
налған келісімшарттар жасау және базалық жо-
балау құжаттарына мемлекеттік сараптама жүргізу 
рәсімдерін оңтайландыруға, жер қойнауын пай-
даланушылардың қаржылай және әкімшілік шы-
ғындарын азайтуға бағытталған.

Сонымен қатар депутаттар экспорттық-кре-
диттік агенттік және шикізаттық емес тауарлардың 
(жұмыстардың, к$рсетілетін қызметтердің) экс-

пор тын ілгерілету мәселелері туралы заң жоба 
бірінші оқылымда және «Еуразиялық қайта сақ-
тандыру компаниясын құру туралы келісімді ра-
ти фикациялау туралы» заң жобасын талқылайды. 

Палата комитеттері бірқатар рати фикация-
ланатын құжатты жұмысқа қабылдайды. Олар: 
Тәуелсіз Мемлекеттер Достастығына қатысушы 
елдердің аумақтарын санитариялық қорғау 
саласындағы ынтымақтастық туралы келісім және 
Қазақстан мен Қытай үкіметтері арасындағы 
мемлекеттердің азаматтарына қатысты ақпарат 
алмасу туралы келісім. 

Сондай-ақ күн тәртібінің жобасында VIII 
сайланған Қазақстан Республикасы Парламенті 
Мәжілісінің $кілеттіктерін іске асырудың екінші 
сессияға арналған негізгі іс-шаралар жоспары бар. 

ЖЕР ҚОЙНАУЫН 
ПАЙДАЛАНУ ТУРАЛЫ 
ЗАҢ ЖОБАСЫ ҚАРАЛАДЫ

Сенат Спикері  Мәулен #шімбаев 
«Консти туциялы! әділдік: абырой, еркіндік 
және барша�а әділдік» атты халы!аралы! 
конференция�а !атысу �шін елімізге келген 
шет мемлекеттерді� Конституциялы! Сот 
т�ра�аларымен кездесті.

Палата Т$рағасы кездесуге қатысушыларға 
аталған Конференция аясында конституциялық 
бақылау мәселелері бойынша сындарлы пікір 
айтып, тәжірибелерімен б$ліскені үшін алғыс 
білдірді. Сондай-ақ ол Қазақстанда Мемлекет 
басшысының бастамасымен құрылған Консти-
туциялық Соттың қоғамдағы маңызы туралы айтып 
$тті.

«Конституциялық Сот – азаматтардың құ-
қықтарын қорғайтын маңызды институт қана емес, 
сонымен бірге заңнаманың ел Конституциясына 
сәйкестігі тұрғысынан мониторинг жүргізетін тетік. 
Осы бағытта бірлескен жұмыстың әлеуеті зор. 

Сондықтан біз Конституциялық Сот пен заң шы-
ғарушы орган арасындағы $зара іс-қимыл туралы 
шетелдік тәжірибелерге үлкен мән беріп отырмыз», 
– деді палата Спикері.

Сондай-ақ Мәулен 5шімбаев Сенаттың заң 
шығару қызметіне тоқталып, палатаның жұмысы 
негізінен Мемлекет басшысының халыққа арнаған 
Жолдауында к$рсетілген реформаларды сапалы іске 
асыруға бағытталғанын айтты.

Кездесу барысында тараптар түрлі елдердің 
Конституциялық Сот т$релігі саласындағы негізгі 
бағыттар мен басымдықтарды да талқылады. Атап 
айтқанда, судьялар демократияның маңызды 
элементі ретінде адам құқықтарын қамтамасыз 
етудің халықаралық тәжірибесіне ерекше назар 
аударды.

Іс-шараға Қазақстан Республикасы Консти-
туциялық Сотының т$рағасы Эльвира 5зімова, 
Сенат басшылығы мен депутаттары да қатысты.

– Мемлекет басшысының 
«5ді летті Қазақстанның эко-
номика лық бағдары» атты халыққа 
Жолдауы $неркәсіптік саясат; 
аграрлық сектор және азық-түлік 
базасы; инфрақұрылымды жаң ғыр-
ту; к$ліктік-логистикалық әлеуетті 
іске асыру; цифрландыру, инно-
вация және креативті индустрияны 
дамыту; орта кәсіпкерлік пен бә-
секелестікті дамыту; макро-
экономика лық саясатты қайта 
жүк теу; адами капиталды нығайту; 
тиімді мемлекеттік аппарат сияқты 

маңызды тоғыз бағытты қамты-
ды. 

Оның ішінде Орта кәсіпкерлік 
пен бәсекелестікті дамыту б$лігінде 
Президентіміз ең алдымен шағын 
бизнес субъектілерін ірілендіру 
үшін заңнамаға бірқатар $згерістер 
енгізуді тапсырды. Осы ретте бізге, 
яғни депутаттар тарапынан бар 
күш-жігерімізді салып, кәсіпкер-
лік ті дамытуға бағытталған заңдар-
ды қабылдайтын боламыз. 

Айта кету керек, орта бизнес 
ша ғын бизнеске қарағанда тәуе кел-
ге азырақ бейім. ?йткені олардың 
ресурстары мен қаржылық тұрақ-
ты лығы жоғары. Тиісінше, инвес-
торлар мен несие берушілер үшін 
тартымдысы – орта бизнес. Мем-
лекет шағын бизнесті орта санатқа 
ауыстыру ж$нінде шаралар қабыл-
дайтын болады. Нәтижесінде, орта 
бизнеске де мемлекеттік қолдау 
к$рсетілетін болады.

Руслан ҚОЖАСБАЕВ,

Мәжіліс депутаты:

ИНВЕСТОРЛАР ҮШІН 
ТАРТЫМДЫСЫ – 
ОРТА БИЗНЕС

Пікір

Шежірелі тарихымызды� әр пара�ын 
ашып, тере�іне ��ілсек, хал!ымызды� 
азатты! �шін арпалысып �ткенін к�реміз. 
Бостанды! с�йгіш !аза!ты� басынан небір 
!илы заман �тті. �ысыл тая� кезде м/!алмай 
бір же�нен !ол, бір жа�адан бас шы�ара 
білген батыр бабаларымызды� ерлігі 
санамызда мә�гі жатталып !алды. 

Сондай бірегей батырлардың бірі, 1916 жылғы 
Ұлт азаттық к$терілістің Бас сардары Амангелді 
Имановтың туғанына биылғы 3 сәуірде 150 жыл 
толды. Батырдың мерейтойына орай еліміздің әр 
$ңірінде түрлі мәдени әдеби іс шаралар $туде. «Тау 
алыстаған сайын биіктей түседі» демекші, Амангелді 
батырдың ерлігі уақыт $ткен сайын жаңғырып, 
айқындала түскендей. Тың деректермен толығып, 
к$теріліске қатысушылардың естеліктері де баспас$з 
беттері мен әлеуметтік желілерде жиі жариялануда. 
Аталған бағыттағы жұмыстардың одан әрі жалғасын 
табарына сенім мол.

Патшалық Ресей кезінде қазақ даласында ірілі-
ұсақты 300-дей ұлт-азаттық күресінің болғаны мәлім. 
Солардың ішінде ауқымдысы – дәл осы 1916 жылғы 
Ұлт-азаттық к$теріліс. Оның шығуына әлеуметтік-
экономикалық және саяси сипаттағы факторлар 
себеп болды. Отарлық езгінің күшеюімен қатар 
Патша үкіметінің «Июнь жарлығы» қазақ даласында 
к$теріліс отының лап ете қалуына түрткі болды. Бұл 
жарлық бойынша 19 бен 31 жас аралығындағы қазақ 
жастарын майданның қара жұмысына алу к$зделген 
еді. 

Нәтижесінде, майданға бала бермеуге бекінген 
қазақ халқы бірігіп бас к$терді. Осылайша, байтақ 
даламыздың әр жерінде қарулы к$теріліске айналған 
стихиялық бас к$терулер басталды. Біртіндеп 
ұйымдасқан сипат алды. Жетісу және Торғай даласы 
к$терілістің аса ірі ошақтарына айналды. Патша 
үкіметі к$терілісшілер шоғырланған жерлерге ірі 
әскери күштерді жіберді. Қыркүйек, қазан айының 
басында жетісулық к$терілісшілер шегініп, Шығыс 
Түркістанға $тіп кетуге мәжбүр болды. Торғай 
к$терілісі ірі қозғалыс ретінде тарихта қалды. Бас 
сардар Амангелді Иманов к$терілісшілерді ондыққа, 
елулікке, жүздікке, мыңдыққа б$ліп, арнайы мерген-

дер б$лімшесін құрды. Амангелді Иманов бастаған 
к$теріліс тарихы кейін «Торғайға шабуыл», «Татыр 
шайқасы», «Доғал Үрпектегі кескілесу», «Күйіктегі 
айқас» деп аталып, аңызға бергісіз әңгімелер арқылы 
ел арасында кең тарады. Торғай жеріндегі к$теріліс 
Патша үкіметі құлаған соң ғана тоқтады. Мұның $зі 
батыр бабаларымыздың к$зсіз ерлігін, қайтпас қай-
сар лығын дәлелдеп тұрғандай. Дәл осы к$терілістің 
бел ортасынан табылған батыр атамыз Амангелді 
Имановтың к$зсіз ерлігі ел есінде мәңгі қалды.

Амангелді Иманов – қарапайым халықтың 
арасынан шыққан тау тұлға, оғлан батыр. Ол – елі 
үшін туған перзент. 5ділдік аңсаған ол қалың 
қазақтың арманына қанат байлап, жол бастаған есіл 
ер. Ол – ұлттың тұтастығы, жердің бүтіндігі үшін 
қарақан басын қатерге тіккен сардар. Батырдың 
бейнесі халық зердесінде дәл осылай жатталды және 
солай қала бермек. 

Батыр атамыз Амангелді Имановтың туғанына 
150 жылдық мерейтойы батырдың аты берілген 
Амангелді ауданында қыркүйек айында тойланбақ. 
Елім деген ердің есімі лайықты деңгейде ұлықталып, 
атамыздың рухы бір к$теріліп қалар деген сенімдеміз. 
Кейінгі ұрпақ Амангелді батырдың ерлігін одан әрі 
асқақтатып, $неге қылып айтса дейміз. ?йткені, ер 
есімі ел есінде мәңгі сақталады!

Берік БЕЙСЕНҒАЛИЕВ, 
Мәжіліс депутаты

АЗАТТЫҚ ҮШІН 
АРПАЛЫСҚАН

МЕДИЦИНАҒА ГРАНТ 
САНЫН КӨБЕЙТУ КЕРЕК

Сенат Спикері Мәулен #шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен Палата отырысы �тті. Онда 
сенаторлар «�аза!стан Республикасыны� 
3кіметі мен Т�ркия Республикасыны� 
3кіметі арасында�ы а!парат алмасуды 
/йым дастыру және кедендік ба!ылау рә-
сімдерін о�айлату туралы келісімді рати-
фика циялау туралы» за�ды !арап, !абыл-
дады. Сондай-а! олар депутатты! сауал-
дарын жолдады.

Мақұлданған заң ж$нінде пікір білдірген Сенат 
Т$рағасы Келісім екі мемлекет арасында тасымал-
данатын тауар мен к$лiк құралдары туралы элек-
трондық ақпарат алмасу тәртібін айқындайтынын 
атап $тті. Соның нәтижесінде кедендiк бақылау 
рәсімдерінің мерзiмдерi қысқарып, тиiмдiлiгi 
артпақ.

«Осы құжат арқылы $ткізу пункттерінде ше-
к ара дан $тудің тәртібі анықталады. Сонымен бірге 
кедендік тексеруден босату және $зге кедендік 
рәсімдеулерді жеңілдету к$зделіп отыр. Алдағы 
уақытта заң екі ел арасындағы экономикалық 
ынтымақтастықты одан әрі дамытуға $з септігін 
тигізеді деп сенеміз», – деді Мәулен 5шімбаев.

Сонымен қатар отырыс барысында сенаторлар 
депутаттық сауалдарын жолдады.

Ақмарал 5лназарова медициналық мамандық-
тар бойынша білім гранттарын арттыру керектігін 
айтып, Үкіметтің назарын аударды.

Жанболат Ж$ргенбаев Алматы облысындағы 
аудандарда суды тиімсіз пайдалану және гидро-
техникалық құрылыстардың тозуы мәселесін 
к$терді. Соған байланысты сенатор 2023–2026 
жылдарға арналған Ауыл шаруашылығында суды 
тиімді тұтынуды қамтамасыз ету ж$ніндегі жол 
картасына бірқатар $згерістер енгізуді ұсынды.

Серік Шайдаров Жезқазған қаласында ин-
фрақұрылымның тозуына алаңдаушылық білдіріп, 
$ңір тұрғындарымен кездесуде аталған проблема 
кеңінен талқыланғанын айтты. Премьер-Ми-
нистрге жолданған сауалда ЖЭО-ның жай-күйі, 
Есқұла су құбырының құрылысы, Үйтас-Айдос су 
құбырын қайта жаңарту және басқа да нысан-
дардағы шұғыл шешімді талап ететін мәселелер 
к$терілген.

Амангелді Толамисов бала асырап алу саласын-
дағы проблемаларға тоқталды. Депутат бұл мәселе-
де тараптардың заңды жауапкершілігін күшейтудің 
маңызы зор деп санайды.

Қайрат Тастекеев $з сауалында елімізде техни-
калық және кәсіптік білім берудің ұлттық жүйесін 
күшейту қажеттігін атап $тті.

Андрей Лукин ветеринарлық бақылау саласын-
дағы проблемаларды айтып, кәсіпкерлерге шы-
ғын дарды т$лемей мал $німдерінің сынамаларын 
алу тәжірибесін тоқтатуға шақырды.
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ЖҰМЫС БЕРУШІЛЕР ТАЛАПТЫ  
ОРЫНДАУҒА ҚҰЛЫҚСЫЗ

Мемлекет басшысыны� «�ділетті �аза�станны� экономикалы� ба�дары» Жолдауын ж�зеге асыру 
шаралары «AMANAT» партиялы� ба�ылау комитетіні� отырысында тал�ыланды.

Іс-шараға партия Хатшысы Ержан 
Жыл қыбаев, Мәжіліс депутаттары, �ңір-
лік және аумақтық партиялық бақылау 
ко миссияларының т�рағалары мен мү-
шелері қатысты.

Комитет т�рағасы, Мәжіліс депутаты  
Павел Казанцев Мемлекет басшысының 
Жол дауы, Президенттің сайлауалды бағ-
дарламасын және партияның сайлауал ды 
бағ дарламасын жүзеге асыру ж�ніндегі жол 
карталары сияқты негізгі құжаттар бол уы 
тиіс екенін атап �тті.

«Бұл ретте атқарылар жұмыс ауқымды. 
Жол даудың әрбір тармағын жүзеге асыру 
бойынша біз оған жауапты партия мү ше-
лері мен орындау мерзімін анықтап алуы-
мыз керек. Сондықтан аумақтық партия-
лық бақылау комиссиялары нақты мәсе-
ле лер мен проблемалар бойынша �здері-
нің жедел айлық жұмыс жоспарын жасауы 
тиіс. Қағаздар мен құжаттарды толтырып, 
жиын дарды тым ресмилендірудің қажеті 
жоқ. Партия Мемлекет басшысының Жол-
дауында айтылған тапсырмалардың 
орындауда алғы шепте болады», – деді ол.

Комитет мүшесі, Мәжіліс депутаты  
Ека терина Смышляева Президенттің 
мем лекеттік сатып алу жүйесін жаңғырту 
жә не отандық �ндірушілерді қорғау ж�-
ніндегі тапсырмасына назар аударды.

«Депутаттық сапар барысында азамат-
тар мемлекеттік сатып алуларда Қазақ-
стан да жасалған �німдердің қамтылу 
мә селесін жиі к�терді. Тұтастай алғанда, 
отандық �німге немқұрайлы қарау барлық 
жерде орын алып отыр. Қит етсе, заңна-
маны кінәлап шығады. Бірақ заңда жер-
гілікті тауар �ндірушіні мемлекеттік са-
тып алуға қатыстыру үшін жеткілікті 
жағ дай жасалған. Тек бұл шарттар үнемі 
орын далмайды, әсіресе, жалпы сатып алу 
к�лемінің 60%-ы тиесілі болып отырған 
квазимемлекеттік сектор компаниялары 

бұл талаптарды орындамайды», – деді 
де путат Екатерина Смышляева.

Депутат Мемлекет басшысы �з Жол-
дауын да салалық цифрландыруға баса 
на зар аударғанын айтты. Жалпы, цифр-
лан дыру бойынша еліміздің белгілі бір 
дең гейде жетістіктері болғанымен, нақты 
са лаларда (су, жер, жер қойнауы) проб ле-
малар бар екенін жасырмады. 

«Сапалы дерек пен дәйек ұсыну ке-
зінде әдетте жергілікті деңгейде жағдай 
бұр маланады. Ешкім ашықтықты қала-
май тындықтан осындай олқылыққа жол 
беріледі. Себебі бұл сыбайлас жемқорлық 
пен алаяқтыққа жол беретін жағдайлар. 
Салалық мәселелер есептегіштерді орна-
тудан бастап мәліметтер базасын жүргізуге 
дейін тоқтап тұр. Президент айтқан еңбек 
құ қықтарын қорғау мәселесіне келсек, жұ-
мыс берушілер к�бінесе Еңбек кодек сінің 
талаптарын орындауға құлықсыз. Еңбек 
қауіпсіздігін де партиялық бақы лау ға алу 
қажет», – деді Екатерина Смы шляева.

Оның с�зін «AMANAT» партиясы-
ның Астана қалалық филиалы жанын-
да ғы Пар тиялық бақылау комиссия сы-
ның т�ра ғасы Мирас Шекенов та қолдап 
отыр.  

«Жергілікті жерлерде салалық циф р-
 лан   дыруға қарсы әрекет етуде. Себебі 
ашық  тық қармап қалғысы келетіндерге 
қо  лайсыз. Қаражат қайда жұмсалып, 
жо  ба лар қалай жүзеге асып жатқаны 
ай қын к� рінген кезде, барып ашықтық 
қа лыпта сады. Сондықтан салалық циф р-
ландыру міндетті түрде жүргізілуі ке-
рек», – деді.

Жиын қорытындысы бойынша Ко ми-
тет мүшелері орталық және жергілікті 
мем  лекеттік органдардың Мемлекет бас-
шы сының Жолдауын жүзеге асыруына 
қа    тыс ты бірқатар ұсыныс қабылдады. 
Сонымен қатар партиялықтар депутаттық 
корпусқа Үкімет тің аналитикалық мәлі-
мет тер база сы  на қол жеткізуді қамтамасыз 
етуді ұсынды.

Бүгінде Ертіс-Баян �ңіріндегі пар-
тия лықтардың саны 48 591 адамды құ-
рай ды және 213 бастауыш партия ұйы-
мы табысты жұмыс істеуде.

Мемлекет басшысының Қазақстан 
хал қына Жолдауының к�птеген тар ма-
ғы Павлодар �ңірі үшін аса маңызды 
еке нін атап �тті Мәди Оспанов.

«Жаңа �неркәсіптік саясат еліміздің 
ірі индустриялық �ңірлерінің бірі р е тін-
де Павлодар облысының дамуына сер-
пін береді. Eңірдің әрбір үшінші тұр ғы-
ны �ндіріспен байланысты, ал әрбір 
ал  тыншысы – ауылда еңбек етеді. 
Жол   дау да айтылған шаралар Павлодар 
об лы сының ауыл шаруашылығы, 
энергетика, ту ризм, сондай-ақ к�лік-
транзит секто рын дағы үлкен әлеуетін 
ашуға мүмкіндік бе реді. Жолдауды 
негізге ала отырып, пар тия Т�рағасы 
Ерлан Қошанов пар тия ластар алдында 

бірқатар міндетті бел гіледі», – деп атап 
�тті Мәди Оспа нов.

Мемлекет басшысы белгілеген пар-
тия   лық жобаларды іске асыру – 
«AMANAT» партиясының алдына 
қойыл  ған басым міндет. Қазақстан дық-
тар ара сында қаржылық сауаттылық 
дең  гейін арттыруға бағытталған «Қа-
рыз сыз қоғам» бастамасы тиімділігін 
к�р сетті. Келесі жылы жобаны Павло-
дар облы сын да іске асыру к�зделіп 
отыр.

«Жер Аманаты» партиялық жобасын 
іс ке асыру аясында биыл 5 млн гектарға 
жуық пайдаланылмаған жерді мем ле-
кетке қайтару жоспарлануда. Павлодар 
облысында бос жатқан жердің ауданы 
ша мамен 380 мың га құрайды, оның 
жар  тысына жуығы мемлекетке қайта-
рыл ды.

Ауыл халқының табысын арттыру 
мақ сатында партия «Ауыл Аманаты» 
жо басын іске асыруда. Бұл жобаны іске 
асыру үшін партияластар кең ақпарат-
тық жұмыс жүргізуде. Бүгінгі таңда 
об лыста б�лінген қаражат аясында 1,5 
млрд теңге толық игеріліп отыр.

«Бастауыш партия ұйымы – пар-
тияның негізі. Жаңғырту жағдайында 
және 20% к�лемінде қайтарымды қара-
жат бастамасын енгізе отырып, 213 
БПҰ-да партияішілік жұмыс табысты 
ат қарылып жатыр. Есепті кезеңде бар-
лы ғы 200 мыңнан астам адамды қам ти-
тын, 12 000-нан астам іс-шара �ткізілді. 
Eңір дегі ірі �неркәсіптік кәсіпорын-
дар дың 12 бастауыш партия ұйымында 
қо    ғамдық қабылдау б�лмелері жұмыс 
істейді. Оларда 64 қабылдау �ткізілді, 
о н ы ң  б а р ы с ы н д а  3 9 5  а д а м н а н 
�тініштер қабылданды. Келіп түскен 
�тініштердің жалпы санының 60%-ы 
оң шешімін тапты,  қалғандары 
бойынша қолданыс тағы заңнама 
аясында түсініктеме бе ріл ді», – деді 
«AMANAT» партиясы Павлодар об-
лыс тық филиалының т�рағасы Илья 
Теренченко .

Жыл сайынғы Жолдауында Қасым-
Жомарт Тоқаев энергетикалық қауіп-
сіз дік мәселесін шешуге назар аударып, 
Қа зақстандағы ең ірі конденсаторлық 
үл гідегі жылу электр станциясы ретінде 
– Екібастұз 1-МАЭС-ты атап �тті. 
Б.Нұр жанов атындағы Екібастұз кәсіп-
орнының бастауыш партия ұйымының 
т�рағасы Серік Серьянов энергетиктер 
атынан Мемлекет басшысының барлық 
бастамасына қолдау білдірді.

Конференция аяқталысымен 
«AMANAT» партиясы Орталық аппара-
ты  ның басшысы Мәди Оспанов Павло-
дар ауданының Жетекші ауылында 
болып, мәдениет үйі мен жаңа су құ бы-
ры құрылысының барысымен таныс ты. 
«AMANAT» пар тия сы Павлодар облыс-
тық филиалының атқарушы хатшысы 
Айгүл Маликова барлық нысандағы 
құры лыс жұмысы партиялық бақылау 
ко миссиясының назарында екенін атап 
�тті.

 Мәди Оспановтың іс-сапары «Пав-
лодар» арнайы экономикалық ай-
мағының БПҰ �кілдерімен кездесуімен 
аяқталды. 

129 МЫҢНАН АСТАМ СТУДЕНТ 
ЖАТАҚХАНАДА ТҰРУҒА ӨТІНІШ БІЛДІРГЕН

Мемлекет басшысыны� «�ділетті �аза�станны� экономикалы� 
ба�дары» Жолдауын ж�зеге асыру шаралары «AMANAT» партиялы� 
ба�ылау комитетіні� отырысында тал�ыланды.

С�з басында Парламент Мәжілісінің 
де путаты, Кеңес т�рағасы Нартай Арал-
байұлы студенттерді жатақханамен қамту 
мә селесі бір емес, бірнеше жылдан бері 
ше шілмей келе жатқан проблема екенін 
атап �тті.

«Жыл сайын жаңа оқу жылында қоз-
ғалатын маңызды мәселе – жатақхана 
тап шылығы. Eкінішке қарай, Үкімет бұл 
мә селені түбегейлі шеше алған жоқ. 2021 
жы лы студент жастарымыздың тек 16%-ы 
ғана жатақханамен қамтылды. Одан 
кейінгі жылдарда да дәл осындай жағдайға 
тап болдық. Жоғарғы оқу орындарында 
орнаған бір тенденция бар: алдымен 
1-курс студенттері ғана жатақханаға 
жайғастырылады. Орын қалып жатса, �зге 
студенттер қамтылады. Бұл қаншалықты 
әділетті? Пәтер жалдауға халықтың жа ла-
қысы жетпейді.  Соған қарамастан, 
жауап ты органдар осы мәселеге күні бү-
гінге дейін атүсті қарап келеді. Біз мәсе-
ле ні құр к�теріп қана қоймай, оны шешу 
жолын қарастыруымыз керек», – деді 
Кеңес т�рағасы.

Eз кезегінде, «AMANAT» партия сы-
ның Хатшысы Шолпан Каринова осы 
кү ні елімізде студенттер саны 1 млн-нан 
аса тынын атап �тті. Оның айтуынша, 
заң ға сәйкес, ЖОО-дағы барлық шәкірт 
жа тақханамен қамтылуға тиіс. Алайда іс 
жүзінде олай болмай отыр. 

«Партия жанындағы «Жастар Рухы» 
жас тар қанаты студенттердің жатақхана 
тап шылығы мен оларға лайықты жағдай 
жа сау мәселесін бірнеше жылдан бері к�-
теріп келеді. Мәселен, жастар қанаты 
биыл 14 тамыздан бері 389 жатақхананың 
жағ дайын тексерді. Оның 149-ы – жоғары 
оқу орындарына, қалған 240-ы – техни-
ка лық және кәсіптік білім беру ұйымдары-
на тиесілі. Нәтижесінде, санитарлық 
жә не қауіпсіздік нормаларының сақ тал-
мауы, су крандарының жұмыс істемейтіні, 
сынық кафельдер, оқу залдарының �з 

мақсатында пайдаланылмауы, студент-
тер дің бос уақытын тиімді �ткізуге арнал-
ған орындардың болмауы анықталды», – 
деді партия Хатшысы.

Бұл ретте Ғылым және жоғары білім 
ви це-министрі Талғат Ешенқұлов ЖОО-
ның жатақханаларында 23 686 орын тап-
шы екенін атап �тті. Соның ішінде Алма-
ты, Астана қалалары мен Солтүстік Қа-
зақ стан облысы к�ш бастап тұр.

«Eкінішке қарай, жатақханалардағы 
орын тапшылығы мәселесін бір күнде 
ше шу мүмкін емес. Еліміздегі 104 ЖОО-
да 198 жатақхана бар. Биыл 129 мыңнан 
ас там студент жатақханада тұруға �тініш 
біл дірді. Ал ел аумағындағы жатақха на-
лар дың сыйымдылығы 106 мың орынды 
құрайды. Тиісінше, 58 білім ордасындағы 
жа тақхана тапшылығын шешу мақса тын-
да, жекеменшік 182 жатақхана мен хос-
телді жалға алу туралы шешім қабылданды. 
Онда 24 560 орын бар. Меншік иелерімен 
бірнеше келісс�з жүргізіліп, Алматыдағы 
хостелдерді жалға алу құны айтарлықтай 
ар зандатылды. Нәтижесінде, бір жатын 
ор нының бағасы – 30-50 мың теңге ара-
лы ғында белгіленді. Келісімге сәйкес, 
он да тек студенттер ғана орналастырыла-
ды. Қауіпсіздік мәселесіне де мән беріл е-
ді», – деді ол.

Вице-министрдің айтуынша, 2018-
2022 жылдары елімізде студенттерге ар-
нал ған 26 390 орындық 99 жатақхана 
пай   далануға берілді. Биыл 8 854 орынға 
не гізделген 32 жатақхананы пайдалануға 
беру жоспарлануда. Бүгінде оның 6-сы 
жастарды қабылдап үлгерді. Қалғаны жыл 
соңына дейін жұмыс істей бастайды.

Ал Оқу-ағарту вице-министрі  Еділ 
Ос пан ел аумағындағы 776 колледжде 517 
мың нан астам студент білім алып жатқа-
нын мәлімдеді. Биыл 190 мың талапкер 
оқуға қабылданды. 

«Еліміздегі техникалық және кәсіптік 
бі лім беру ұйымдарындағы 523 жатақх а-

на да 54 мыңнан астам студент тұрып жа-
тыр. Алайда 6 312 орын әлі де тапшы бо-
лып отыр. Vсіресе, Ақмола облысы мен 
Ал маты қаласында жатақхана тапшылығы 
бар. Сондықтан биыл колледж студенттері 
жақханаларда қосымша 2 359 орынмен 
қамтылады. Соның ішінде, жаңа оқу жы-
лы басталғалы бері 6 жатақхана пай да-
лануға берілді. Жыл соңына дейін 1 269 
орын ға негізделген тағы 6 жатақхананы 
пай далануға беру к�зделуде. Сондай-ақ 
19 колледждің студенттері хостелдер мен 
қо нақ үйлердегі 1 327 орынмен қамтыл-
ды», – деді ол.

Бұл ретте Қаржы министрлігі Vлеу-
мет тік сала бюджеті департаментінің ди-
рек торы Медет Ақтанжанов ЖОО мен 
кол ледждердегі жатақхана мәселесін 
ше шу үшін бюджеттен б�лінетін қаражат-
қа тоқталды.

«ЖОО студенттерін жатақханаларда 
14 532 орынмен қамту мақсатында 2023 
жыл ға арналған республикалық бюджетте 
Ғы лым және жоғары білім министрлігіне 
5 млрд 257 млн теңге қарастырылды. Ал 
кол ледж студенттерін 5 273 орынмен қам-
ту үшін Оқу-ағарту министрлігіне 1 млрд 
849 млн теңге б�лу к�зделді. Бүгінде 2024-
2026 жылдарға арналған республикалық 
бюджет қаралуда. Осы үш жылдық кезең-
де Ғылым және жоғары білім министр лі-
гі не студенттерді 15 138 жатақхана ор ны-
мен қамтамасыз ету үшін – 19,2 млрд 
тең ге, ал Оқу-ағарту министрлігіне жас-
тар ды 6 762 жатақхана орнымен қамта ма-
сыз етуге 8,6 млрд теңге б�лу жоспарланып 
отыр», – деді департамент директоры.

Осы орайда Ұлттық экономика ми-
нистр лігі Инвестициялық саясат депар-
та менті директорының орынбасары Ал-
маз Құсайынов мемлекеттік-жеке меншік 
әріп тестік аясында тұрғызылып жатқан 
жатақханаларға тоқталды.

«Мемлекеттік-жекеменшік әріптестік 
шеңберінде Қызылорда қаласында 400 
орын ға негізделген жатақхана құрылысы 
қо лға алынуда. Сонымен қатар Астана 
қа ласындағы С.Сейфуллин атындағы Қа-
зақ агротехникалық университетінің сту-
денттеріне арнап 3 310 орындық жатақхана 
салу к�зделіп отыр. Бұдан б�лек, Пре зи-
дент тапсырмасы аясында, әлеуметтік 
са лада мемлекеттік-жеке меншік әріп тес-
тікті дамытудың 2024-2028 жылдарға ар-
нал ған кешенді жоспарының жобасы 
әзір ленуде. Осы кешенді жобаны пысық-
тау барысында Ғылым және жоғары білім 
министрлігі 7 950 орынға арналған 4 сту-
денттік жатақхана салу бойынша 3 жоба 
ұсынды», – деді Алмаз Құсайынов.

Жиын барысында Мәжіліс депу тат-
тары, қоғам белсенділері және кеңес мү-
ше лері құзырлы органдардың �кілдеріне 
�з дерін толғандырған сұрақтарын жолдап, 
тиісті жауап алды. Кеңес т�рағасы Нартай 
Аралбайұлы бұл мәселеге алдағы уақытта 
да ерекше мән берілетінін айтып, барлық 
ұсы ныс назарға алынатынын атап �тті.

ӘР АЛТЫНШЫ ТҰРҒЫН 
АУЫЛДА ЕҢБЕК ЕТЕДІ

Павлодарда «AMANAT» партиясы облысты� филиалыны� XL 
есеп тік-сайлау конференциясы 'тті. Шара�а партия Орталы� 
ап паратыны� басшысы Мәди Оспанов, барлы� де�гейдегі мәс-
лихат депутаттары, �алалы� және ауданды� филиалдарды� 
ат �арушы хатшылары, сондай-а� бастауыш партия /йымдары 
мен Jastar Ruhy жастар �анатыны� 'кілдері �атысты.

Талқылауға Мәжілістегі  «AMANAT» 
фрак циясының депутаттары Екатерина 
Смыш ляева  мен Жарқынбек Аман тай-
ұлы және «Жастар Рухы» жастар қана-
ты ның т�рағасы Нұржан Жетпісбаев 
қа   тысып, жастармен бірге  Жолдауда 
ай тылған әр маңыздылыққа жан-жақты 
тоқ талды.  

«Жастар Рухы» жастар қанатының 
т� рағасы Нұржан Жетпісбаев алға 
қойылған міндеттерді, басымдықтар 
мен тапсырмаларды орындау үшін елі-
міздің әр жас азаматы барынша  �з үле-
сін қосуға шақырды. 

«Жолдауда айтылған бастамалар, ең 
ал дымен, отандастарымыздың әл-ау-
қатын арттыруға, экономикамызды 
да   мытып, әртараптандыруға бағыт тал-
ған. Оның жүйелі жүзеге асуы мем ле ке-
ті міздің алдағы даму бағытына тың 
сер пін береді. Сондай-ақ ортақ мақсатқа 
жету жолында әр жас азамат пен, жастар 
қа наты қатарындағы әр белсендінің үлес 
қосқаны маңызды. Бұған қоса, Үкіметке 
2026 жылға қарай IT қызметтерінің экс-
портын бір миллиард долларға дейін 
арт тыру міндеті қойылды. Бұл дегеніміз, 
ірі шетелдік IT-компаниялармен ын ты-
мақтастықта бірлескен кәсіпорындар 
ашу жолына  ықпал ететінін атап �тті. 
Осы бағытта жастардың қосар үлесі ай-
рықша мол болады деген сенеміз», – де-
ді Нұржан Жетпісбаев.

Талқылауға қатысқан Парламент 
Мә  жілісінің депутаты Екатерина Смы-
ш ляева Мемлекет басшысы Жол дауда 
Қазақстанды IT-елге айналдыру қажет 

екенін және барлық процесті цифр лан-
дыру бойынша ерекше тапсырма бер ге-
нін атап �тті.

«Шындығында, технологиялық тұр-
ғыдан сандық жүйеге �туге біз дайынбыз. 
Бірақ, кейбір ақпараттық жүйелердің 
бағ дарламаларына есептеу құрыл ғы-
ларын орнату деңгейі �те баяу жүзеге 
асы рылуда. Енді Жолдауда аталған сала-
ларды цифрландыру үшін барлық күш-
жігерді аямауымыз қажет. Сондықтан 
бұл бағыттың заңнамалық тұсын да 
же тілдіруіміз керек», – деді Мәжіліс 
де путаты. 

Талқылауға қатысқан қоғам бел сен-
ділері мен Жастар қанатының белсен ді-
лері Жолдауға байланысты  �з пікірлерін 
ортаға салып, ұсыныс-пікірлерімен 
б� лісті.

Парламент Мәжілісінің депутаты 
Жар қынбек Амантайұлы құнды құжат-
тағы бірқатар маңызды бағытқа баса мән 
беру қажет екенін атап �тті.  

«Жолдауда адам құқығын қорғау са-
ласында маңызды қадамдар жасалғаны 
жә не заң үстемдігі мен әділдік орнату 
ба ғытындағы жұмыс жалғасып жатқаны 
ай тылды. Сондай-ақ азаматтардың мем-
лекеттік шешімдер қабылдауға қатысу 
мүм кіндігі кеңейтілді. Бұл қоғамның 
сая си мәдениетін арттыруға ықпал етеді. 
Сәйкесінше, азаматтық қоғам да сер пінді 
дамудың басты кепілі бола алады», – 
деді халық қалаулысы.

Айта кететіні, Bir tolqynda диалог 
алаңы еліміздің барлық �ңірлерінде 
ұйым   дастырып жатыр.  

ЖАСТАР ПРЕЗИДЕНТ 
ЖОЛДАУЫН ТАЛҚЫЛАДЫ

Bir tolqynda диалог ала�ында жастармен Мемлекет басшысы 
�асым-Жомарт То�аевты� биыл�ы «�ділетті �аза�станны� эко-
но микалы� ба�дары» атты �аза�стан хал�ына Жолдауы тал�ы-
лан ды. Іс-шараны «АМАNAT» партиясы жанында�ы «Жастар 
Ру хы» жастар �анаты /йымдастырды. 



ЕРЛЕРДІҢ ІСІ... Жолдауда Қ.Тоқаев: «Тағы бір маңыз-
ды мәселе – қорғаныс-�нер кәсіп кешенін 
жан-жақты нығайту. Бұл сала дамыған 
елдердің ұлттық қауіп сіз  дігін қамтамасыз 
ету ісінде басты р�л ат қарады. Осы орайда 
импортқа тәуел ді лікті азайтуға мүмкіндік 
беретін, жер  гі лік ті �нім үлесі жоғары �н-
ді ріс кешенін құру – аса маңызды міндет.

Біздің армиямыз жоғары техно ло-
гиялы қару-жарақпен және әскери 

тех никамен, со ның ішінде бронды тех-
никамен, ұш қыш сыз басқарылатын ұшу 
аппарат та ры мен, қазіргі заманғы атыс 
қаруларымен жаб дықталуға тиіс.

Техниканы шұғыл ж�ндейтін �ндіріс 
орындарының қуатын арттырып, отандық 
кә сіпорындарға барынша қолдау к�р сет-
кен ж�н. Бізде оған қажетті материалдық-
техникалық база, білік пен тәжірибе және 
мамандар бар. Тек оларға құзырлы ме ке-
мелердің тапсырысы керек...», – деген еді. 
Ара да бірер күн �ткен соң Іле дариясының 
жа ғалауында армияның әскери даяр лы-
ғын тексерді. 

ЖАТТЫҒУ ҚИЫН БОЛСА...
Аптаның басында Қазақстан Пре зи-

денті – Жоғарғы Бас қолбасшы Қасым-
Жомарт Тоқаев Алматы облысындағы 
«Жағалау» әскери полигонында болып, 
«Ба тыл тойтарыс–2023» стратегиялық 
ко   мандалық-штабтық әскери оқу-жат-
тығу жиынына қатысты. 

Негізі, сол күні елдің түрлі ай мақ та-
рын дағы әскери полигондарда бір мез гіл-
де бірнеше жаттығу ұйымдастырылған еді. 
Президент Абай, Қарағанды, Алматы 
жә не Солтүстік Қазақстан облыстарында 
�т кен осындай жаттығулардың барысын 
да қадағалап отырды. 1рі жаттығуларды 
Жоғарғы Бас қолбасшы ставкасы бас қар-
ды. Сонымен қатар соғыс кезінде Жоғарғы 
Бас қолбасшы ставкасының, Үкіметтің, 
облыстық қорғаныс кеңестерінің жұмысы 
пысықталды. 

Ал Іле жағалауындағы жаттығуға Ар-
наулы операциялар күштері мен Де сант-
тық-шабуылдау әскерлері қатысты. Жат-
тығу сцеранийі бірнеше бағытты қамтыды. 
Де санттық-шабуылдау әскерлері бри га-
далық-тактикалық топтары авиация қол-
дауы мен, Құрлық әскерлері және Арнаулы 
операциялар күштерінің б�лімшелерімен 
бір лесіп, Ілені жүзіп �ткен әскерлер қар-
сы жағалаудағы «жау» нысандарын жой-
ды. Дәл осы сәтте Арнаулы операциялар 
күш тері мен Ұлттық ұлан б�лімшелері 
шарт ты жау қолына �ткен Қапшағай 
ГЭС-ін азат ету жаттығуын жасапты. Т�-
тенше жағдайлар министрлігінің б�лім-
ше лері техногендік апат салдарын жою-
мен айналысып, халыққа гуманитарлық 
к�мек к�рсету міндетін пысықтапты. Ал 
жалпы ел бойынша әскери жаттығуға 8 
мың нан астам жауынгер мен жүздеген 
тех ника қатысты. 

1рине, әскери жаттығу дегеніңіз 
шоу емес. Онда әскер түрлерінің 

дайын    дығы тексеріледі, командирлер тә-
жірибе жинайды. Қолбасшылар түрлі 
сце нарийлерді пысықтайды. Жиын ке-
зінде Қасым-Жомарт Тоқаев: «1скери 
даярлыққа және командирлердің кәсі би-
лігіне жоғары талап қойылады. Сондықтан 
қазіргі заманғы ұрыс жағдайында б� лім-
шелер негізгі күштен б�лек, дербес әре кет 
етуге дайын болуы қажет. Командирлер 
мен бастықтар батыл шешім қабылдап 
немесе орынды бастама к�теріп, берілген 
тапсырманы орындау үшін тың тәсіл қол-
дануы керек. Олар батылдығымен, т� зім-
ділігімен және антқа беріктігімен к�п ке 
үлгі болуы қажет. 1скердің күші – тәр тіп-
те! Бұл ретте командирлердің атқаратын 
р�лі ерекше. Қарулы Күштердегі дайын-
дық тың жоғары деңгейін, �зара үйле сім-
ді лікті және қатаң тәртіпті сақтау қажет. 
1р бір сарбаз �зіне сеніп тапсырылған 
қару мен техниканы жетік меңгеріп, олар-
ды ұрыста шебер қолданып, жедел ше шім 
қабылдап, батылдық танытуы керек», – 
деді. С�йтіп, әр командирдің дербес ше-
шім қабылдауды үйренгені, әр жауын гер-
дің қару мен техниканы жетік меңгеруі 
қажет екенін атап �тті. Бұл дегеніңіз за-
ма науи ұрыста таптырмайтын қасиет са-
налады. Заманауи деппіз ғой, бұрыннан 
со лай. Дербес шешім қабылдай алмау 
ұрыс та кейде опық жегізеді. Мысал ретін-
де, Екінші дүниежүзілік соғыстың шығыс 
майданын атап �туге болады. 1941 жыл-
дың жазында Германия КСРО-ға шабуыл 
жасаған кезде Кеңес коман дир лерінің 
к� бі дербес шешім қабылдай алмаған. 

Fзі нен жоғары тұрған командирлерге 
жал тақтаған. Соның салдарынан талай 
жер де әскер қоршауда қалды, шегіну ісі 
дұ рыс ұйымдастырылмады. Мұны ко ман-
дирлердің дербес шешім қабылдай ал-
мауының зардабы жайлы мысал ретінде 
қа растырайық. Ал Бауыржан Мо мышұлы-
ның Мәскеу түбіндегі ұрыстарда қолдан-
ған амал-айласын керісінше мысал деп 
бағалауға болады. Ол қоршауда �з бетінше 
шешім қабылдап, батальонды талай мәрте 
аман сақтады. Ұрыста тың амалдар 
қолданды. Александр Бек «Арпалыс» атты 
еңбегінде Баукең мен генерал И.Панфи-
лов тың бір диалогын келтіреді. Сол диа-
лог та Бауыржанның батальон жауын гер-
лерін дүркіндетіп оқ атуға үйреткеніне 
ге нерал сүйсінеді. Іс жүзінде бұлай оқ ату 
Кеңес армиясының жарғыларында бол-
ма ған деседі. Патшалық Ресейдің мұрасы 
ретінде ол командирлерге үйретілмейтін 
болыпты. Бірақ Бауыржан Момышұлы 
оны қолданды. Сәтті шешім болды. Б.
Мо мышұлының дербес шешім қабыл дай-
тын қабілетіне �зге к�птеген ерліктері мен 
так тикаларын мысал ретінде келтіруге 
бо лады. Біз біреуін ғана айттық.

Енді техникаға қатысты мысал кел-
тірейік. С-125 дейтін зениттік зымыран 
ке шені бар. ТМД мемлекеттерінің бар лы-
ғы қолданады деуге болады. Моральдық 
тұр ғыда біршама ескі дүние. КСРО ар-
мия сы 1961 жылы алғаш рет пайдалана 
бас таған. Содан бері зымырандары ара-
тұ ра модернизацияланып тұрады. Бірақ 
сол зениттік зымыран кешенін 2020 жылы 
1зер байжан әскерлері Қарабақта біршама 
сәтті пайдаланды. Украинада да оны ба-
рын ша тиімді қолданып жүрген әскери 

қару-жарақ» деу арқылы қорғаныс �нер-
кәсібі кәсіпорындарын диферсифи ка-
циялаудың да маңызды екенін байқатты. 
Тек теріскейдегі к�ршіден қару-жарақ ала 
беру ұшпаққа шығара қоймаса керек. 
Оның үстіне, «солтүстіктің» �німін жоға-
ры технологиялы деуге ауыз бармайды.

Айтпақшы, әскери жаттығу кезінде 
Пре зидент түркиялық Оtоkar компаниясы 
шығаратын ARMA бронды машинасының 

Амангелді ҚҰРМЕТ

Мемлекеттің әлеуетін әлсіретіп, 
ха лықтың к�ңілін алаң қылу 

үшін қолданылатын амал к�п қазір. 1с-
кери доктринада «гибридті соғыс» деп 
ата  латын заманауи тәсіл ел ішінің ты-
ныш тығын кетіріп, берекемізді алуы 
мүм кін. Ақпараттық, психологиялық, 
сая си, экономикалық шабуылдардың 
зар   дабы да аз болмақ емес. Президент 
Қа зақстан армиясына қарата айтқанымен, 
гибридтік күрес элементтерін пайдалана 
отырып жасалатын шабуылға тосқауыл 
қоюға қоғамның �зге институттары да 
жұмылдырылуы керек. Ақпаратқа, мә де-
ниетке, білім мен денсаулыққа, к�лік-ло-
гис тика кешеніне, тұтас экономикаға 
жауап ты мемлекеттік органдар қабыл дан-
ған әр шешімнің ел қауіпсіздігіне тікелей 
қа т ысы бар тұсы болатыны ескерілуі ке-
рек. Біз Мемлекет басшысының с�зінен 
со ны ұқтық. 

Айталық, медиа кеңістікте к�рші-қо-
лаң ның ықпалы басым болса, оны әлсі-
ре туге қолына қару ұстаған сарбазды 
қар     сы қоя алмайсыз. Сол сияқты қоғамды 
жік-жікке б�летін, діни-идеологиялық 
топ тардың қалыптасуына, жалған ілім-
дер дің таралуына ықпал ететін фактор-
лар ды жою да армияның міндеті емес. 
Дес труктивті идеологиямен күресте �зге 

дықтан бүгінде мемлекеттердің аумақтық 
тұтастығы қағидаты бірінші орынға шы-
ғып, басымдыққа ие болды. Қазіргі қақ-
тығыстарға баға беру кезінде БҰҰ Бас 
Ас самблеясы мен Қауіпсіздік Кеңесінің 
қа рарларын басшылыққа алуы тиіс», – 
деген еді. Мұны сарапшылар Қазақ стан-
ның Таулы Қарабаққа қатысты позициясы 
деп бағалаған. Яғни, ресми Астана сол 
кезде 1зербайжанның аумақтық тұтас ты-

б�  лімшелер бар. Бұл жағдай түрлі тех ни-
ка ны мамандардың жақсы меңгергені 
маңызды екенін к�рсетеді. Қазақстан 
жауын герлері де Қарулы күштерде қолда-
ны латын техникаларды тиімді пайдалану-
ды үшін жаттығулар жасайтыны содан. 

ОЛ ҚАУІП ЕТКЕННЕН 
АЙТТЫ

Президент �з с�зінде әлемдік қор-
ғаныс жүйесінің сипаты �згер ге-

нін айтты. Шамасы, бұрын әлемнің ірі 
дер жавалары Африка құрлығындағы, Таяу 
Шығыс пен Оңтүстік Азиядағы әскери 
жан жалдарға локалды оқиғалар, олар әс-
кери ғылымға тың жаңалық енгізе қоюы 
екіталай деп қараған сыңайлы. Алайда 
Украинада болып жатқан соғыс жағдайды 
�згертті. Онда қуатты мемлекеттер 
мүдделерінің қақтығысы болып жатыр. 
1скери амал-айла да �згерді, түрлі за ма-
науи технология да молынан пай да ла ны-
лып жатыр. Демек, Қазақстанның бұл 
жағ дайды жіті қадағалап, дер кезінде елдің 
қорғаныс қабілетін нығайтуға ұмтылғаны 
қажет. Мемлекет басшысы соны меңзеді. 

«Бүгінде әлемдік қорғаныс жүйесінде 
ау қымды �згерістер болып жатыр. Қазіргі 
ұрыс тардың әдіс-тәсілдері де басқа, әсі-
ре се гибридтік соғыс түрлері кең таралуда. 
Шабуылдар әскери ғана емес, ақпараттық, 
пси хологиялық, саяси, экономикалық 
жә не басқа да сипат алуы мүмкін. Сон-
дық тан Қазақстан армиясы кез келген 
сын-қатерге дайын болуы қажет. Бұл – за-
ма науи әрі кәсіби әскерге қойылатын бас ты 
талап», – деді Қасым-Жомарт Тоқаев. Осы-
лайша, елге қауіп т�ндіретін ба ғыттарды 
атады. 

құ рылымдардың қырағылығы қажет. ҰҚК 
бас тығының орынбасары Руслан Сей сем-
баев интернеттегі деструктивті сипаттағы 
қауым дастықтарға тіркелгендер саны 80 
мың екенін айтты. Соның ішінде 6 мың-
дайы 18 жасқа толмаған азаматтар екен. 
Ал ен ді дәл осындай идеологиямен армия 
кү респейді. Оның міндеті басқа. Сон дық-
тан әскерге қарата айтқанымен Президент 
«қы зым саған айтамын, келінім сен тың-
да» дейтін қағидаға жүгінгенге ұқсайды. 
Тек осы тұспалды мемлекеттік орган дар-
дың басшылары ескеруге тиіс. Мәселен, 
2020 жылы Алматы облысында �ткен 
бітімгершілік оқу-жаттығу жиынында 

ғын жақтайтынын білдірген. Сон дық тан 
биыл Іле бойында �ткен жаттығуда Пре-
зи денттің қауіп еткеннен айтқан с�здерін 
Үкі мет те, Парламент те, қоғам да астарлы 
пі кір ретінде бағалағаны ж�н шығар. 

«ЖОҒАРҒЫ ТЕХНОЛОГИЯ» 
ДИВЕРСИФИКАЦИЯ БОЛСА ИГІ...

Айтпақшы, Іле бойында �ткен жиында 
Президент отандық қорғаныс �неркәсібі 
ке   шенінің әлеуетімен танысты. Далада 
ұйым дастырылған арнайы алаңқайда Ор-
т алық Азия аймағындағы бронды тех ни-
каларды ж�ндеуге маманданған жалғыз 
«Се мей инжиниринг» (Семей) зауытының 
ма мандары бронды ж�ндеу-эвакуациялық 
транс порттау машинасын пайдалана оты-
рып, ұрыста зақымданған техниканы 
қай та қалпына келтіру барысын к�рсетті. 
Ал Navyco компаниясының �кілі (Астана) 
бронды техниканы қалпына келтіруге 
арналған агрегаттардың дала жағдайында 
қа лай ауыстырылатыны, ал «КамАЗ Ин-
жи ниринг» (К�кшетау) және «№405 авиа-
ж�ндеу зауыты» (Алматы) кәсіпорындары 
әскери техниканы құрастыру, қалпына 
келтіру мүмкіндіктері ж�нінде мәлімет 
берді. К�рмеге Қазақстан мен Түркияның 
«Қазақстан Aselsan инжиниринг» (Астана) 
бірлескен кәсіпорны, «Восток Полимер 
Снаб» ЖШС (Fскемен), Universal-Build 
ЖШС (Алматы), Energy General ЖК 
(Алматы) және басқа да кәсіпорындардың 
�німдері қойылды. 

Президент қорғаныс �неркәсібі 
ке   шені әскердің тірегі екенін 

атап �тті. Ол әскер ең күрделі тапсыр ма-
лар ды орындай білуі қазжет екенін атап 
�тті. «Ол үшін әскерді жоғары техно ло-
гия лық қару-жарақпен және сапалы әс-
кери техникамен жарақтандыру, оқ-дәрі-
лер мен толықтай қамтамасыз ету айрық-
ша маңызды. Жақында жариялаған 
Жол дауымда мен жергілікті �нім үлесі 
жо ғары �ндіріс циклін құруды тапсырдым. 
Брон ды техника, ұшқышсыз басқары ла-
тын ұшу аппараттары, заманауи атыс 
қару    лары – мұның бәрін біз �зімізде шы-
ғара аламыз және шығаруымыз керек. 
Жал пы, қорғаныс-�неркәсіп кешені әс-
ке ріміздің жауынгерлік қабілетіне сенімді 
тірек болуы қажет», – деді Қ.Тоқаев. Бұл 
де геніңіз Үкіметке қарата айтылған тап-
сыр ма. «Атқарушы билік қорғаныс �нер-
кә сібі кәсіпорындарына назар аударсын» 
дегенді білдіреді. «Жоғары технологиялық 

Іледен жүзіп �ткен сәтін к�рді. Бұл тех-
никаны әзірге Қазақстан қарулы күштері 
са тып алған жоқ. Сынақтан �ткізіп жа-
тыр. Бірақ біз ARMA к�лігі біршама мо-
дер низациядан �ткенін байқадық. Дә лі-
рек айтқанда, к�лікке Қытайдың NORIN-
CO компаниясы жасаған мұнара орнаты-
лыпты. Ал қытайлық компания әлемдегі 
қару-жарақ нарығында 7 орында тұрған 
алпауыт. Мұның �зі қорғаныс �неркәсібі 
мен армияны қаруландыруда ішінара 
болса да диверсификация пайда болғанын 
аңғартса керек. 

1рине, Қазақстанның қорғаныс 
�неркәсібі кешеніндегі зауыттар 

бұ   лармен шектелмейді. Кейбір мәлі мет-
терге қарағанда елімізде азаматтық және 
қор ғаныс салаға қажет �нім шығаратын 
40-тан астам зауыт бар. Қорғаныс �нім-
де рін бірлесе �ндіруге бірқатар шетел 
ком паниялары да тартылған. Президент 
Жол дауында айтылған бронды техника, 
ұшқышсыз ұшатын аппараттарды құрас-
тыруға талпыныс бар. Түріктің Anka S 
дронын әскерилер сынақтан �ткізіп жа-
тыр. Израильдік SkyLark және қытайлық 
Wıng Long 2 дрондарын Қарулы күштер 
пай даланып жүр. Отандық Sunkar дроны 
да бар. Радарлар құрастыруға француздар 
жәрдем берді. Жаңа кеме жасауға түріктің 
ASFAT компаниясы да қатысатын болды. 
Дүркіндетіп ататын зымыран жүйесін из-
раильдік технология бойынша құрас ты-
рып жатырмыз. Пертопавлдағы зауытта 
жа салып жатыр. Бір с�збен айтқанда, 
ұрыс техникаларын жаңалауда азды-к�пті 
табыс бар. Бірақ әскери техникаларды 
тү гел жаңалау қиын екенін ескеру керек. 
Fте қымбат тұрады. 

�З �СКЕРІҢНЕН АЯМА. 
�ЙТПЕСЕ...

Қорғаныс жайлы с�з еттік қой, Қазақ-
стан Президенті саланы жетілдіре түсуге 
қа тысты нақты бірнеше пәрмен берген. 
Был тыр Мемлекет басшысының тап сыр-
ма сына сәйкес, Арнайы операциялар 
күш тері құрылған. Іле бойындағы жат-
тығу да осы күштердің қабілеті сыналды. 
Ал арнайы операциялар күштері заманауи 
ұрыста зор р�л атқаратын құрылым екені 
соң ғы жылдары анық байқала бастады. 
Сон дықтан ол бізге қажет. 

Ал қыста Қорғаныс министрі Руслан 
Жақ сылықов аумақтық қорғаныс мәсе ле-
сіне ерекше к�ңіл б�лініп жатқаны жайлы 
Мем лекет басшысына айтқан. Шілдеде 
есеп берді. Президенттің қабылдауында 
бол ған кезінде министр аумақтық қор ға-
нысты нығайтуға қатысты қабылданып 
жатқан шаралар туралы баяндаған. С�й-
тіп, бұрын жергілікті әкімшіліктердің 
қар жыландыруында болған, оның �зінде 
қал дық принципімен ақша б�лініп келген 
са ланың мәселелерін шешуді к�здеп 
отыр. Мәселен, 2022 жылы �ңірлік бюд-
жет терден аумақтық қорғаныс әскерлеріне 
384 млн теңге б�лінген. Бұл �те аз к�р  -
сеткіш. Тіпті, кейбір бронды авто мо биль-
дің бағасына да жетпейді. Одан б�лек, 
кү ні бүгінге едйін бұл б�лімшелерде келі-
сім шарт бойынша қызмет істеген аза мат-
тардың жалақысы 80-120 мың теңге ара-
лығында болыпты. Содан да болар Қор-
ға ныс министрлігі «аумақтық қорғаныс» 
туралы арнайы заң жобасын әзірлеп 
жатыр. Егер заң жобасын депуттаттар 
мақұлдап, қабылданса, республикалық 
маңызы бар қалалар мен облыс ор та лық-
тарындағы 20 аумақтық қорғаныс б� лім-
шелерін қаржыландыру, материалдық-
тех никалық тұрғыда қамтамасыз ету тә-
різ ді мәселелер бір ізге түседі. Бұл �з ке-
зе гінде аталған б�лімшелерде қызмет 
ете тін әскери мамандардың әлеуметтік 
жағ дайына да әсер етеді. 

1леуметтік жағдай демекші, әскери 
қызметкердің мәртебесін к�теру, 

әлеуметтік жағдайын жақсарту маңызды. 
Ол да Президент пәрмені негізінде жүзеге 
асып жатыр. Қорғаныс министрлігінің 
Тәр бие және идеологиялық жұмыс депар-
таментінің бастығы Тілеухан Басқожаев 
биыл әскери мамандардың жалақысы 
бір шама �сетінін айтты. Атап айтқанда, 
әс кери оқу орындарының азаматтық қыз-
мет тегі профессорлары мен ұшқыштарыдң 
жа лақысы 60 пайызға к�терілген. Ал қыр-
күйектен бастап әскери медицина қыз-
меткерлерінің жалақысы 30-дан 50 пайыз 
аралығында �сіріліпті. Бұл да салаға деген 
қамқорлықтың белгісі. 

Қысқасы, Іле жағалауындағы жат ты-
ғудың астарынан түрлі мән іздеуге болады. 
Біз Президенттің айтқан с�здерінен Қару-
лы күштер басшылығына қойған мін дет-
терді к�рдік. Жаттығудың �зінен бұрын 
берілген тапсырмалардың орындалу ба-
ры сын аңғардық. Fзімізше. Ал әскерилер 
бас қаша ойлауы бек мүмкін. 

Қ.Тоқаев Қазақстанның сыртқы саяси 
ұста нымын айтқан болатын. Ол кезде 
1зер байжан Таулы Қарабақ аймағын азат 
ету үшін соғысып жатқан-ды. Қазақстан 
Президенті әскери жаттығудан соң с�йле-
ген с�зінде: «Бітпейтін» немесе «ұзаққа 
со зылған» деп танылған аймақтық қақ-
ты ғыстар БҰҰ Жарғысының қазіргі ха-
лық аралық құқықтың қайнар к�зі және 
не гізі болып табылатын басты екі қағи-
датының арасындағы түбегейлі қарама-
қайшылықтарды айқындады. Бұл – мем-
лекеттердің аумақтық тұтастығы мен 
ұлт тардың �з тағдырын �зі таңдау құқығы. 
Соң ғы қағидат мемлекеттер тәуелсіздік 
алып, отарлықтан құтылған кезде �те 
�зек ті бола түсті. Қазіргі уақытқа дейін 
әлем �зінің даму бағытын анықтады. Сон-

(Басы 1-бетте)
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Мұқаш ЕСКЕНДІРОВ, «AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі, Мәжіліс депутаты:

ӘР САЛАҒА ӨЗ МАМАНЫ ӘР САЛАҒА ӨЗ МАМАНЫ 
БАРҒАНЫ ДҰРЫСБАРҒАНЫ ДҰРЫС
(Басы 1-бетте)

– �рбір мемлекеттің эко но-
ми касы екі бағыт бойынша да-
миды. Біріншісі – индустриялық 
бағыт, екіншісі – агра�неркәсіптік 
бағыт. �детте біз белгілі бір мем-
лекет т�ңірегінде әңгіме айтар 
кез де «аграрлы мемлекет», «ин-
дус т риялды мемлекет» немесе 
«аг ро-индустриялды ел екен» деп 
жа  тамыз. Біз бәзбір мемлекеттер 
секілді тек туризммен күн к�ріп 
отырған, туризмі экономика  сы-
ның басым бағыты болып отыр ған 
мемлекет емеспіз. Бірақ Мемлекет 
басшысының �зі айтып отыр-
ғандай, туризм – біз дің елімізде 
экономикамыздың бір б�лігі. 
Меніңше, Қазақстанға тән бір 
ұлттық экономика болуы мүмкін 
емес. Себебі біз жан-жақ ты да-
муымыз керек. Біз кейде «ұлан-
ғайыр жерімізде «Мен   де лев кес-
тесіндегі түгелге жуық эле  менттер 
бар» деп жерасты қаз  ба бай-
лықтарымызды айтып мақ  тана-
мыз. Бірақ бұл эко     но     ми   камызды 
толық дамытатын фак         тор емес. 
Мұнайымыз бен га зымыз, сол 
секілді элементтер де сырттағы 
факторларға бай     ланысты. Оның 
ішінде  логис       тикаға  да  бай-
ланысты. Дұрыс, біз барлық мүм-
кіндіктерімізді толық пайда-
лануымыз керек. Бірақ нақ   ты 
қандай шараларды жүзеге асы-
руымыз керек дегенде біз на   ғыз 
дамыған мемлекетке айнала      мыз 
десек, бұрынғыдай эконо  ми    -
камызды жоспарлағанда ста                тис       -
ти ка    лық цифрлар мен сан    дардан, 
пайыздық есептеу    лерден бойы-
мызды аулақ салып, нақты істерге 
мән беруіміз керек. Есеп беретін 
шенеуніктердің «ты  ғы     латын» жері 
де осы – цифр лар мен есептер. 
Мысалы, 2022 жы лы Қазақ стан-
ның экс порт  тық, им   порттық опе-
рациясы 146 млрд АҚШ дол ларын 
құрады деп ес  тиміз. Соның ішінде 
83 млрд-ы экспорт болса, ал 
63 млрд-ы им порт бол ған. Эко но-
ми камызды жоспарлауда им порт-
ты жоспар  лаудан қараған да экс-
портқа аса мән беруіміз керек. 
Мемлекет басшысы 2029 жылы 
жалпы ішкі �німімізді 460 млрд 
АҚШ долла рына арттыруды 
к�здеп отыр ғой. Яғни, қазіргі 
жалпы ішкі �німіміз 220 млрд 
доллар болса, 2029 жыл   ға дейін 
екі-үш есеге арттыруымыз керек. 
Ал оны қалай арттырамыз? Ме-
ніңше, Үкімет келесі жылдан 
бастап барлық жергілікті әкім  -
шілік органдарымен бірлесе елі-
міздегі әр компанияның мүмкін  -
діктерін ескере отырып, оларға �з 
кезегінде мемлекет тарапынан 
к�мек беріп жұмыс істеуі керек. 
Күні кеше жаңа министрліктер 
құ рылды, кадрлар арасында ауыс-
түйістер болды. Жаңа әкім    дер 
сайланды. Олар енді Пре  зи    денттің 
үмітін ақтап, еліміздің да муына 
қажетті барлық шара   ларды қолға 
алу керек. Егер біз дәл қазір сол 
шараларды қабыл   дамасақ, Мем-
лекет басшысының тап сырмасын 
орындауымыз қиын  ға түседі. Мы-
салы, біз бел гілі бір тапсы р маны 
орындау ке зінде қаржылық сме-
талық құжат тарды реттейміз деп 
біраз уа        қы         ты   мызды жоғал тамыз, 
оны мемлекеттік сарап тамаға 
беріп тағы уақыт құртамыз. Осы 
секілді факторлар жұмыстың же-
делде туін тежейді. Меніңше, 
осындай жұмыстарды баяулатуға 
алып келетін кедер гілерді жойып, 
істің жылдам арада іске асуына 
мән беруіміз керек. Сондай-ақ 
елі мізде шикізат �ндіретін �ндіріс 
орындарын ашып, шетелдің ши-
кі  заттарына тәуелділікті азайту 
керек. Мысалы, кеше Қарағанды 
облысында автомобильдерге ар-
нал ған шиналарды шығарамыз 
деп мыңдаған миллиард қаржы 
жұмсап жатырмыз. Бірақ елімізде 
шина шығаруға арналған бір ши-
кізат жоқ десек болады. Ол ши-
кізаттарды алып келіп сол ши-
наларды шығарған күннің �зін    де 
Еуропадан, Ресейден, Жапония-
дан және сол секілді �з ге елдерден 
келіп жатқан ши    на ларға қалай 
бәсекелес бо  ла мыз? Ертең �зіміз-
дің шикі затсыз шы ға рылған дү-
ниелер бәсекеге жа рамсыз бо  лып 
жатса, тағы да мем лекет қар жы-
сына ала    қан жаямыз. Ме нің ше, 
осы тұрғыда мемлекет қар жысына 

қол сала бермей, мем лекеттің қо   -
рына ақ ша құятын шараларды 
атқаруы мыз керек. Бұл ауыл 
шаруа  шы лық саласына да қа    -
тысты. Мы са лы ет-сүт �німдеріне 
де баса мән беріп, отандық �нім  -
дердің дамуына атсалысуы   мыз 
керек. Сонда ғана Жолдауда ай-
тылған тап   сыр   маларды орын    дау ға 
мүм кіндік аламыз. Сондай-ақ 
дайын �нім   дерді шығаратын 
зауыт   тарды салуымыз керек. Мы-
           салы, бізде ұн шығаратын зауыт-
тарымыз бар.  Ұнның к�бін 
Ауғанстанға жіберіп келдік. Бірақ 
бүгінде біздің алдымызды Dзбек  -
стан орап кетіп отыр. Дайын �нім-
 дерді шыға  ратын зауыттар салу аса 
қиындық тудырмайды. Тіпті, 
қысқа мер   зімде салып тас тауға 
болады. Естеріңізде болса, екінші 
дүние  жүзілік соғыс ке зінде қажет-
ті  ліктерді �теу үшін қысқа мер-
зімде бірнеше зауыт салынған еді. 
Сол секілді зауыт    тарды салу үшін 
ұзақ мерзім аса қажет емес. 

– «Қазақстанның стратегия лық 
мақсаты – Еуразия құрлы ғындағы 
басты аграрлық орта  лықтың біріне 
айналу. Осы мақ            сатқа қол жет     кі-
земіз десек, ең алдымен, �німді жо-
ғары деңгейде �ңдеуге к�шуіміз 
қажет. Алдағы үш жыл ішінде аг ро-
       �неркәсіптегі �ңделген �нім үле  сін 
70 пайызға жеткізуіміз ке   рек. Ол 
үшін салық саясатын қай та қарау 
қажет». Елімізде жыл соңы  на дейін 
Салық кодексіне негізгі үлкен �з-
герістер дайын бо луы керек, бүгінде 
дайындық жүріп жа тыр. Ол қандай 
болуы керек? Тек бюджетті тол-
тыруды к�здейтін фис   кальды сая-
саттан ынталан    ды  ру саясатына 
қайтсек к�шеміз?

– Біз Еуразия деп аузымызды 
кеңге ашпай-ақ, алдымен мына 
Орта Азиядағы елдермен �зімізді 
салыстырып к�релікші. Мына 
Тәжікстан, Dзбекстан, Қырғыз   -
стан секілді мемлекеттермен кей -
бір салалар бойынша бәсеке  лесе 
алып жүрміз бе? Мысалы, елі   міз-
дің оңтүстік �ңіріндегі жұрт Қыр -
ғыз Республикасы мен Dзбек   -
станның тауарларын тұты  нып 
отыр    ғаны жасырын емес. Қыр -
ғыздар шығарған киімдерді киіп, 

Dзбекстанның тауарларына 
тәуел    ді болып отырмыз. Сол атал-
 ған мемлекеттерге бара қал саңыз, 
жеңіл �неркәсіптің бізден қара-
ғанда алда екеніне куә бола мыз. 
Ал бізде қарапайым ғана бидай 
�німдерін, ұн сақтайтын логис-
тикалық орталықтар кем шін түсіп 
жатады. Тек соңғы жыл    дары 
Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен осы жайттарға к�ңіл 
б�лініп келеді. Осы ретте елі  -
міздің әрбір �ңірі �з мүмкін  -
діктерін ортаға салып, тиімді ша   -
ралар қабылдауы керек. Мыса лы, 
оңтүстік �ңірлер ауыл шаруа  шы-
лығы �німдерін, к�к�ніс-жеміс-
тен �ндіріс орындарын ашуды 
қолға алса, �зге �ңірлер �зге де 
қанша �нім шығара алатынын 
есептеп, соған сай �ндіріс орын   -
дарын ашуды мақсат етуі керек. Dз 
кезегінде бұған мемлекет те мүд   -
делі болуы қажет. Бұл тұрғыда ауыл 
шаруашылығы мен �нер   кәсіп 
және құрылыс министрлігі бірлесе 
отырып жұмыс істеуі қа жет. 

– *ңдеу саласын жетілдіру 
маңызды екені белгілі. *ңдеу де генде 
ең алдымен металл �ңдеу, мұ най-газ, 
машина жасау саласы еске түсері 
анық. Одан б�лек, �нім шығаратын 
кластер құру үшін не қажет?

– Біз мыс, қорғасын, мырыш, 
аллюминий сынды металдарды 
шығарып жатырмыз. Олардың 
барлығы – �ңдеуді қажет ететін 
металдар. Dзім химия саласында 
жұмыс істегеннен кейін Жамбыл 
облысы мен Түркістан облы   сын-

дағы шикізаттардан хабарым бар. 
Олардың барлығын шикізат 
күйін де қалдырмай, бәсекеге қа-
бі         летті �нім �ндіру ісін жолға 
қоюымыз қажет. Мысалы, қара -
пайым мыс пен мырыштың �зі-
нен к�птеген �нім �ндіруге бо-
лады. Қаншама миллиардтаған 
қаржы кетіп жатыр. Мемлекеттің 
қаржы қоры шексіз емес қой. Ер-
тең ол қаржының орнын тол  ты       ру 
керек. Толтыру үшін тек шикізат 
күйінде қалдырмай, �нім  дерді 
�ндіре білу уақыт талабы болып 
отыр. Біз қазір аурухана мен мек-
теп сынды маңызды нысандар 
салып жатырмыз. Рас, керек нәр-
се. Егер біз осындай �ндіріс орын-
   дарын ашуға басты мән бер  сек, 
олар �з кезегінде мемлекет қа-
зынасын толтырып, ондай маңыз-
ды нысандар бүгінгіден де к�птеп 
салынатын еді. Осы жа       ғын ойла-
нуымыз керек. Тек бү  гін гі күнмен 
�мір сүруге бол     май ды. Ертең 
экономика      мызды әлем дік бәсе-
кеге қабілетті етуіміз үшін қазір-

ден алдын-ала шара  ларды жүзеге 
асыруымыз қажет. 

– «Аймақтарға қатысты сая-
сатта маңызды реформалар жүр-
гізілді. Соның нәтижесінде әкім-
д е р д і  т і к е л е й  с а й л а у  т ә с і л і 
ен                    гі      зі ліп, әкімшілік реформа қолға 
алынды. Бұл ретте бюджетаралық 
қатынастарды түбегейлі �згерту де 
�те �зекті мәселе. Жаңа эко номи -
калық үлгіге к�шкенде ай мақ   тар-
дың бюджет мәсе ле сін дегі дербес -
тігін арттыру керек». Осы мәселе 
бойынша ойыңызды біл сек. Үш 
жылдық бюджеттен бас тарту ту -
ра    лы да ұсыныстар бар. Ендеше 
оңтайлы нұсқа мен ай мақтарға 
қатысты үлгі қандай болуы керек?

– Мен к�ктемгі сессиядан ке-
йін жаңадан сайланған әкімдер-
мен кездестім. Сонда байқа ға-
ным, к�бі – жас азаматтар. �ри   не, 
«жас келсе – іске» деген ха лық-
пыз. Бірақ солардың сол сай-
ланған округтер проблема ларын 
шешуде тәжірибелері бар ма – ол 
жағына да мән беруіміз керек. 
Азаматтарды сайлағанда трай-
бализмге, рушылдыққа, жер  шіл-
дікке қарап сайлаудан аулақ бо-
луымыз керек. Мысалы, жеңіл 
�неркәсіптің, шағын кәсіп  терден 
түсіп жатқан салық тарды сол 
�ңір лерде қалдырып жатырмыз 
ғой. Сол қаржы қан  шалықты 
тиісті деңгейде жұмса  лып жа-
тыр – осыған назар ауда  руымыз 
керек. Мысалы, са    лық тан жинал-
ған қаржы к�ле мі 16 трлн теңге 
болса, шы ғын дарымыз 20 трлн-

нан асады. Яғ ни, түскен салық 
қаржысынан шығындарымыз 
к�п. Осы ретте к�леңкелі экон  -
миканың да жо лын кесуіміз ке рек. 
К�птеген кәсіп иелері мем  ле    кетке 
салық аз т�леу үшін қыз                мет   кер  -
леріне жа лақыны аз т�леп жатыр. 
Мы салы, мен ауыл шаруа    шылы-
ғын  дағы к�к�ніс �сі ре  тін кә       сіп          -
орындарға бар   ға  нымда бай қа  -
ғаным, егістікте жұ мыс істейтін 
40-50 қызметшіге күніне 4-5 мың 
теңге к�лемінде ақша т�лейді. 
Олардың медици    налық сақтан   -
дыруы, зейнета    қысы се кілді қа  -
жетті дүниелері ес керіле бер    мейді. 
Күні кеше Мем   лекет бас   шысы ең 
т�менгі жала    қыны 85 мың теңгеге 
�сірді. Бұл – дұ рыс шешім. Неге? 
Dйтке ні, адам құ  қықтарын қор-
ғауда осын  дай ше шім дердің ат-
қаратын р�лі зор. Осын дай мәсе-
лелерді шешу жо   лында сай ланған 
аза  мат тар тиісті дәрежеде нағыз 
маман бо луы қа жет. 

– Жаңа �неркәсіп саясатын 
жаңаша үлгіде дамытқан ж�н. Де-
сек те, жаңа �неркәсіп саясатын 
дамыту үшін нақты жобалар, ре-
формалар қажет емес пе? Жаңа  дан 
құрылған *неркәсіп және құрылыс 
министрлігіне қойылатын талап 
қандай болуы тиіс?

– Жаңадан Dнеркәсіп және 
құрылыс министрлігін құру ар қы-
   лы экономикамыздың дамуы   на 
маңыз беріп отырмыз деп ой-
лаймын. Бүгінде ең үлкен жауап-
кершілік осы министрлікке түсіп 
отыр. Бұл салаға сайланған жаңа 
министр қаржы саласының ма-
маны екен. Dз саласының ма    маны 
болмағанымен, жаңа ми   нистр 
ұйымдастырушы менед  жер ре-
тінде жақсы жұмыс атқаруы қажет. 
Dт кен жолы министрге қол ас-
тын дағы кадрлары т�ңіре    гінде 
орын  басарларыңыз, коми   теттің 
т�ра    ға   лары кім болады деген сауал 
жолдаған болатын    мын. Себебі, 
егер министрлікке �зі секілді �зге 
саладан келген ма мандар қыз-
метке келсе, онда бұл саладан ха-
бары жоқ болған    дықтан мә селе-
лерді шеше алмай   ды. Бұл са ла да 
елімізде тәжірибелі аза маттар бар, 
�неркәсіпте жүр    ген ғалым дары-
мыз, сарапшы   лары     мыз бар. Со-
лар  дың тәжіри бе     лері мен бі-
ліктілігін тиімді пай  да   лана алу 
керек. Бізде кадр таңдауда бір 
қате лік бар. Ол қате   лік – шет 
елден «Бо    лашақ  пен» оқып келген, 
мем лекеттік қыз  мет            терде жұмыс 
істе ген адамдар ды ғана таң дауы-
мыз деп айтар едім. Ал сол са ла-
ның басы-қасын  да жүріп, майын 
іш кен, �ндіріс орын да рында 
бірнеше жылдық тә жі рибесі бар 
адам   дарды тиісті қыз меттерге ала 
бер   мейміз. Осы дан келіп сала лар-
   дағы мәсе ле лердің шешілмей қа-
луына түрткі болып отыр. «Шым-
шық сойса да қа сапшы сойсын» 
деген с�з бар емес пе?! Сол секілді 
әр сала ның маңайы на тек сала 
маман дары барса деген ниет бар. 
Сонда ғана олар дербес шешім 
қабылдай алатын, сала дағы мә-
селелерді орын ды шеше алатын 
жағдайға жетеді. 

Сұхбаттасқан 
Анарыс АҚЫЛМАН

Бірақ елімізде шина шығаруға арналған бір ши кізат 
жоқ десек болады. Ол ши кізаттарды алып келіп сол 

ши наларды шығарған күннің �зін    де Еуропадан, 
Ресейден, Жапония дан және сол секілді �з ге елдерден 
келіп жатқан ши    на ларға қалай бәсекелес бо  ла мыз? 
Ертең �зіміз дің шикі затсыз шы ға рылған дүниелер 

бәсекеге жа рамсыз бо  лып жатса, тағы да мем лекет 
қаржысына ала    қан жаямыз. 

ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУҒАҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУҒА

Отандастарымыз «AMANAT» партиясының қоғам дық 
қабылдауларына түрлі мәселе бойынша жүгінеді. Мы салы, 
жұмысқа орналастыру, жәрдемақы ресімдеу, баспана алу, 
ерекше қажеттілігі бар жандарға к�мек к�рсету және тағы 
басқа. Азаматтарға кеңес беріп, оларды толғандырған 
мәселелерді шешумен қатар, партияның қоғамдық қабыл-
дауларында Мемлекет бас шысының Жолдауын түсіндіру 
жұмысы да белсенді жүргізіліп келеді.

Мәселен, осы аптада Премьер-Министрдің орын ба сары 
Тамара Дүйсенова Рес   публикалық қоғамдық қа был дау 
алаңында азаматтарды қабылдады.

Қостанай облысы Ни колаевка ауылының тұрғыны 
әйелдердің зейнетке шығу жасын т�мендетуді және мер зімінен 
бұрын зейнетке шығу рәсімін �згертуді ұсынды.

Премьер-Министрдің орын басары Президент �з Жол-
дауында зиянды еңбек жағдайында ұзақ уақыт жұмыс істеп 
жүрген адамдарды әлеу   меттік қолдау тетігін әзір леу бойынша 
бірқатар тап   сырма бергенін айтты. Еске сала кетсек, бұл 
қатардағы тұлғаларға 55 жастан бастап арнаулы әлеуметтік 
т�лем т�ленеді.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» Партиялық бақылау 
комитетінің т�рағасы Павел Казанцев азаматтарды қа былдау 
барысында алаяқ тармен күрес және ерекше қа жеттілігі бар 
жандарды қолдау мәселесі к�терілді.

Мәселен, елорда тұрғыны Иван Дюрич алаяқтардың те-
лефон немесе интернет желісі арқылы адамдарды алдау әре кеті 
жиілеп кеткенін атап �тті. 

«Жасым болса сексеннен асты. Алайда қарияларға дәл 
мұндай арсыз әрекет жасал ғанын бұрын-соңды к�рген емеспін. 
Ардан аттаған алаяқ тар сенімге кіріп алған соң, алдап-соғып 
зейнеткердің аты на несие рәсімдейді. Тіпті, қарияның қандай 
жағдайда �мір сүретініне де, зейнет ақысы аз-к�птігіне де, отба-
сының бар-жоғына да қара майды. Керек десеңіз, атын да 
білмейді, түрін де танымайды. Сондықтан алаяқтарға та ғайын-
 далатын жазаны кү шейту ді ұсынамын», – деді ол.

Халық қалаулысы былтыр Мемлекет басшысы халыққа 
Жолдауында құқық қорғау органдарына интернет және те-
лефон арқылы жасалатын алаяқтық әрекеттерге қарсы күресті 
күшейтуді тапсырғанын айтты.

«Осындай қылмыстардың алдын алу мақсатында «AM-
ANAT» партиясы жүйелі жұ мыс жүргізіп жатыр. Мәсе лен, 
депутаттар біреудің ЭЦҚ-сын заңсыз пайдаланған, ЭЦҚ беру 
қағидаларын бұзған және пай даланған адамдарға та ғайын -
далатын жазаны қайта қарап, қолданыстағы заң намаға 
бірқатар түзету енгізу бағытында жұмыс істеуде», – деді Павел 
Казанцев.

Депутат мәселені тиімді шешу үшін азаматтардың қар жы-
лық сауатын арттыру қажет екенін және дәл осы мақсатта 
«AMANAT» партиясы «Қа рызсыз қоғам» жобасын жүзеге 
асырып жатқанын жеткізді. Осы уақыт аралығында 20 мың нан 
астам адам оқы   тылды. Енді Мемлекет басшысының 
тапсырмасы бойынша «AMANAT» пар тиясы аталған жобаны 
Үкі метпен бірге бүкіл ел аума ғында қолға алады.

Сондай-ақ қабылдау кезінде елорда тұрғыны, 1-топ  тағы 
мүгедек Алтын Алпыс баева ерекше қажеттілігі бар жандарға 
қолдау к�рсету мә селесін к�тере келді.

«Менің де, балаларымның да денсаулығында кінәрат бар. 
Ол аздай, жалдамалы пәтерде тұрып жатырмыз. Мен секілді 
баспанаға зәру жандарға қол дау к�рсетіп, мемлекет үй бере ала 
ма? Ерекше қажеттілігі бар жандарға тағы қандай қолдау 
шаралары қарастырылған?» – деді ол.

Dз кезегінде, Павел Казан цев партияның сайлауалды бағ-
дарламасы аясында тұрғын үй сертификаттарына құқығы бар 
азаматтар санын к�бейту к�зделгенін айтты. Бұған қоса, 
мүгедектігі бар адамдарға берілетін жәрдемақы м�лшері биыл 
14,5 пайызға �сетінін атап к�рсетті. 

Сондай-ақ осы аптада Мә жіліс депутаты, «AMANAT» 
фракциясының мүшесі Дмит рий Колода азаматтарды қа был-
дады. Бұдан б�лек, Шым кент қаласында және Шығыс 
Қазақстан облысында мо бильді қоғамдық қабылдау б�л мелері 
қарқынды жұмыс істеді.

Айта кетейік, Мемлекет бас шысы Қасым-Жомарт Тоқаев 
«AMANAT» партия сының кезектен тыс ХХІІ съезін де партия 
жұмысын қайта жандандыруды тапсы рып, партияның 
қоғамдық қабылдау б�лмелері шағым дармен ғана емес, елді 
дамыту бойынша нақты идеялармен келетін азаматтар үшін 
тар тымды орынға айналуы керек екенін айтқан болатын.

Еске сала кетейік, отан дастарымыз �здерін толған дырған 
мәселелері бойынша «AMANAT» партиясының Республикалық 
қоғамдық қабылдау б�лмесіне келесі байланыс н�мірлері 
арқылы хабарласа алады:

1. Call-орталық: 8 800 080 4441 (Қазақстан бойынша 
қоңырау шалу тегін); 

2. WhatsАpp: 8 700 800 4441;
3. Е-mail: komek@amanatpartiasy.kz. 
Қабылдауға жазылу қа был дау �ткізілетін күнге дейін гі 

кемінде 3 күнтізбелік күн бұ рын жүзеге асырылады.

КЕЛГЕНКЕЛГЕН  
ТҰРҒЫНДАР КӨПТҰРҒЫНДАР КӨП

«AMANAT» партиясыны� �о�амды� �абылдау ала�-
дарында Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То�аевты� 
«�ділетті �аза�станны� экономикалы� ба�дары» 
Жолдауын т!сіндіру ж#мысы жал�асып жатыр.
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ЖœНГЕ ЖœНГЕ САЛСА ИГІСАЛСА ИГІ
Жетісу облысыны орталы�ы 

Талды�ор�анда�ы проблемаларды 
бірі – «К�к базар» маында�ы 
к�шелер бойын т�бегейлі жаулап 
ал�ан сауда герлерді засыз, жа-
байы сауда-сатты�ына тос�ауыл 
�ойып, ретке кел тіруді �иынды�ы. 
Кейінгі ширек �асырда осы мә-
селені т�йінін тар�атпа� бол �ан-
дарды еш�айсысы жабайы сауданы 
жанба�ыс, к�нк�ріс к�зіне ай нал-
дыр�андарды ж�нге сала алмады. 

Алматы облысының орталығы Тал-
дықорғанға ауысқан 2001 жылдан бері 
осынау керітартпа к�ріністен к�з аша ал-
май келеміз. Қала әкімі ауысқан сайын 
тағайындалған жаңа басшы бірден к�ше 
саудагерлерімен күреске шығады, алға-
шында қаттырақ кетеді, қорқытып, үр-
кітеді. Одан кейін  онысынан түк шық-
пайтынын байқап, саудагерлерге түрлі 
уәдені үйіп-т�гіп, уақытша реттегендей 
болады. Арада апта �тпестен сол баяғы 
жағдай қайталанып, бәрі қайтадан қаз 
қалпына түседі. 

Сол 2000-жылдардың басындағы об-
лыс әкімі Шалбай Құлмахановтың �зі екі 
білегін сыбанып, к�шелерді аралап, 
саудагерлермен саудаласып, ақырында 
тура базар жанынан �тетін Біржан сал 
к�шесінің б�лігін «Арбатқа» айнал дыр-
ғаны, к�ше саудагерлерін қаланың сыр-
тындағы АКЛ-ге «жер аударғаны» да әлі 
есте. Ол жылдары аптасына бір рет бола-
тын сенбілік жәрмеңкелер де сонда ұйым-
дастырылатын. Бұл жерді жұрт әлі күнге 
дейін «әкімдіктің концлагері» дейді. 
Кейін гі әкімдердің бірі Арбатты бір орамға 
қысқартып тастады. Тазаланып қалған 
қысқа к�ше қайтадан авток�ліктер мен 
сауда қатарларына толып кетті. Серік 
Үмбетов к�ше саудагерлерін бір жерге топ-
тастырып, жергілікті тауар �ндіру шілердің 
�німдерін қалалықтарға делдал сыз, сауда 
орны үшін алынатын т�лемсіз саудалауды 
жолға қоям деп мемлекеттің мил лион-
дарына сауда-саттыққа қажетті бар лық 
жағдай ойластырылған ком муналдық 

базар ашқанда қуанған едік. Ол базар да 
б і р е р  ж ы л д а н  с о ң  о с ы н д а ғ ы  қ а л -
талылардың бірінің жекеменшігіне ай-
налып кетті. Содан бері аптаның алты күні 
қаңырап тұрады да, сенбі күні ғана жәр-
меңкеге беріледі. 

Бір жылдары орталық базар маңындағы 
к�шелердің кеңірек тұстарына шатырлы 
сауда с�релері де қойылды. Сол маңнан 
шағын базардың құрылысы да жүргізілді. 
Бірақ бұл қарекеттің барлығынан түк 
шық пады. «К�к базардың» т�рт тарапынан 
к�ктеп �тетін к�шелердің бойы  әлі күнге 
«ханбазар». Базардың ішіне қарағанда, сол 
сыртындағы жайма с�релерді жағалайтын 
жұрт к�п. Сенбі-жексенбіні қойып, бы-
лай ғы жұмыс күндері де шаруамен бара 
қалғандар иін тірескен халықтың арасынан 
әрең жол табады. Қаптаған авток�лік, әр 
жерде – с�релерде, үстелдерге, жерге үйіл-
ген тұрмыстық сан қилы тауарлар мен 
түрлі азық-түлік. Адалы қайсы, арамы қай-
сы, балғыны қайсы, бұзылғаны қайсы – 
айыра алмайсың. Белгіленіп, бекітілген 
баға да жоқ. Саудагердің әрқайсысы �зінің 
қалаған бағасын айтып, алушыны алдап 
қалғысы келеді. Талай қалада болдық, 
олардың бәрінде де к�ше саудасы бар 
екенін к�рдік. Бірақ дәл Талдықор ған-
дағыдай бейберекет, бетімен кеткенін бай-
қамадық. 

Осыдан бірер ай бұрын ғана қаланың 
тізгінін ұстаған Ернат Бәзіл де әкімдік 
қызметін бастай салысымен, жабайы сау-
даны ж�нге салуға бел шеше кірісті. Ол 
бұрынғы қала әкімдері сияқты қарамағын-
дағыларды жіберіп, қарап отырмады. 
Шал бай к�кесі құсап, бірден �зі іске кі-
рісті. Дауласатын жерде де тайсақтаған 
жоқ. Жабайы сауданың ж�нсіздігін қа-
сында жүрген заң адамдарының айт-
қанына сүйене отырып дәлелдеп, тиісті 
жерінде қажетті к�мек те жасайтынын алға 
тартты. Біраз уәдені беріп те тастады. Бірақ 
биліктен әбден к�ңілі қалған жұрттың 
сенімін иелену оңай емес. Бір кездері дүң-
гіршектерін бір түнде бұзып әкетіп, 
с�релері мен үстелдерін қиратып тас-
тағанда да, араға бірер күн салып к�ше 
бойы на қайта оралудан тайынбағандардың 
айтар уәжі де орынды сияқты. Олардың 
барлығы қыста аязда қалтырап, жазда 
ыстықта қалжырап жүріп, бала-ша-
ғаларын осы к�ше бойындағы сауда 
арқылы тапқан тиын-тебенмен асырап 
отырғандарын к�лденең тартады. Бәрінің 
үлкенді-кішілі балалары бар. Атаулы 
әлеуметтік к�мектен де к�п үміт күтпейді. 
Мемлекет тарапынан жасалып отырған 
басқа да әлеуметтік қолдаулар да бала-
шағаның жыртығына жамау бола ал-
майтынын ашына айтады. 

«Біз еріккеннен қыста суыққа тоңып, 
аяғымыздан сыз �ткізіп, жазда ыстықта 
қаталап, күнге күйіп, тентіреп жүргеніміз 
жоқ. Барлығы бала-шағаның қамы. 
Үйде гілердің қарнын ашырмау, қата-
рынан қал дырмау үшін осылай тілім-
тілім болып жүрміз. Жағдайымыз жақсы 
болса, бала-шағаның қасында салулы 
т�сек, салқын үйде шалқадан түсіп 
жатпаймыз ба? Атаулы әлеуметтік к�мек 
дейсіз, оны алу дың �зі бір машақат. 
Тиісті органдардың есігін жағалап жүріп 
алдына бара қалсаң, түрлі сылтауды 
айтып, құтылғанша асығ ады. Түрлі құжат 
жинатып, басты қа тырады. Жұмысқа 
тамыр-таныссыз ор наласу мүмкін емес. 
Табыла қалса, олары  ның жалақысы жар-
тымсыз. Сон дықтан қалай қусаңдар да 
кетпейміз. Осын да түнеуге дайынбыз», – 
деген сау дагерлер Ернат Бәзілге дейінгі 
әкім дердің орын далмайтын уәделеріне 
әбден тойған дарын ашықтан-ашық 
мәлімдеді.

Расында солай, мақаланың басында 
бір кезде жұрттың қала сыртына бос-
қанын, коммуналдық базардың аптасына 
бір күн ғана базарлы болатынын, орталық 
ба зардың маңында салынған шағын ба-
зардың 8 жыл бойы қаңырап тұрғанын 
жоғарыда жаздық. Тіпті, к�ше саудасын 
құртамыз деп қатал қадамдарға барған 
кездер де болған еді. Бірақ басқа-басқа, 
күнделікті тірлігіне сүйеу болып отырған 
табыс к�зінен айырылса, тірлігі тұйыққа 
тірелетін халық ондайда ештеңеден 
тайын байтынын бірнеше рет байқатты. 

2020 жылы ақпанда осындай түсін-
бестік шиеленісіп кеткенде к�пшілік ал-
дына шыққан сол кездегі облыс әкімі 
Амандық Баталов к�ше саудагерлеріне сол 
маңнан барлық жағдайы жасалған сауда 
павильоны тұрғызылатынын айтып, 
қуант қан. Одан бері де үш жарым жыл �тті, 
айтылған с�з сол жерде қалды, орын дал-
мады. Жалпы, Жетісу облысында, оның 
ішінде Талдықорғанда жақсы жобалардың 
дені орта жолда қалады. Бір кезде халықты 
қолжетімді бағадағы ауыл шаруашылығы 
�німдерімен, жергілікті азық-түлікпен 
қамтамасыз ету мақсатында жергілікті 
фермерлер мен тұрғындардың �сіріп, 
�ндірген тауарларын емін-еркін саудалауы 
үшін салынған коммуналдық базардың 
жағдайын жоғарыда айттық. Жабық 
павильоны супермаркет болып кетсе, 
ашық сауда алаңында тек сенбілік жәр-
меңкелер �ткізіледі. Осылайша, халық 
үшін мемлекет қаржысына тұрғызылған 
дүниенің қызығын қалалықтар емес, қал-
талылар к�ріп отыр. 

Осыдан біраз бұрын қаланың шеткі 
ауданының бірінде әлеуметтік базар 
ашылды. <кімдіктің �тінішімен алау-
латып, жалаулатып, жергілікті фермер-
лермен және облыспен шекаралас елдер-
дегі ірі шаруашылықтармен аграрлық 
�німдерді жеткізу туралы келісім барын, 
ешбір делдалсыз жеткізілетін жеміс-жидек 
пен к�к�ніске, азық-түлікке, тағы басқа 
тауарларға қарық боламыз деп сүйінші-
ледік. Бесінші айға айналды, қазір қаңырап 
тұр. «Жаны ашымастың, басы ауырмас» 
деген осы да. К�ше бойында дірдектеп 
сауда жасап тұрғандарды күнде мазалап, 
қуғындағанша, барлық жағдайы ойлас-
тырылған базарларда емін-еркін сауда 
жасауды жолға қойса ж�н болар еді... 

– Біз дәл осы жерде к�терме сауда ба-
зарын іске қосамыз деп жобалап, мықты 
жоспар жасағанбыз. Маңайдағы облыс-
тардағы шаруашылықтармен, жақын 
шетелдердегі тауар �ндірушілермен аграр-
лық �німдер жеткізу жайында келі сімдер 
де жасалған болатын. Мақсатымыз қазіргі 
кезде бізге жеткенше бірнеше қолдан �тіп, 
бағасы аспандап кететін �німдерді халыққа 
қолжетімді ету еді. <зірге ойымыз орын-
далар емес, – дейді әлеуметтік базардың 
директоры Ақжан Мұсахметов. 

Қалай болғанда да, қаланың жаңа әкімі 
жабайы сауданы ж�нге саламын деп бел-
сеніп отыр. Жабайы саудагерлермен бір-
неше рет к�шеде кездесіп, ашық с�й лесті, 
дауласты, биліктің талабы заңды екенін 
дәлелдеуге тырысты. Күніне қанша таба-
тындарын сұрады. Мамандығы барлардың 
бәріне жұмыс тауып беретінін айтты. 

– Жабайы сауда – �ткеннен қалған 
кертартпа к�рініс. Сондықтан кеңесе оты-
рып, одан мүлде құтылудың жолын қа рас-
тырамыз. Жүйелі түрде жұмыстар жүр  гізіп, 
біртіндеп құтыламыз. Алайда к�ше сау-
дасымен күн к�ріп отырғандардың �зекті 
проблемаларын түбегейлі шешпей тұрып, 
бұл жағдайды реттеу мүмкін емесін түсі-
немін. Сондықтан к�ше саудагерлеріне 
олардың к�ңілінен шығатындай баламалар 
ұсынуды ойластырамыз. Барлығына жұ -
м ыс тауып береміз. Мүмкін, басында жа-
лақы т�мендеу болар. Оған түсіністік та-
нытқан ж�н. Біздің қалада бос тұрған ірі 
базарлар бар. Ондағылар 2-3 айға орында 
тегін беруге дайын. Орталықта орналасқан 
сауда дүкендері де жағдайға дұрыс қарап, 
орындар қарастыруға тиісті деп ой лай-
мын, – дейді қала басшысы. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

ЖАБАЙЫ САУДАНЫ   ЖАБАЙЫ САУДАНЫ   

БАНКТЕР БИЗНЕСТІ НЕСИЕЛЕНДІРУДЕБАНКТЕР БИЗНЕСТІ НЕСИЕЛЕНДІРУДЕ
Мемлекет басшысы «#ділетті $аза�станны экономикалы� ба�дары» 

атты $аза�стан хал�ына Жолдауында елімізді �аржы секторына �атысты 
к�птеген т�йткілді мәселелерді басын ашып айтты. Соны бірі – еліміздегі 
екінші дегейлі банктерді бизнесті несиелендіруде бей�амды� танытуы. 
Сарапшыларды пікірінше, �аржы реттеушісі алда�ы уа�ытта салада елеулі 
�згерістер әкелетін шараларды ж�зеге асыру ар�ылы секторда�ы алая�ты� 
пен сапасыз бас�аруды алдына алу т)р�ысында ж)мыстар ат�аруда. 

Нақты секторға берілетін кредит 
азайып жатқанда банктер тұтыну несие-
сімен әуестеніп кеткенін айтқан Президент 
Қ.Тоқаев қаржы жүйесіндегі т�нетін сын-
қатерлердің к�беюіне және азаматтардың 
шектен тыс қарызға батуына себепкер 
болуы мүмкін екен айтты. «Корпоративті 
салаға берілетін несиенің жеткіліксіздік 
мәселесін шешу керек. Экономикаға ақша 
керек. Былтыр банктердің таза пайдасы 
бір жарым трил лион теңгеге жуықтады. Ал 
осы жылдың бірінші жартысында – бір 
триллион теңгеден асып кетті. Банктер 
тиімді жұмыс істегеннің арқасында емес, 
негізінен Ұлттық банк инфляциямен күре-
су үшін базалық м�лшерлемені жоға ры 
деңгейде ұстап тұрғандықтан, осындай 
мол пайдаға кенелді. Үкімет пен Парла-
менттің бұл пайданы мемлекет мүддесін 
ескере отырып, неғұрлым әділ б�лу мүм-
кіндігін қарастырғаны ж�н. Қаржы ұйым-
дарының салық салынбайтын мемлекеттік 
құнды қағаздарды сатып алудан түскен 
орасан зор табысына қатысты да сұрақтар 
бар. Мұнда қисын да, мемлекеттік ұстаным 
да жоқ. Үкімет ешбір ақылға сыймайтын 
осы мәселені анықтап жатыр», – деді 
Мем лекет басшысы. 

Сарапшылардың пікірінше, бизнесті 
несилендіру мемлекеттік құнды қағаздар 
нарығында табыс табудан әлдеқайда тиім-
дірек болатындай жағдай жасалғанда ғана 
ахуал түзелмек. 

– Қаржы нарығын реттеу және дамыту 
агенттігіне т�рағалық етіп отырған Мә-
дина Ерасылқызы алдағы уақытта мемле-
кеттік құнды қағаздар бойынша опера-
циялар есебінен түскен шектен тыс 
пай  даға салық салу туралы �згерістер ен-
гізіліп жатқанын айтқан болатын, – дейді 
экономист Расул Рысмамбетов. – Мұның 
іс-жүзінде қалай жүзеге асы рылады, әрине 
әзірге нақты белгілі емес. Де генмен мем-
лекет екінші деңгейлі банк тер үшін биз-
несті несилендіру мем лекеттік құнды 
қағаздар нарығында табыс табудан әлде-
қайда тиімдірек ету жолында к�птеген 

шараны жүзеге асырады деген ойдамын. 
Мұндай шаралардың қатарында жоғарыда 
айтып �ткен салықтан б�лек, банк ка-
питалына қатыс ты, мәселен «бір банк 
белгілі бір м�л шерден артық құнды қа-
ғаздар сатып ала алмайды» деген секілді 
шектеулер болуы мүмкін. 

Сонымен бірге Президент Үкіметке 
және қаржы саласын реттейтін мекеме-
лерге бір жылдың ішінде банктерді кор-
поративті несие беру ісіне белсене қа-
тысуға, яғни кәсіпкерлерді қолдауға 
ын таландыру бағытында нақты шешімдер 
ұсынуды тапсырды. Қазақстандағы 
21 банктің ішінен бірнеше ірі банктер ғана 
корпоративті секторға несие берумен, 
яғни экономикалық жобаларды қаржы-
ландырумен айналысатыны да Мем лекет 
басшысының назарынан тыс қалмады. 
Сондықтан осы саладағы бәсекені арттыру 
үшін елімізге шетелден сенімді үш банк 
тартылуы мүмкін екенін атап �тті. 

Қаржы нарығын реттеу және дамыту 
агенттігінің мәліметінше, заңды тұлғаларға 
берілген кредиттер ірі бизнес субъек-
тілеріне кредиттердің азаюы нәтижесінде 
2023 жылғы шілдеде 1,7 пайызға, яғни 
8,6 трлн теңгеге дейін азайды. Жыл басы-
нан бері 0,4 пайызға т�мендеген. 

«Дара кәсіпкерлерді қоса алғанда, 
бизнес субъектілеріне берілген жиынтық 
кредиттер 2023 жылғы шілдеде 1,1%-ға 
9,9 трлн теңгеге, ШОБ субъектілеріне 
қарыздар 0,02%-ға 6,4 трлн теңгеге, ірі 
бизнеске берілген қарыздар 3,0%-ға 
3,5 трлн теңгеге дейін азайды» делінген 
агенттік хабарламасында. 

Дегенмен 2023 жылғы шілдеде бизнес 
субъектілеріне 1 073 млрд теңге сомаға 
жаңа қарыздар берілгенін к�реміз. Биылғы 
жылғы 7 айда бизнес субъектілеріне 
7 908 млрд теңге қарыз берілген, бұл 
2022 жыл  дың осы кезеңімен салыстырғанда 
15,7%-ға артық.

Десе де, банк – бұл қаржылық делдал 
есебінде қызмет атқаратын мекеме. Біздің 
елде жұмыс істейтін банктер қазақстандық 
азаматтардың қаражаты есебінен қазақ-
стандық бизнесті қаржыландырады. Сон-
дықтан сарапшылар шетелдік банктер 

келіп отандық бизнеске инвестиция жа-
сайды деген қате түсінік қалыптаспауы 
қажеттігіне назар аудартып отыр. 

– Себебі банк инвестор емес, мұндай 
қаржылық ұйымдар делдалдық қызмет ету 
арқылы табыс тауып отыр. Сондықтан 
бізге Шығыс Еуропалық немесе Араб 
елдерінің банктері келеді деген ойдамын. 
Одан б�лек, тағы да ескеретін бір жайт – 
бізде банк сатып алғысы келетін басқа да 
қазақстандық инвесторлар бар. Бірақ 
оларға лицензия алу жағынан к�птеген 
қиындық туындауы мүмкін. Бұл азамат-
тарды да осы мәселе толғандырып жүр деп 
ойлаймын. Одан б�лек, бізде лицензия 
алуды жоспарлап отырған микроқаржылық 
ұйымдар да бар, – дейді Р.Рысмамбетов. 

Осыған дейін Парламент кулуарында 
Қаржы нарығын реттеу және дамыту 
агенттігінің т�рағасы Мәдина <біл-
қасымова «қазақстандық банктер нарықта 
жаңа шетелдік ойыншылар пайда болған 
кезде бәсекелестікке т�теп береді» деп �з 
пікірімен б�ліскен болатын. Агенттік 
т�рағасы бұл тұрғыда отандық банктердің 
қаржылық қызметтерді цифрландыруы 
тұрғысынан к�птеген елмен салыстырғанда 
озық екенін алға тартқан. Расымен, қазір 
еліміздегі екінші деңгейлі банктердің 
к�пшілігі �з тұтыну шыларына мобильді 
қосымшалар арқылы қызмет к�рсетеді. 
Тіпті, соңғы кезде кеңсе ге бармай-ақ 
несиеге немесе �зге де қызмет түрлеріне 
�тініш бере аласыз. Сондай-ақ Мәдина 
Ерасылқызы екінші деңгейлі банктердегі 
корпоративтік бас қару деңгейінің қажетті 
стандарттарға сай болуы �те маңызды 
екенін атап �ткен. Сарапшылардың 
пікірінше, барлық мәсе ле басқару мен 
ұзақмерзімді страте гиялық міндеттер 

қоюға келіп тіреледі. Қаржы реттеушісінің 
т�рағасы нарықта шағын және орта 
бизнесті несиелендіру бойынша банктер 
арасында бәсекелестік болуы тиіс екенін 
түсіндіреді. Агенттік т�рағасы жаңа банк 
келсе де, ол базалық м�лшерлемеге, эко-
но микадағы ақшаның құнына бағдар-
ланатын баса назар аудартты.Сол себепті 
шетелдік банктің келіп, басқа м�лшерлеме 
бойынша ресурстар ұсынады деп күте 
алмаймыз.

Сондай-ақ сарапшылар еліміздегі 
екінші деңгейлі банктердің баласында 
жинақталған проблемалық активтердің 
қызметіне қатысты да �з ойымен б�лісті. 

«Президент 2,3 трлн теңге деп банк-
тердің проблемалық активтерін айтты деп 
ойлаймын. Қазір оның жалпы м�лшері 
5 млрд АҚШ долларына жуықтайды. Біздің 
мемлекеттік мекемелер халықаралық 
ұйым дармен бірлесіп проблемалық актив-
терді сататын электронды платформа жасау 
туралы мәселе қаралып жатыр. Бір жылдан 
бері талқыланып келе жатқан бұл мәселе 
ендігі жылдам шешімін табады деген ойда-
мын. Lйткені осыған дейін де к�птеген 
жұмыс атқарылды және заңнама да әзірлену 
үстінде. Кейбір проблемалық активтер 
5-6 жылдан астам уақыт бойы банк ба-
лансында болатындықтан, қаржылық 
ұйымға үлкен салмақ салады. Сон дықтан 
бір жыл банк балансында жатқан актив-
тердің айналымын жеделдету қажет. Бірақ 
оған аталмыш активтерге иелік ететін 
азаматтар қарсы болуы мүм кін. Осындай 
жайттың барлығы заңнамада толық қарас-
тырылуы қажет, – дейді Р.Рысмамбетов.

Президент Жолдауында айтылған 
�зекті мәселелер шешімін тапса, қар-
жылық секторда кездесетін заңсыз дық-

тарға тосқауыл қойылуы бек мүмкін. Бірақ 
сарапшы Қаржы нарығын реттеу және 
дамыту агенттігі ол қылмыстық қу да лау-
мен айналыспайтынын, яғни агенттік 
қызметтерінің аясы шектеулі екенін 
ұмытпаған абзал деген пікірде. 

– Сондықтан қаржылық спекуля-
цияларға дер кезінде жауап беріп әсер ете 
алатындай Қаржы нарығын реттеу және 
дамыту агенттігі және Қаржылық мони-
торинг агенттігі арасында үнемі біргелікте 
жұмыс істейтін бір комиссия құрылғаны 
абзал шығар. <сіресе, алаяқтар мен қар-
жылық пирамидаларға қарсы жұмыс 
істейтін мұндай ұйым қажет-ақ. Lйткені 
соңғы жылдары елімізден 100 млн АҚШ 
долларына жуық қаражат осы тектес 
ұйымдар арқылы шетелге кетті. Бүгінде 
отандық банктер экономикамызға жұмыс 
істеуге әрине мүдделі, Тек олар үшін жо-
баның табысты болғаны аса маңызды. 
Себебі банк салымшылардың қаражатын 
сақтап әрі сол арқылы табыс табуды к�з-
дейтін мекеме болғандықтан инвестордың 
р�лін атқара алмайды, – дейді.

Сонымен қатар сарапшылар корпор а-
тивтік қарыз алушылар тарапынан кепіл-
діктер базасын нығайту қажеттігін атап 
�тті. Бұл ретте мемлекет кәсіпкерлерге жер 
қойнауын пайдалану құқығы, сондай-ақ 
ауыл шаруашылығы мақсатындағы жер-
лерді кедергісіз кепілге қою туралы мүм-
кіндіктерді қарастыру қажет. Бұл ұсы-
ныстар негізінде қазір заңнамалық 
акті  лерге белгілі бір түзетулер енгізілмек. 
Сәтті жүзеге асырылса, несие алу үшін 
үлкен кепіл базасын пайдалануға мүм-
кіндік береді. Нәтижесінде, бұл да бизнесті 
несиелендіруді жеңілдетудің бір тетігі 
болмақ. 

Кәмила ЕРКІН

НЕГЕ БЕЙҚАМ?НЕГЕ БЕЙҚАМ?
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Жарықтық Абайдың:
– Жүректің к�зі ашылса,
Хақтықтың түсер сәулесі.
Іштегі кірді қашырса,
Адамның хикмет кеудесі, – деп келетін 

әйгілі леңі бар ғой. Осындағы «жүректің 
кзі ашылса» дегенге ерекше мән беремін. 
Негізі біздің қолына қалам ұстаған ақын-
жазушылар «жүрек кз і  ашылған 
жандардың» қатарына жатады. !йтпесе, 
неге етікші отыра қалып, Абай, Пушкин, 
Мағжан секілді лең жазбайды, неге үтікші 
Мұхтар, Ғабит, Сәбит секілді қарасзді 
кркем кестелеп кете бермейді?!.

Абай атамыз одан әрі:
– Жүректе айна жоқ болса,
С�з болмайды �ңгесі.
Тыңдағыш қанша к�п болса,
С�з ұғарлық кем кісі, – дейді.
«Жүректегі айна» жоқ болса, қалған 

нәрсенің бәрі бос нәрсе деген сз ғой. 
Мынау +мір деген үлкен алаңда «жүрек 

кзі ашылған», «жүрегінде айнасы бар» те 
мықты адаммен екі рет крші болған 
жағдайым бар. Ол – те қарапайым, 
қағілез, кісілігі мен кішілігі қабысқан, 
қазақ әдебиетінің қазіргі кзі тірі алыбы 
!кім Тарази.

Алматыда Шевченко мен Айманов 
кшелерінің қиылысында, Астанада 
Сауран мен Ақмешіт кшесінің түйісінде 
крші тұрдық.  !кім аға Астанада 
жолыққанымызда маған «Мәңгілік 
кршім» деген атақ берген. Соған 
марқайып әлі жүрмін.

Екі қалада да !кім ағаның қолы 
бостағы сүйікті ісі – жаяу серуендеу. 
Алматыдағы Ганди паркін трт-бес рет 
айналып келеміз. Астанаға жасы ұлғайған 
кезде қоныс аударды да кбіне Сауран 
кшесінің ауласында жүреді. Қалбалақтап 
қасынан қалмайтын кездерім кп болды. 
Жай жүрмейміз, әңгіме тиегін ағытамыз. 
Күнделікті жаңалықтардан бастап, елдегі 
қоғамдық, саяси шетін мәселелерге дейін 
қозғаймыз. Ол кезде !кім аға «Нұр Отан» 
партиясының саяси кеңесінің мүшесі. 
Жақсы істермен қатар қазақ қоғамындағы 
келеңсіз тұстарды ащы мысқылға алады. 
Таң қаламын. Саяси мәселелерді терең 
талдайды. Бәрі ақиқат. Үнсіз ілесіп жүре 
бергің келмейді. +з бетіңше кесек мәсе-
лелердің күрмеуін шешудің амалдарын 
айтқан боламын. Жүрісіміз біткенде 
«Бала, осы әңгіме бүгінге жетер, қалғанын 
ертеңге қалдырайық» дейді.

Сондай серуен кезінде адам жанын 
түсінуге, жазушының рухани әлеміне 
терең бойлауға мүмкіндік аласың.

Абайдың 38-ші қара сзінде: «!уелі 
адам бір нәрсені жақсы круі керек, жақсы 
кру үшін адамда адамгершілік, ақыл, 
ғылым болуы шарт. Ал бұларға жету үшін 
адам бойында жақсы қасиеттермен бірге 
дені сау болу, бұған тағы ортаның – 
отбасы, қоғам, дос әсерін» қосады. 

Адамның ғылым-білімге махаббаты 
оянса, сол адам болады, содан соң Алланы 
таниды, зін таниды, айналасын таниды, 
оң мен солын,  жақсы мен жаманды ажы-
ратады. Сондықтан Абай «әуелі баланы 
бастан дұрыс тәрбиелеу керек, болмаса ол 
бала жарым адамға, жарым мұсылманға 
ай налады. Ондай баладан кемел адам 
шық пайды. Алла Хақиқат, Оған тек адам 
шынайлықпен жақындайды. Адам ғы-
лымы-білімі арқылы әр нәрсенің ішкі 
сы рын білуге, хақиқатқа, шындыққа 
ұмтылуы керек», – деген тұжырымға ке-
леді.

Абай ілімі – біздерге Темірқазық іспет-
тес. Ұлы ақын білімге, білімділікке толық 
анықтама бере келіп, қазақтың баласына 
нақты жолды нұсқайды. «Дүниенің крін-
ген һәм крінбеген сырын түгелдеп, ең 
болмағанда денелеп білмесе, адамдықтың 
орны болмайды. Дүние сырын танып-білу, 
білімділік – адамдықтың белгісі, білім-
ғылымның жоқтығы, білімсіздік – надан-
дық, хайуандық» деген үлкен ұғымды алға 
тартады.

Дүниенің «крінбеген сырын білу» 
жайына келгенде, Абайдың: «Адамның 
ғылымы, білімі хақиқатқа, растыққа құмар 
болып, әр нәрсенің түбін, хикметін 
білмекке ынтықбірлән табылады». !рбір 
нәрсенің сыртын кріп білгенмен 
тоқтамай, оның түбін, тегін, болу себебін 
білудің маңызы үлкен. Пендеге «з ақылы 
жетерлік қадірін ғана білсем деген әрбір 
істің себебін іздеу» парыз. Онсыз білім-
ғылымның хақиқаты табылмайды, мәні 
ашылмайды. Нәрсенің «болмысын 
айқындап беретін шалғай себептерді және 
таяу себептерді білу» даналық болып 
есептеледі. 

Кез келген  нәрсенің болмысын ай-
қын дайтын ішкі және тысқы себептерді 
білу – адам білімінің берік негізі.  !кім 
Та разидың мірлік жолынан, шығарма-
шылық еңбектерінен осы қағидадан еш 
айнымай келе жатқанын жазбай тануға 
болады.

Қазақ әдебиетінің классигі, Қазақ-
станның Еңбек Ері, Мемлекеттік сыйлық-
тың лауреаты !кім Тарази бұл күнде  
«!дебиеттің !кімі» атанды. Биыл заңғар 
жазушымен Астанадағы Ұлттық кітап-
ханада жүздестік. Бұл жиынға Тлен 
!бдік, Мырзатай Жолдасбеков, Шәрбану 
Бейсенова бастаған қазақ әдебиетінің 
айтулы тұлғалары, зиялы қауым кілдері, 
Қазақстан Республикасы Парламенті Се-
на ты мен Мәжілісінің депутаттары, сон-
дай-ақ әдебиет жанашырлары, қаламгердің 
шәкірттері, жазушының жары, Абай 
атындағы Мемлекеттік сыйлықтың лау-
реаты Роза Мұқанова қатысты. Жанға 
шуақ беретін небір әдемі сздер айтылды. 
«Қазақ әдебиетінде қоғамды сынау, адамды 
сынау, сын кзімен сыншыл реализмге бет 
бұру дегенді бастаған кісі – біздің !кім 
ағамыз. Бұл кісі әр жанрда жетістікке 
жеткен адам. Прозасы бір блек, драма-
тургиядағы еңбегі де те үлкен. Қазақ 
драма тургиясын биікке ктерген тұлға»,– 
деп жазушы, Мемлекеттік сыйлықтың 
лауреаты Тлен !бдік қаламгерге арнаған 

жақсы ой айтты. Саңлақ суреткерге әділ 
баға берді.

!кім аға залға кіріп келгенде жүзінен 
бір нұр крінді. Жанары ойнап, жүзі 
жайнап тұрды. Адамның жасы қанша 
ұлғайса да, жүрегі мен жанары кп нәр-
седен хабар беріп тұрады. Баяғы сергек, 
ширақ қалпында. Екеуара айтылған кп 
әңгіме еске түсті.

– Жазушылық  кәсіп маған бұл 
дүниенің сырын ашты. Басқа біреудің 
мірін жазу үшін жазушы адам әуелі зінің 
ішкі жан әлеміне терең үңілуі тиіс. +зімді 
жазбасам, кімді жазамын?! Басқа адам-
дардың тағдырын екінші бір адам жазып, 
еш уақытта рахаттанбайды. !дебиетте 
түрлі тәсілдер бар. Жазушы зінің екінші 
дәрежелі кейіпкерінің мірін айналып 
кете алмайды.  Мен де зімді-зім кейіпкер 
қылдым, кейде кей кейіпкер автордың зі 
болып тұрады. +зін-зі сыйлайтын адам 
басқа біреуден үйренбей, зінен үйренеді. 
Сосын әдебиетке жолымды ашқан асыл 
ағаларым болды. Соның ішінде Ғабит 
Мүсіреп менің туған әкемдей болды. Не 
жазсам да қолдап отырды. Ғабең менің 
жолымды ашты. Ол кезде небәрі 23 
жастамын. !у бастан осындай жақсы 
кісінің жолыққанын кездейсоқтыққа 
балай алмаймын.  Сол кісінің тәлім-
тәрбиесін алдым. Ғабеңнің маған крсет-
кен бір жақсылығы –әкем қатты ауырып, 
үйде болуыма тура келгенінде де қызметтен 
босатпай, ауылда тұруға мүмкіндік жасады. 
Одан кейін Мәлік Ғабдуллин, Ғабит 
Мүсірепов, Кемел Тоқаев есімдерін 
құрметпен еске аламын. Үшеуі де – менің 
рухани әкелерім. Олардан үйренгенім те 
кп. !дебиетте ғана емес, мірде де ұстаз 
бола білді. Мен олардың жан-дүниесін, 
болмыс-бітімін, адамдық табиғатын 
түсінуге тырыстым. Менің ең жақын 
достарым ұдайы қасымда еді.  Олар – 
Сайын Мұратбек, Қалихан Ысқақ, 
Рамазан Тоқтаров, Амантай Сатаев, 

Қабдеш Жұмаділов. Бұл те сауатты, 
мықты ұрпақ болатын. Достарым  мені 
қат ты сыйлады. Олар мені «!кітай» 
дейтін, кейде «!кімушка» дейді. Мен де 
оларды з қадерімше  қатты құрметтедім. 
Талай рет әдебиет тңірегінде айтыстық 
та, тартыстық та. Мен осы достарымның 
ешқайсынан артық болған жоқпын. !р 
уақытта зімнің алдымда Сайын, Қалихан, 
Рамазан, Мұқағали, Жұмекен, Қадыр, 
Сағи бар деп сйлеймін. Жазушы деген 
алдымен зін-зі тәрбиелейтін, сол тәр-
биесі арқылы ұлтын да тәрбиелейтін адам-
дар емес пе. «Ақын-жазушылар» деген ат 
тбеліндей ғана топ. Екінің бірі жазушы 
бола бермейді. Жазушының мірі шығар-
машылық азапқа толы. Ақ қағаздың бетіне 
телміріп, талай таңды ұйқысыз атқара сың. 
Ой іздейсің. Кейіпкер іздейсің. Оқиға 
іздейсің. Жазушы жеке-дара майданға 
шыққан жауынгер тәрізді.  Біздің әдебиет 
тңірегінде ой-кзқарастарымыз ортақ 
болды. Ең бастысы – біз бір-бірімізді сір-
дік. Біріміздің жазғанымыздан екіншіміз 
тағлым алдық. Бір-бірімізді қайталамауға 
тырыстық, – деген еді !кім аға.

!кім ағаның туындылары қайталанбас 
дара сипатқа ие. «Қорқау жұлдыз» рома-

нын !кім аға  1987-ші жылы жазды. Осы 
романда жазушының бүкіл қабілет-қары-
мы айқын крінеді. Романның негізгі 
кейіпкері  Лима – педогогикалық 
институтта білім алған, ккжиегі кең адам. 
Бірақ мірдің ащы сабағы оның тағдырын 
згертіп жібереді. Жан-жағынан крсе-
тілген қысым кейіпкерді тығырыққа 
тірейді.  Соның салдарынан мірден баз 
кешкісі келеді. Тосын  әрекетке баруға 
мәжбүр болады. Ауыл мұғалімі Тұнғатар 
бейнесі де кесек сомдалған. Мектеп 
директоры Сәрсенбайдың қулық пен 
сұмдыққа бейім тұруы оқырманды бей-
жай қалдырмайды.  Сәрсенбайдың әйелі 
Ұлжанның,  Сәрсенбайдың інісі Арсан-
байдың әрқайсысы романда з орнын 
тапқан. Шынайы.

Қазақ қоғамындағы отбасылық тәр-
бие, балалардың ой-пікірін тыңдамау, 
олармен санаспау, ішкі жан дүниесін 
түсінбеу сияқты проблемалар осы романда 
жан-жақты крініс тапқан. !кім Тарази 
отбасы құндылықтарына орын табылмаған 
қоғамда рухани құлдырау, тоқырау, тығы-
рық қа тірелу құбылыстары болмай қой-
май тынын кеңінен ашып крсетті. Қазіргі 
таңда да бұл құбылыс ерекше сипат алып 

отыр. Жазушының қоғамдағы рухани ке-
сел дерді тап басып тануы, оның зардап-
тарының сұмдық тамыр жайып кететіндігі 
туралы қаққан дабылы әлі күнге дейін 
зекті.

«Қорқау жұлдыз» романы  Кэтрин 
Жудельсонның аудармасымен ағылшын 
тілінде Лондон қаласында басылды. 
Шетелдік оқырмандар үшін бұл таптырмас 
үлкен олжа деуге де болады.

«Ақбердінің ауласы» романында  Ұлы 
Отан соғысы кезіндегі қазақ ауылы мен 
қазақ баласының тауқыметті тағдыры су-
рет теледі. Бас кейіпкер Бораш – тылдағы 
қазақ баласының жиынтық образы. 
Борашты замандастарынан ерекшелеп 
тұратын қасиеті – намысшылдығы. 
Туынды Бораштың анасымен, кішкентай 
бауырларымен поездан түсіп, нағашы сы-
ның ауылына келе жатқан сәтін сурет-
теуден басталады. +зі кішкентай болса да 
інісін арқалап, батпаққа малтығып, жерге 
құлап түскенде жазушы: «Бораштың кзі-
нен жас шығып кетті, абырой болғанда, 
нағашысының байқамағанын медет етті, 
намысқор бала зінің әлсіз сәтін зіне 
кешірмейтін», – деп бір сәттік әрекеттен 
кейіпкерінің қайратты ұлан екенін 
сездіртеді.  

«Ақбердінің ауласы» романында  
алақандай ауылдағы қаншама тағдыр иесін 
қалам ұшына арқау етеді. Ақберді туралы: 
«Атақты батыр әрі ауқатты адам Ақберді 
жиырмасыншы жылдары асылтұқымды 
жылқы сіріп сатумен айналысқан, 
Ақбердінің ұзын атқорасы мен Ақбердіге 
тең, сол кісіге тәнті бес-алты үй шоғырлана 
жиылып трт бұрыш жасай келіп, сырт 
жағы тұтас, есік-терезесіз жабық бекініс 
құратын. +зге дүниеден оқшау, ішіме 
ешкімді жібермеймін, тыста не болып 
жатыр, онда менің шаруам жоқ дегендей 
меңіреу де саңырау біртұтас берік әлем» 
деп салғаннан оқырманды жетелеп алып 
кетеді. Баланың жан-дүниесіне «періште» 
кейпінде танылған Шураның образы да 
оқыған адамды ойландырмай қоймайды.  
Шура жеңгесінің, әнші келіншектің кшіп 
келуі ауыл адамдардың міріне згеше бір 
згеріс, соны серпіліс әкеледі.

Жазушы адам зі мір сүріп отырған 
қоғамнан ешқашан сырт қала алмайды. 
Қазақ жері – урбанизация, индустриал-
изация секілді құбылыстарға тап болды. 
Шерхан Мұртаза «Қара маржан» деген 
шы ғарма жазды. !кім Тарази «Кен» ро-
манын жазды. Қос қаламгер де  ндірістік 
революцияның пайдасымен қатар қазақ 
ұлтының болмысына, мінезіне, тұрмыс-
тіршілігіне кері әсерін тигізе бастағанын 
ақырын аңғартып теді. Қазақ даласына 
сырттан келген «ндірісшілердің» 
ащы суға елтуі кптеген қазақтың 
ішкіштікке салынып, моральдық 
жағынан азғындауына себепкер 
болғанын !кім Тарази тамыр-

шыдай тап басып анықтаған.  Ата салты 
мен дәстүрі бұзылып, құдайсыздыққа 
ұшыраған ғапыл  хал-ахуал анық крсе-
тіледі. Рухани азғындық, ішкіштік пен 
тұрақсыздық, отбасы құндылықтарын 
тәрк ету, нәпсіқұмарлық үйреншікті  
құбылысқа айналды. Жазушы осының  
астарын адам табиғатынан іздейді. Жат 
әдет-дағдының жаппай ріс алып 
жатқанын әйгілейді.  Қараспановтар 
әулетінің үш буын ұрпағының крген 
тағдыр-тауқыметін түрлі оқиғалармен 
ріс тете отырып,  бүкіл бір кеңестік  
дәуірдің келбетін, қоғамның бет-бейнесін 
ашып крсетеді.

Кітаптағы Пірәли ақсақал образы – 
уақыттың жиынтық бейнесі. Кәкіш, 
Мәрзия, Берген, Ботабай, Сәния, Сағат, 
Гүлсім, Нұрәлі, Бәкен секілді кейіпкерлер 
бір-бір хикаятқа лайық жандар. Осы 
кейіпкерлер арасындағы қақтығыс, тартыс 
арқылы отбасындағы жағдайларды  –  
Кәкіштің әйелінің лімі, Ботабайдың 
әкесінің лімі, Кәкіштің ұрлығы, Бота-
байдың түрмеге түсуі тәрізді оқиғаларды 
суреттеу арқылы қоғамдағы  қиюы қашқан 
тірліктерді қалам нысанасына айнал-
дырады.

!кім аға да, Шерхан Мұртаза да – 
қазақтың ең қасіретті кезеңі Ашаршылық 
заманының тлдері. Сол бір сұрапыл кезең 
туралы сұрай қалсаңыз, !кім аға: «Бізді 
Құдай сақтап қалды. Бізді аталарымыз 
аман сақтап қалды. !кем мен шешем 
аштықтан аман алып қалды. Сол бір 
күндерді еске алғанда кзімнен жас 
шығып кетеді. Аштық тақырыбын айту 
– мен үшін те ауыр», – дейтіні бар.

Қаламгердің крген-түйгені кп. 
Маған ерекше әсер еткен туынды – !кім 
ағаның «Андрейі».  !кім Тарази Мәскеудегі 
университетте кино оқуын оқып жүрген 
кезін баяндайды. «Он бес республикадан 
жиналған отыз екі тыңдаушының» бірі 
қазақ жігіт – !кім, бірі армян жігіт – 
Андрей» деп нақты мірде болған жайтты 
баяндайды. Андрейдің әкесінің туған 
қарындасы – Манананың аузымен совет 
кіметінің сұрқия сұмдығы айтылады. 

«Сен, Андрей, түк білмейсің. Отызын-
шы жылы және отыз бірінші жылы... мен 
ол кезде жап-жас медициналық сестрамын 
ғой. Алтай тауында қазақтардың, кешір 
киргиздардың, кешір қазақтардың, – деп 
екі-үш рет қайталап қазақ пен қырғыздың 
атын шатастырып отырды, – ол кезде біз 
қазақ деп айтпайтынбыз, – деп маған 
бұрылды. – Сен кешір, Аким. Біз сенің 
халқыңды киргиз дейтін ек қой. Үлкен 
тапсырма болды бізге. Бүкіл Қазақстан 
бойынша үлкен тапсырма болды. Біз 
киргиз ауылдарын бір жерге жинап бәріне 
укол салдық қой, укол. Білесің бе, сен? 
Укол. Мен алғаш ол уколдың не сыры бар 
екенін білмейтін едім. Біз укол салғанда 
әскерлер, әскери адамдар киргиздарды 
қоршап тұратын далада болса. Үйде болса, 
біз укол салған үйлердің сыртында әскер 
тұратын. Мен оны ол кезде білген жоқпын. 
Мен кп укол салдым...», – деген жолдар 
санаңызға сарт етіп сойыл тигендей әсер 
етеді.

«Қасымда менің Вера деген қыз бар еді. 
Ол мендей емес, бәленің бәрін біледі ғой 
деп ойлаймын. Біз укол салып үйге қайтып 
келгенде ол жымыңдап, күле беретін. Мен 

кейде одан сұрайтынмын: «Сен неге укол 
салғанымызға қуанасың?» – дейтінмін. Ол 
менің ондай сұрағымды күтпегендей, 
күтсе де бұрыннан әзірлеп қойған жауабы 
бардай. – «Жәй, біз маман ретінде іске 
жарап қалғанымызды айтам да. Бізге сеніп 
осындай үлкен тапсырма бергенін айтам 
да», – деп кібіртіктей беретін, кібіртіктей 
беретін».

«Шәй іш, Аким, – деді. – Іш шай. 
Сендердің киргиздарың... осы сз аузыма 
түсе береді, кешірші. Қазір қазақ деп 
атайсыңдар ғой. Білемін қазақтар маған 
керемет ұнайды. Жақсы халық. Мен киіз 
үйлерде ас ішіп, қонып та жүрдім ғой... 
Отыз бірінші жылы... отыз бірінші жылы... 
біз үлкен иттік жасадық. Біздің уколдан 
кейін қазақ ауылында түрлі аурулар пайда 
болды. Талай қазақтың мұрны шүңірейіп 
ойылып түсті, талай қазақ сары аурумен 
ауырды, талай қазақ, қазақ. Байғұс 
киргиздар... – з-зіне сйлеп, сандырақ-
тап отырғандай болып кетті Манана. – 
Ккірек ауруын да тараттық біз. Ең 

қиынын адамның ерік-жігерін 
құм қылатын дәрі салдық қой 
біз оларға. Есінен адасқан 
адамдай мәңгіріп қалды түгел 
Алтай халқы. Қайда жұмсасаң 
бара беретін, не айтсаң кне 
беретін халыққа айналды. Біз 
ауылдарды аралап жүрдік. 

Содан кейін білесің бе сен, 
білмейсің бе, отыз екінші жыл 

басталды ғой, Аким». Отыз 
екінші жыл дегенді үрейленіп, 

шошынып, қиналып айтты...
«Мен киргиз халқының алдында 

күнәһармын. Мен киргиздарға 
қаншама түрлі укол салдым. Бастарын 

таз қылдық, мұрындары опырылып 
түсетін укол салдық. Мен, мен мына 

қолыммен. Ал Вера болса, менен де батыр 
еді. Вера болса, менен де жет еді. 
Тапсырманы бұлжытпай орындайтын. 
Бәрін айт та, Аким, ты сын киргизского 
народа, извини пожалуйста, сен сын 

казахского народа, не поймешь меня. Біз 
салған уколдан қаншама мықты болса 

да еркек адамдар мәңгіріп қалатын 
еді. Айтқан бұйрықты орындай 
беретін,  орындай беретін 
кәдімгі нағыз мәңгүрт болып 

қалатын еді... Аким, ты понимаешь 
это?».

Осы үзік үзінділерден ғасыр сұмдығын 
сезесіз. Тұла бойыңыз түршігеді. Кшпелі 
халықтың жерін иелену үшін сәбет 
кіметінің адам айтса сенгісіз, адам жаны 
тзгісіз асқан қатыгездік қадамдарына 
барғанын кресіз.

Біздің қазақтың жері ғана полигон 
болған жоқ. Адамдары да нағыз полигонда 
мір сүргенін, егеуқұйрықтарға екпе 
салғанындай түрлі медициналық сынақтан 
ткенін білесіз.

Тарази қаламынан шыққан туынды 
кп. «Жастықтың жігер-жалынымен кп 
жаздым, бірақ авторы ретінде атымды 
крсетпедім. Түрлі бүркеншік аттар 
қойдым. Хат иесінің атынан да фельетон 
жазатынмын. Сол фельетондарды зімнің 
шығармам деп айтуға намыстанып жүрдім. 
!дебиетке млдіреген таза қалпымда, 
ештеңеге былғанбай, жазушылық атқа кір 
жұқтырмай келуім керек деп ойладым. 
Фельетон да әдебиеттің бір жанры екеніне 
мән бермеппін», – дейді !кім аға бір 
сұхбатында.

!дебиет әлеміне «Етікші» деген тыр-
нақалды туындысымен келген қаламгер 
сол кезеңді былайша еске алады. «Осыдан 
кп ұзамай, пионер вожатый ретінде 
балаларды бастап апаруым керек болып, 
Алматыға жолым түсті. Бір күні келе 
жатсақ, бас поштаға қарсы беттен «Ара» 
– «Шмель» деген жазуы бар үй ұшыраса 
кетті. «Жауапты хатшы» деп жазылған 
есікті аштым. Телефонда сйлескен !бен 
Сатыбалдиев. «Етікшің» бізге ұнады. Бірақ 
баспаймыз» деп анада айтқанын қайталады 
тағы. «Баспаса неге шақырады?» деп 
ойлаймын. Іле осы ойыма жауап қатқан-
дай: «Есесіне біз сені қызметке аламыз» 
– деді. Шамалыдан кейін Ғабит Мүсіре-
пов ке алып кірді. Ғабең жарықтық әуелі 
маған қараған жоқ. Басын салбыратып з 
ойымен отырғандай. Міз бағар емес. 
Үндемейді, алып кірген кісі де үндемейді. 
!сіресе, жас кезімде менің мінезім де 
келіскен мінез емес еді. Осы, қарғып 
тұрып шығып кетсем бе екен деп ойладым.  
Осылай «Етікшім» басылмаса да, қызметке 
тұруға септігін тигізді, әдебиет ортасына 
енгізіп жіберді. Бірақ кейін жарияланды».

Егер сол «Етікші» еленбесе, Ғабеңнің 
назары түспесе не болар еді?!.

Айта берсе сз кп. !кім ағаның твор-
чествосын әлі талай талдайтын, қалам гер-
лік құпиясының сырын ашуға талпынатын 
жас әдебиетшілер шоғыры шығады. 
Қазірдің зінде Қорғанбек Аманжол, 
Ұларбек Нұрғалым, Нәзира Мұқышева, 
Айзат Қыдыралиева секілді сз нерінің 
сәулесі түскен азаматтар ағаның туынды-
ларын терең зерттеп жүр. 

Қаламгерге түрлі адам баға береді. 
Халықтың бағасы – әділ баға. Сондай-ақ 
ең үлкен бағаны Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев берген 
еді.

«Біріншіден, !кім Тарази – жазушы 
әлемінде те сирек кездесетін тұлға. Бұл 
кісінің қазақ әдебиетіндегі орны ерекше, 
бірегей жазушы деп айтуға болады. !кім 
Тарази жалпы қалада болып жатқан дүние-
лер, яғни урбанизация туралы жазады. Бұл 
тұрғыдан алып қарасақ, белгілі түрік 
жазушысы Орхан Памукқа ұқсайды. Ол 
кісінің философиясы те терең. Тағы бір 
ерекшелігі – ол кісі нағыз реалист. 
Туындыларын жазған кезде оқырмандарын 
аямайды. Шерхан Мұртаза айтқандай, 
«жазушының кзі – ккірегінде». !.Тарази 
– жазушы ретінде де, драматург ретінде де 
мірге ккірегімен қарайтын қаламгер», 
– деп тоқсан ауыз сзге тобықтай түйін 
жасады.

Нұрт�ре ЖҮСІП,
сенатор

нын !кім аға  1987-ші жылы жазды. Осы 
романда жазушының бүкіл қабілет-қары-
мы айқын крінеді. Романның негізгі 
кейіпкері Лима педогогикалық

изация секілді құбылыстарға тап болды. 
Шерхан Мұртаза «Қара маржан» деген 
шы ғарма жазды. !кім Тарази «Кен» ро-
манын жазды. Қос қаламгер де  ндірістік 
революцияның пайдасымен қатар қазақ 
ұлтының болмысына, мінезіне, тұрмыс-
тіршілігіне кері әсерін тигізе бастағанын 
ақырын аңғартып теді. Қазақ даласына 
сырттан келген «ндірісшілердің» 
ащы суға елтуі кптеген қазақтың 
ішкіштікке салынып, моральдық 
жағынан азғындауына себепкер 
болғанын !кім Тарази тамыр-

шыдай тап басып анықтаған.  Ата салты 
мен дәстүрі бұзылып, құдайсыздыққа 
ұшыраған ғапыл  хал-ахуал анық крсе-
тіледі. Рухани азғындық, ішкіштік пен 
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Осы үзік үзінд
сезесіз. Тұла бой
халықтың жер
кіметінің адам а
тзгісіз асқан қ
барғанын кресі

Біздің қазақ
болған жоқ. Адам
мір сүргенін,
салғанындай түрл
ткенін білесіз.

Тарази қалам

АШЫҚ ЖАЗУШЫАШЫҚ ЖАЗУШЫ
ЖҮРЕК КӨЗІ ЖҮРЕК КӨЗІ 

Кез келген  нәрсенің болмысын ай қын дайтын ішкі 
және тысқы себептерді білу – адам білімінің берік 

негізі.  (кім Та разидың �мірлік жолынан, 
шығарма шылық еңбектерінен осы қағидадан еш 

айнымай келе жатқанын жазбай тануға 
болады.
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«С�лтанмахм�тты� ал�аш�ы 
биографы» (Ай�ын. (№44, 20 сәуір 
2023 ж.) аталатын М�лдір Т�леп-
бай ды� ма�аласын о�ы�ан со� 
С�лтанмахм�ттай асау ж$ректі 
а�ын та�дыры, әдеби м�расы жа-
йын да ой�а берілдім. Ойыма бар 
�� мырын С�лтанмахм�тты� та�ды-
ры $шін жанпида к$реске арна�ан 
профессор Бейсембай Кенже-
бай�лы оралды. 1980–87 жылдар 
аралы�ында �з �тінішімен �олында 
т�рып, бір ша�ыра�ты� астында 
әкелі-балалы тіршілік кештік. Жур-
налистік, әдеби шы�армашылы� 
жолын бастап $лгерген ша�ым. 
Алдымда �аза� әдебиетіні� жәй 
к�п жаса�ан �ариясы �ана емес, екі 
дәуірді к�зімен к�рген, �илы та�-
ды рды басынан кешкен, азды-
к�пті Алашорда арда азамат тары-
ны� сар�ытын ішкен, �аза� әде-
биетіні� дария шежірешісі отыр-
�анын пайымдадым. Пайымдадым 
да, әкедей әзіз Бейсеке� – �аза� 
әде биетіні� протот$рктік алтын 
тамы рын аршып алып әдебиеті-
мізді� асыл тарихына айналдыр�ан 
профессор Б.Кенжебай�лыны� 
аузынан шы��ан $п еткен $н, жа�сы 
лепесті а� �а�аз�а ерінбей �ондыра 
беруді, �ондыра беруді да�дыма 
айналдыр�ам. К�п дәптер. К��ілсіз 
к$ндер мен �й�ысыз т$ндерді� 
есесі еді ол дәптерлер. Енді міне, 
та�ы да сол шежіре-дәптерлерге 
�айыра $�ілемін.

...�кей таңғы тыныстан тырп-тырп 
басып ішке кірді. Сал ауруы салдарынан 
сәл-сәл айыға бастап, әуелгі дағдысына 
кіріскен. Аяғын сүйрете басып сейілдеп 
қайтады. Тура бір сағат. Қолында «Слава» 
алтын сағаты. Алтын сағатқа қарап санап 
басып жүреді, сағатты толтырып осылай 
үйге беттейді. Біз де сағат тола бере әкей 
әбігерге түспесін деп есікті ашып қоямыз. 
�кей %леңдете енді есіктен:

– Қараңғы қазақ к�гіне,
�рмелеп шығып, Күн болам!
Қараңғылықтың кегіне, 
Күн болмағанда, кім болам?
 Асау жүректі ақынның Бағдарлама 

дерлік %леңі. &мірден қыршын %ткен жыр 
сұлтанына жарасқанымен, қол-аяғы 
дірілдеп екі басып, бір тоқтап дамылдап 
жүретін қарияға түк те жарасып тұрған 
жоқ. Бірақ, бірақ Сұлтанмахмұттың отты 
жырымен тыныстап, асау жүректі ақын 
рухынан қуат алып, аман келе жатқан 
профессорға жарасарлық мінез. Бәлкім үш 
рет инсульт сырқатынан аяулы ұстазды 
аман алып шығып жүрген қуат қайнары да 
– осы әр жолы ұшқын атып, отты 
шумағынан от шашырап жататын %лең-
жырлар шығар-ау, асылы.

 Сырт киімін шешіп жүрмін. Ал ол 
болса %з ойымен %зі әуре. «Жүсіпбек 
айтылған жерде, Мұхтар да жүруі керек...» 
– дейді тұтыға с%йлеп. Кешегі әңгімені 
бүгін жалғасақ деген жақсы ой, жарасымды 
тілек.

– Қаншама оқып жүріп, Мұхтар 
�уезовтің Сұлтанмахмұт жайында шешіліп 
бір с%йлегенін, тебініп, тебіреніп бір 
мақала зерттеу жазғанын к%рген де, білген 
де емен?

– Е, е, оның себебі бар дә...
– Немене,  Мұхтар �уезовті  де 

«Сұлтанмахмұттанушы» жасамақсыз ба?
– Е, жасаса несі бар?! Сұлтанмахмұтты 

Мұхтардай білген адам аз. Ол – к%зімен 
к%рген, сырлас болмаса да әңгімелескен 
бала. Сұлтанмахмұт ауруы меңдеген бір 
жылы Абай ауылына барып, қысырақ 
байлатып, қымызбен емделген ғой...

– Башқұртстанға келіп, қымызбен 
емделген Лев Толстой секілді ме?

– Абай ауылында Толстойдың да ізі бар 
ғой, қарағым-ау.

Қария жұмбақ жымиды. Тағы бір 
әңгіменің тақырыбы суыртпақталып 
келеді деп қуанамын ішімнен. Бірақ 
әңгіме шашылып шығып, «шалды» 
шаршатып алмайын деп, бұйданы ұлы 
жазушымыз, шынайы досы – Мұхтар 
�уезовке қарай бұра бердім. «Қане, т%рге, 
т%рге, ұлы Мұхтар �уезовтің ұлы досы...»

 Кең залға маған сүйене аттап, 
тәлтіректей енген қария диванға жайғасты. 
Ақырын әңгіме сабақтады.

– Мұхтармен ежелден таныс, біліспін. 
&зіме ұнаған пьесасы, пьеса бойынша 
қойылған спектакльдерге мақала, рецен-
зия жазған кездерім бар. Мұқаң құп 
қабыл дар еді. Мәскеуге қатынаған сәттері 
біздің үйге түсіп жүрді. Бірде %зі, бірде 
Валентина Николаев намен... дегендей 
Москваға жиі қатынап жүрді ғой. 1941 
жылы «Абай» романы жа рық қа шықпай 
қала жаздағанда, «Казогиз» (баспа. Қ.Е.) 
мүмкіндігінен асыра қол дадық. Ака-
демияның Тіл және әдебиет институтында 
мен – директор, Мұхтар ғылыми қыз мет-
кер болып қыр қын шы жылдары үзеңгілес 
қызмет істедік. Он бес-он алты жыл 
КазГУ-де (әл-Фараби атын дағы Ұлттық 
университет. Қ.Е.) мен кафе дра меңгеру-
шісі, ол кафедра мүшесі болып біте қай-
насып қызмет атқардық. 1953 жылы 
КПСС Орталық Комитетінің ұлт рес-
п у б л и к а л а р ы н д а ғ ы  ұ л т ш ы л д ы қ қ а 
байланысты Қаулысында екеуміз бірге 
қараланып, ҚазГУ-ден бір бұйрықпен 

қызметтен қуылдық. Мұқаң Мәскеуден 
баспалап кетті,  мен үй қамағында 
отырдым... Қарап отырсам, қазақтың ұлы 
жазушысы Мұхтар �уезовпен бірсыпыра 
жыл сыйласып, сырласып біте қайнасып 
жүріппін. Қайда да алдымызға ұстар едік. 
Білемін деп айта алады екенмін.

– Валентина Николаевна сүтсізденіп, 
бір баласын біздің Меңжамал анамыз 
емізіпті де ғой.

– Иә, солай болған. Ол баласы сәби 
шағында шетінеп кетті.

– Мұхтар �уезов тағдырына қатысты 
әңгімені к%п білетініңізге шәгім жоқ, 
Бейсеке. Бірақ бүгінгі әңгімені Сұлтан-
махмұтқа байланысты %рбітсеңіз.

– «Абай» атынан Алашорда журнал 
шығарған, қарағым. Сол журналда «Екеу» 
деген бүркеншік атпен 1918 жылы «Екеу-
дің» «Абайдан кейінгі ақын дар» аталатын 
жақсы мақаласы жарық к%рген. Хроно-
логиялық тұрғыдан Мұхтар �уезовтің 
Сұлтанмахмұт ісіне кірісуі сол жылдардан 
басталады деуге болады.

– Қай келгенінде де Қайым досыңыз 
айта беретін «Абай» журналы ғой?

– Иә, сол журнал. Алашорда журналы. 
– «Екеудің» бірі Мұхтар �уезов пе, 

сонда?
– Қырқыншы жылдары мен «Сұлтан-

махмұттың ақындығы» тақырыбында 
кандидаттық диссертация жазып жүрдім. 
Мұқаң менің ғылыми жетекшім іспетті 
болды. Маған ақыл-кеңесін береді. 

Тақырыпты бекітуде ВАК-қа хат жазып, 
даулы тақырыптың басын ашып бергені 
бар. Содан кейін кірісіп жүргенім ғой, 
диссертация қорғайын деп.

Тақырыбыма байланысты бағыт-
бағдар алып, бірсыпыра әңгімелескенмін. 
Қуаттай қолдап жүрді, Мұқаң. Тақыры-
быма байланысты «Абай» (1918 ж.) 
журналының бірнеше номерін алып қарап 
шықтым. Конспектіледім. Түрлі жанрда 
әртүрлі материалдар басылған ғой енді. 

Журналдағы «Екеу» бүркеншік атымен 
жазылған «Абайдың %нері һәм қызметі», 
«Абайдан соңғы ақындар» аталатын 
мақалалар к%з тартты, к%ңіл аударды. Аса 
үздік жазылған %рісі кең, %ресі биік 
дүниелер еді.

Бір күні үйіне барып, Мұқаңмен осы 
мақа лалар жайында кеңестім. Диссер-
тацияда пайдалана аламын ба, пайдалана 
алмаймын ба? Қиын ғой. С%з арасында:

– Мұқа, «Екеу» кімнің лақабы? – дедім 
орайы келді-ау деген бір сәтте.

 Алашорда қырылып қалған, қиын 
уақыт еді ғой ол кез. Аман қалғанының 
%зі түнде ұйқыға жатарда «Ертең бармын 
ба әлде түнде мені де ұстап әкетеді ме?» 
– деп бір құлағын жастыққа басып, бір 
құлағымен тың-тыңдайтын, бір к%зін 
ұйқыға беріп, екінші к%зімен кірпік 
қақпай қырағы жатып, қырағы тұратын, 
сақтықпен жүретін қиын кез ғой, 
қарағым. Менің әлгі сұрағыма Мұқаң 
ыршып түскендей болды. Екі к%зіңнің 
бірі %зіңе жау. «Осы қай оймен сұрап отыр 
дегендей», – күдікті пішінмен қарады 
маған. Сосын Тайыршалап (Жароков. Аса 
сақ кісі болған. Қ.Е.), %зіме қарсы сұрақ 
қойды:

– Сеніңше қалай? «Екеудің» мақаласы 
дұрыс па? Мұқаңның бет-жүзі толы күдік... 
Шыдамын ширата бермей, іле жауап 
қаттым: 

– &те мәнді мақалалар. Сол кездің 
%зінде осыншалықты тегеурінді ойға толы 
күшті мақала жазу... �й, екінің бірінің 
қолынан келмес...

– Ендеше «Екеудің» бірі мен, Бешім! 
Мұқаң нығырлай жауап берді бұл жолы. 
Сенгені болар.

– Ал сыңарыңыз кім? Сұлтанмахмұт 
болса игі еді? Мен ентеледім.

Мұқаң сәл кіділенді.
– Жоқ. Сұлтанмахмұт емес. Сұлтан-

махмұтпен бірге мақала жазуға тура кел-
меді. О, ол %зін менен ересек санайтын, 
биіктен қарайтын еді ғой бізге...

– Енді кім, Мұқа? «Екеудің» егізі кім?
– Бешім-ау, оның не қажеті бар? 

Мұқаң мұңданды. Бет-жүзін тағы да күдік 
торлады. Қабағы жиырылды.

– О, не дегеніңіз, Мұқа?! «Екеудің» 
мақалаларында диссертацияма қажетті 
құнды пікірлер бар. Білуім қажет. &те қа-
жет. Мен де тақымдап бол мадым. Мұқаң 
иілді:

– «Екеудің» екіншісі – Жүсіпбек 
Аймауытов болатын. Ол екеуміз гимна-
зияда оқып жүрген кезімізден %те шынайы 

дос болатын едік. Екеуміз осы «бүркеншік» 
лақаппен кейін де бір-ер мақала жаздық... 
Маңдайымызға сыймай кеткен кере қарыс 
ырыс еді ғой, Жүсіпбек...

Мұқаң мұңданып кетті. Мен Мұхтар-
дың жан-сырына әнтек үңілгендей, тіпті 
жан жарасын тырнағандай болғаныма бір 
түрлі қысылдым. Бірақ, амал қанша, 
ақиқатты білуіміз, кейінгі ұрпаққа айтып 
%туіміз керек қой...

Бұл бір «шерлі шежіре» дерлік әңгіме 
еді. Бейсекең айтқан осы әңгімемен-ақ, 
асау жүректі ақын әдеби мұрасымен ар-
найы айналысқан Жүсіпбек Аймауыт-
ұлымен бірге, Мұхтар �уезовті де Сұл-
танмахмұт мұрасының жанашыры деп 
тануға болатын еді.

Мұқаңның мұңын қоздатып әңгіме 
айтқан Бейсекеңнің %зі де біруақ мұңға 
батты. �рісі Жүсіпбек, берісі Мұхтар 
�уезовтің к%рген құқайын боздата айтып, 
боздап отыр, жарықтық.

***
Соғыс жүріп жатқан қырқыншы 

жылдар. 
– Қырық жыл қырғын болса да рухани 

игілікті ұмытуға болмайды ғой, – деп 
бастады келесі әңгіме желісін қарт ғалым. 
– Соғыс жылдарында (1941–45 ж.) алғы 
шепте қазақ жауынгерлері жан алып, жан 
беріп, соғысып жатса, тылда ұлттық 
рухани дүниемізді байытып, ғылымды 
ілгері дамытумен болдық. «Мосфильм», 
«Ленфильм» ығысып келді Алматыға. 
Москвадан К.Паустовский, М.Зощенко, 
С.Михалков, москвалық досым әдебиетші 
Виктор Шкловский Алматыға қоныс 
аударды. Атақты балерина Г.Уланова біздің 
Абай театрында ойнады. Ол бір таратып 
айтатын әңгіме. �зірге бір жайды әңгіме-
леп берейін саған, бір керегі болар.

– Мархаббат, Аға! Тағы бір әңгіменің 
%зегі шығып келе жатқанына балаша 
қуансам керек, санымды шапаттағандай 
қуанып, тіпті шаттанып қоя бердім.

– Соғыс жылдарының (1941–1945 ж. 
Қ.Е.) аяғында мені Мұхтардың «Абай» 
романын жарыққа рұқсатсыз шығардың 
деп Орталық комитет қыр соңыма түсті. 
Орталық Комитет хатшысы Мұхаметжан 
�бдіхалықов қыдыңдап, басымнан қиқу 
кетірмеді. К%ргенсіздік танытты. Арғы 
жағында Қазақстанның бірінші хатшысы 
Н.Скворцов тұр. Айтағы %зіміздің қазақ 
жазушылары. Оның басында Сәбиттің 
тұратыны тағы бар... Қиын хал кештім. 
Тіпті, Москвадан «бронмен» келгенімді де 
естен шығарып, «Отан қорғау» деген 
желеумен қан сасыған соғысқа да айдап 
жібере жаздады. Мен университетке 
қызмет ауыстырып қоныс аударуға да 
мәжбүр болдым. &зім тағы Академияның 
Тіл және �дебиет секторын басқарамын. 

Институтта 1943 жылы октябрьде 
(қазан айы) Сұлтанмахмұт Торай ғырұлы-
ның туғанына елу жыл толуына орай 
жиылыс жасап, атап %ттік. Арнайы 
жиылыс.

Ғылыми Жиылысты Мұқаң, Мұхтар 
�уезовке с%з беріп бастадым.

Қысқаша кіріспе с%з с%йледі. Жиылыс-
та мен ақынның %мірі мен творчествосы 
(шығармашылығы. Қ.Е.) туралы Баяндама 
жасадым.

Сұлтанмахмұттай %р ақынды түрлі 
себеппен ұната бермейтін Мұқаң с%зінде 
%р ақынды алғашқы рет дәл, жоғары 
бағалады. «Сұлтанмахмұт Александр Блок 
тәрізді ірі жанды, ұшқыр талантты, күрделі 
ақын еді», – деді. Баяндамасының 
байламы! Қандай әдемі салыстыру?! 
Қандай дәл бағалау! Жаныммен қуандым.

 Ғылыми кеңестен Мұхтар, Ғабит, 
Ахмет, Есмағамбет, мен – бәріміз бірге 
шықтық. Аяңдап келе жатырмыз.

«Шіркін, «Адасқан %мір» деген повесть 
жазар ма еді!?» – деді Ғабит Мүсірепов. Біз 
жамырадық:

– Жазыңыз, жазыңыз! – деп қостадық 
оны.

– Сұлтанмахмұтты Мұхаң Блокқа 
теңеген соң Сіз ұлы, ұлы дей бергеннен 
г%рі оның ерекше қасиеттерін баса 
айтуыңыз керек еді, – деді Ахмет Жұбанов 
маған қарап.

– Бейсембай, сен тоқсан ауыз с%з 
айттың, Мұқаң соның тобықтай түйінін 
айтты, – деп қалжыңдады Есмағамбет 
Ысмайылов. 

...Мұхаң Сұлтанмахмұтты к%рген, біл-
ген кісі. Ауызша әлденеше рет естелік 
айтқаны бар. «Ау, жазсаңызшы» деймін 
әлденеше рет тыңдап отырып. Бірақ 
Мұқаң жазбады естелігін. Мен %тініп, 
сұранып қоймаған бір  сәтте:  «Е, 
Сұлтанмахмұт бізді менсінбейтін %р еді 
ғой...» дегені бар. Ал бұл жолы Мұқаң 
Сұлтанмахмұттай асау жүректі ақынды 
Александр Блокпен анық салыстырып, 
айқын бағалады. Орыс ақынымен туыс-
тырсаң, қазақ бәлеқоры байыз табады... 
&зі Ленинград университетінде оқыған, 
Александр Блок творчествосымен жете 
таныс, Мұқаң с%йтіп Сұлтанмахмұттың 
ақындық тағдырын жоғары бағалағанына 
қатты қуандым. &йткені «Алаш ұранын» 
жазған Сұлтанмахмұт тағдыры бірде 
Алашордашыл, бірде «социалист утопист» 
деп әрқилы бағаланып жүрген кез. Мұхтар 
�уезовтің бағалау пкіріне зәруміз. Ал 
�уезов болса, %зінің Сұлтанмахмұт 
жайында пікірін ашық айтуға қауіптенеді...

...Қарт ғалым тағы бір әңгіменің ізін 
шығарып, М.�уезовтей ұлы жазушы, дана 
ойшылдың Сұлтанмахмұтты әрі тарт, бері 
тарт жасап, әдеби мұрасын дауға айнал-
дырып жүрген қиын кезде Александр 
Блокпен салыстырып, дәл бағалағанына 
ерекше мән беріп, әңгімелеген еді сол 
жолы. Асау жүректі ақын әдеби мұрасын 
жан салып қорғап, жанталасып айтысып-
тартысып жүрген бас Сұлтанмахмұт-
танушы Бейсембай Кенжебайұлы үшін 
ұлы жазушы, ақыл-ойшылдың сүбелі бір 
пікірін %зін қиын сәтте желеп-жебеген 
періштедей к%ретін еді, жарықтық! 

Құлбек ЕРГ�БЕК,
әдебиет зерттеушісі, профессор
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АҚЫННЫҢ АҚЫННЫҢ 
БІР БИОГРАФЫ БІР БИОГРАФЫ –

Мұхтар Әуезов
МҰХТАР ӘУЕЗОВМҰХТАР ӘУЕЗОВ

«Екеудің» екіншісі – Жүсіпбек Аймауытов болатын. 
Ол екеуміз гимна зияда оқып жүрген кезімізден �те 
шынайы дос болатын едік. Екеуміз осы «бүркеншік» 

лақаппен кейін де бірер мақала жаздық... 
Маңдайымызға сыймай кеткен кере қарыс ырыс еді ғой, 

Жүсіпбек...
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Жуырда бір топ алым 
Ресейге «Алаш жолымен» деп 
аталатын экспедицияа ат тан  ан 
еді. Олар Мәскеу, Воронеж #а-
лаларына барып, архивте ж&мыс 
іс теп #айтты. Б&л сапарда алым-
да ры мыз Алаш тарихына #атысты 
#&н ды деректер таба алды ма? 
М& ра атымыз жа)а деректермен 
то лы# ты ма? Біз б&л сауалды жас 
алым, алаш танушы *ш#ын 
Сайдырахмана #ойан едік. 

*ш#ын САЙДЫРАХМАН, 
алым:

АЛАШТАНУ -

ТIНI
ҰЛТТЫҚ 
ИДЕОЛОГИЯНЫҢ

– Ұшқын, «Алаш жолымен: Ресей 
ба ғыты» экспедициясының о бастағы 
ба ғыты қандай еді? Жалпы экспе ди-
ция ға шығу идеясы қалай басталды?

– Бұл экспедицияның алдында 
да институттың екі қызметкері к�к-
тем айларында арнайы Мәскеу, Во-
ро неж қалаларына барып, архив 
қо   рында жұмыс істедік. Бірақ онда 

рат  керлерінің саны к�п санағанда 
отыз  дай ғана. Бұл �те аз. Ал Алаш 
қоз  ғалысы айналасы 20 адамның 
әрекеті емес қой. Ол үкімет жасақтап, 
әскер құрған, автономия тіктеген, 
іргелі рухани мұра қалдырып, ұлттық 
ғылым тағанын қалыптастырған ау-
қымды қозғалыс. Ұлтты биік сапаға 
к� терген құбылыс. Қазірге дейін 
есім-сойы анықталған Алаш жо лын-
дағы қайраткерлердің саны 3000-нан 
асып отыр. Сондықтан институт 
бұ ған дейін еңбегі жарық к�рген тұл-
ғаларды емес, аты беймәлім, мұрасы 
к� мескі қайраткерлерін нысанаға 
алды. Және осы уақыт еншісінде 
Сейіт   баттал Мұстафаұлы, Абдолла 
Бай тасұлы, Біләл Сүлейұлы, Біләл 
Мал  дыбайұлы, Мұстақым Мал ды-
бай, Сейдәзім Қадырбай қатарлы 
тұл ғалардың еңбектерін оқырман-
дарға ұсынды.  

Ал экспедиция аясында анық тал-
ған 50 кітаптың ішінде біз ізіне түс кен 
тұлғалар �те к�п. Мысалы, Сейіт бат-
тал Мұстафаұлының «Зуфнун» ро ма-
нын осыған дейін қанша іздесек те 
таба алмай келіп едік, бұл туынды 
осы жолғы экспедицияда олжамызға 
бұйыр ды. Сол секілді осы реткі та-
был ған жоқтың арасында алда жи на-
ғы жарық к�ретін Мәннан Тұр ған-
байдың «Б�тен с�з әдісімен та ны су» 
еңбегі, Иса Тоқтыбайдың туын  дысы, 
9лмағамбет Қасым, Жұ  ма хан Күдері-
нің оқу құралдары жә не басқа да 
тұлғалардың кітаптары бар.        

– «Қазақ» газеті мен «Айқап» жур-
на лының $зі толық табылған жоқ. 

тұлғалардың мұрасы 30 жылдан бері 
жи нақталып қойғанда, қазіргі буын-
ның міндеті жазған еңбектерін бір-
бірімен салыстырып талдап, қол-
данған атау-терминдерін, енгізген 
жаңалықтарын бағамдап пайымдау 
болатын еді. ;кінішке қарай оған 
жете алмай келеміз. Алаштануда к�ш 
кейін қалып жатқанымыз дейтін се-
бебім – осы.  

Негізі, бұл мәселенің объек-
тив ті бір себебі бар. Алаш 

ояу жүріп іздеу керек»  деген ұлт к�-
семі 9лихан Б�кейханның с�зін 
ұста нып, зар илеп отыра бергеннен 
оңал маймыз деп сергек к�ңілмен 
�зі мізге серт бердік. Алаштың ақтаң-
дағын анықтайтын жеке институт 
құр дық. Жоқшы жолына түстік. Инс-
  титуттың үлкен стратегиялық жос-
парында ұлт баспас�зіне арнал ған 100 
томдық еңбек шығару, «Алаш тың 100 
оқулығын» оқырманға ұсыну, кем 
дегенде 100 қайраткердің шығар ма-

визуалды құжаттарды жоюға рұқсат 
етіледі» деген бап енгізілгенін» жазып 
жа тыр. Егер мұндай бап енгізілсе, біз 
ХХ ғасыр басындағы к$п мұрағаттары-
мыз дан айрылып қалмаймыз ба?

– Ең дұрысы, құзырлы мекеменің 
мұн дай бапты ұсынуында нендей 
не гіз бар деген мәселені анықтап 
алып барып, пікір білдірген дұрыс 
еді. Алайда олардың уәжі бізге бел-
гісіз. Бірақ қалай айтқанда да, «құ-
жат тарды жоюды» ақтап алуға бол-
май ды. ;з тұспалым, жою дегендегі 
түп мақсат әртүрлі к�рсетінді, арыз-
ша ғым қазіргі қоғам наразылығын 
ту дырады, қалыптасқан құндылыққа 
әсер етеді деген сыңаржақ тұжырым-
нан туып отыр ма деймін. Менің 
пайы мым – онда не сақталса да ол 
біз дің тарих. Сол «жойылатын құ-
жат тар» �ткеннен �неге алып, бола-
шақты болжау үшін керек. Ұлттың 
иммунитетін арттырып, сергек, сақ 

т а   рихын түгендеп, мұрасын жинақ-
тай тын, жүйелейтін қаржылық тұр-
ғы дан мұңсыздандырылған, �з ал-
дына отау бір институт болуы керек 
еді. Осы мекеме 30 жыл ішінде сіз 
атап отырған басылым тігінділерін, 
же ке тұлғалар мұраларын жинақтап, 
жүйелеп ғылыми айналымға енгізуге 
тиіс-тін. Тіпті, керек болса, бұл инс-
титут билікке Алаш ұстынына құ-
рыл ған �міршең идеологияны да 
әзірл еп бере алар еді. Алайда үкімет 
та рапынан ондай қадам болмады. 
Бұл олқылықты к�ргеннен кейін, 
«Ұлт тың жоғын ұйықтап жүріп емес, 

шылық мұрасын ғылыми айналымға 
енгізу міндеті тұр. Бұл мұралар жи-
нақ талып, қатарға қосылмайынша 
біз Алаштанудың келесі биігіне к�-
теріле алмаймыз. С�здің дәл м�р тін-
де астын сызып, маңыз беріп атап 
�т кім келетіні –  Алаштану гумани-
тар лық ғылымның бір бұтағы ғана 
емес, ұлттық идеологияның тіні, 
мем лекеттік стратегияның түпқа зы-
ғы. Елшілдікті, отан үшін жанпи да-
лық ты к�рсете алатын – осы Алаш 
жо лы. Бұл құндылықты �зге ешкім-
нен сатып та, к�шіріп та ала алмай-
мыз.  

– Қазан, Уфа, Петербор ар хив те-
рі не, құпия құжаттарға еркін қол жет-
кізуге мүмкіндік бар ма? 2лде, әлі де 
ке дергілер кездесе ме?

– Жасырмай айтсам, құжаттарға 
қол жеткізу уақыт озған сайын қиын-
дай береді. Ең мамыражай уа қыт 
тә уел сіздік алғаннан кейінгі онжыл-
дық еді. Ол кезде к�ршілес елдердегі 
архивтен дерек іздеу оңай болатын. 
Қа зір кедергі к�п. Кейбір қорлар 
жа былып қалған. 9лдеқандай құпия-
ны қызғану, тіксіну бар. Саяси жағ-
дай ға байланысты Ресейде де құжат 

алу, дерек іздеу оңай болып тұрған 
жоқ. Қауіпсіздік қызметінен рұқсат 
алу, елшіліктен қатынас хат әкелу  
сы қылды әралуан оралғы, қолбай-
лау лар бар. Сондықтан зерттеуші 
ға лымдар бұрынғыдан да ширақ қи-
мылдап, уақыт озған сайын жоғала-
тын дүниені игеріп, керекке жара-
туы мыз қажет. 

– Нұржан Сәдірбекұлы facebook 
әлеуметтік желіcінде «2023 жылы 25 
тамызда шыққан Архив қорының құ-
жат тарын сақтау, қабылдау, есепке 
алу т.б. туралы қағидаға «1922-1945 
жыл дар аралығында жасалған аудио-

Жал пы ХХ ғасыр басында шыққан 
$зге де басылымдарды толығымен 
жи    нақтай алдық па?

– ;ткен ғасырдың 50-жылдары 
биб лиограф ғалым Үшк�лтай Сух-
бан бердина бастаған жинақтау үде-
рісі әлі де жүріп жатыр. Ол кісі «Түр-
кістан уалаятының газеті», «Дала 
уа лаятының газеті», «Айқап», «Қа-
зақ» басылымдарының библиог ра-
фия лық к�рсеткішін құрастырды. 
Мі не, содан бері біз жоқты толықтау, 
кем ді бүтіндеу жолындамыз. 

Турасын айтсақ, тәуелсіздік 
алып, дербес ұлт саясатын 

жүр  гізгеніне 30 жылдан асқан мем-
ле кетте жинақтау жұмысы әлдеқа-
шан аяқталуға тиіс шаруа. Қазіргі 
біз дің атқаратынымыз – сол дү ние-
лерді қорыту, пайымдау, ұлт мүддесі 
тұр ғысынан тұжырымдау болуы ке-
рек еді. Алайда әлі бірінші саты, тү-
ген деу басқышында жүрміз. Мы са-
лы, математикадан оқу құралын 
жаз ған Міржақып Дулатұлы, Мән-
нан Тұрғанбайұлы, Сұлтанбек Қо-
жанұлы, 9лімхан Ермек, Қаныш 
Сәт пай, Кәрім Жәленұлы, 9лма ғам-
бет Қасымұлы қатарлы қайраткерлер 
бар. Қазір осыны математиктерден 
сұра саңыз, «Есеп құралын» жазған 
Мір жақып пен «Ұлы математика 
кур сының» авторы 9лімханды атап 
беруі мүмкін, қалғанын білмейді. 
;йт кені Мәннанның да, Кәрім Жә-
лен мен 9лмағамбет Қасымның да 
ең бектері жинақталмаған. Егер осы 

қимылдау үшін, тарихтағы қатені 
қай таламау үшін керек! Бүлдіру, қи-
рату, жою �ркениетті елдің �рнегі 
емес.      

– Бұл экспедицияның ең үлкен 
жаңалығы қандай болды? Бұдан 
кейін гі әрекеттер қалай $рбиді?

– 15 адам 3 топқа б�лініп, тиісті 
жұ мыс кестемізге сай әрекет еттік. 
Бір топ Мәскеуге іргелес жатқан 
Хим кидегі қорда ескі газет-журнал 
ті гінділерін ақтарды. Оған дейін 
отан дық қолжазбалар мен сирек 
қор да не бар, не жоқ, қай басылым-
ның қай н�мірі кем деген мәліметті 
жинақтағандықтан, Қазақстан қо-
рын да жоқ дүниені іздедік. «Бостан-
дық туы», «Ауыл», «Сарыарқа», «Ауыл 
тілі», «Кедей с�зі» қатарлы басылым-
да рының бұрын табылмаған н�мір-
лері анықталып, тұтас н�мірі сканер-
лен ді. Алда тапқанымызды �з кәде-
міз ге жаратудан тыс, отандық қорға 
да �ткіземіз. Сонда отандық зерттеу-
ші оны Мәскеуге бармай-ақ, елімізде 
отырып ақтара алады. 

Тағы бір топ әртүрлі қордағы 
каталогты түгел қарап, қазақ 

қа ламгерлерінің кітаптарын жи нақ-
тады. Жалпы, 510 кітаптың шифры 
мен қосымша ақпараты алынып, 
50-ге жуық кітаптың электронды 
нұс қасы әзірленді. Бұл институттың 
Алаш кітапханасы сериясымен жа-
рық к�ретін еңбектерінде кәдеге 
жа райды. Сонымен бірге «Алаштың 
100 оқулығы» жобасы аясында жа-
рық қа шығады.  

Келесі үшінші топ Қазан, Уфа, 
Петербор, Мәскеу қала ла-

рын  дағы ГАРФ, РГАСПИ, СПбГИА, 
МГЦА, ГАМО, РГАНИ, РГАЛИ, 
РАТ, НАБ архив қорларымен нәти-
желі жұмыс істеді. Жеке тұлғалардың 
ісі, суреттері алынды. Бұл ғылыми 
экс педиция нәтижесінде Алаш 
арыс тарының оқыған, қызмет еткен, 
жер ленген т.б. жерлері анықталып, 
олар ға ескерткіш тақта, белгітас ор-
нату мәселесі пысықталды. Ғылыми 
кеңеске салып, оны институттың 
ке лер жылғы жұмыс жоспарына ен-
гіздік.  

Қорытындылай айтсам, ғылымда 
буын жалғастығы, сабақтастық аса  
маңызды. Оның үстіне зерттеу ма-
шық пен, тәжірибемен, ыждағатпен 
қолға келетін шаруа. Бұл тұрғыда 
экс педиция арқылы институты мыз-
дың жас зерттеушілері үлкен тәжіри-
бе жинап, ғылыми шыңдалу мекте-
бінен �тті. Алаштанудың айдыны 
ұл ғайды деп есептеймін.  

– 2ңгімеңізге рақмет!

2ңгімелескен
 Гүлзина БЕКТАС

уа қыт тар, қол күші аз болғандықтан 
аса зәру құжатты ғана қарап, кейбір 
діттегенімізге қолымыз жетпей пұ-
шай ман күйде қайтып едік. Топтық 
түр де, үлкен құрамда экспедицияға 
шы ғу идеясы сонда туды.

Ресейге бағытталған бұл экс-
пе   диция бір айға ұласты. Не-

гізі бір ай дегеніңіз де архив жұмысы 
үшін к�п уақыт емес. ;йткені нақты 
мысалмен айтсам, Ресей мемлекеттік 
архивінен мен бір жеке тұлғаның ісін 
қарауға тапсырыс бердім. Бірақ құ-
жат 14 жұмыс күнінде қолыңызға 
тие  ді деп жауап берді. Қазақ «кі сі де-
гінің кілті – аспанда» дейді. Бұндайда 
күт кеннен басқа түк те қайран қыла 
ал майсың. «Алаш жолымен: Ресей 
ба ғыты» экспедициясында біз үш 
топ қа б�лініп, әр топ нақты міндетіне 
сай таңның атысы, кештің баты-
сымен жүйелі жұмыс атқардық. 

– Экспедиция аясында 50-ге жуық 
кі таптың түпнұсқасын қарап, элек-
трон ды нұсқасын әзірлеген екен. 
Олар дың арасында бұрын елге та ныл-
ғандары бар ма? 2лде, бәрі белгісіз 
бол ып келген кітаптар ма?

– 9.Б�кейхан атындағы Алаш 
ғы    лыми-зерттеу институтының ал-
ды на қойған мақсаты – белгісіз 
Алаш қайраткерлерінің еңбегін жи-
нақ тау, сол мұраларды ғылыми ай-
на   лымға енгізу. Институт неліктен 
бұл мақсатты к�здеді десеңіз, тәуел-
сіз діктен бергі отыз жыл ішінде шы-
ғар малары жинақталған Алаш қай-

Қазірге дейін есім-сойы анықталған Алаш жо лын дағы қайраткерлердің саны 
3000-нан асып отыр. Сондықтан институт бұ ған дейін еңбегі жарық к�рген 

тұл ғаларды емес, аты беймәлім, мұрасы к� мескі қайраткерлерін нысанаға алды. 
Және осы уақыт еншісінде Сейіт  баттал Мұстафаұлы, Абдолла Бай тасұлы, Біләл 
Сүлейұлы, Біләл Мал  дыбайұлы, Мұстақым Мал ды бай, Сейдәзім Қадырбай қатарлы 

тұл ғалардың еңбектерін оқырман дарға ұсынды.  



 Мұның баршасы тиянақты, байсалды, сарабдал 
зерттеушінің ерен еңбекшілдігінің, білімділігінің, 
ақыл-ойының, зерде-зейінінің ұшқырлығының 
кепілі. Ол мыңжылдықтар еншісіндегі тарихи-
шежірелік деректерді, к!неліктерді, мәліметтерді 
ақыл таразысында ж!німен-ретімен салмақтап-
саралап, тірілтіп с!йлетеді, түсіндіреді. Оның басты 
қағидаты – тарихи сабақтастық, дәстүр жалғастығы, 
мәңгілік қасиетті құндылықтар мен әпсаналар әлемі, 
Тұран тарихының беймәлім сәулелі ұшқындары, 
к!ркем куәліктері, к!ріністері.

Ұлт тәуелсіздігі мен еркіндігі арқасында дәстүрлі 
түркілік, діни-философиялық, тарихи-тәжірибелік, 
мәдени-дүниетанымдық, ділдік-тілдік құндылықтар 
әлемі мейлінше жан-жақты, терең зерделенетіні хақ. 
Бұл орайда Ұлы далада ұлттың шығармашылық 
даналығын, сұлулыққа, к!ркемдікке деген талғам-
танымын дәлелдейтін рухани-заттық мәдениеттің 
т!лтума ескерткіштері, небір таңғажайып озық 
үлгілері туындағаны аян. Ал замана толғатып 
тудырған болмысы б!лек, тұлғасы ерек, жаратылысы 
б!лек тарихи қайраткерлер тағдыры ше?! 

 «Тұңғиықтағы тұнықтар» дейтін кітабында 
(Астана, «Елорда», 2004) Батыс ғұн империясының 
билеушісі, «Құдіреттің қамшысы» атанған атақты 
қолбасшы Аттила, халқымыздың қорған-қамалындай 
Абылай хан, Қанжығалы қарт Б!генбай, Нияз батыр, 
ақыл-ойдың орманындай Т!ле би, ғұлама Шоқан, 
Алаштың ар-ұятындай Мұстафа Шоқай турасында 
бірде тарихи трактат, бірде к!ркем шығарма, бірде 
эссе сипатында к!сілте келісті баяндайды. Және де 
байырғы жер-су, адам аттарына, к!шпелілердің 
дәстүрлі дүниетанымындағы кейбір негізгі, елеулі-
бейнелі ұғымдарына да сипаттама беріп отырады. 
С!йтіп, тарихи жадымызды, қиял кеңістігін жаңғыр-
тып жаңартады, түп-тұқиянымыздың жұмбақ әлемін-
дегі жаңалықты құбылыстарға бойлатады, ойлантады, 
рухани тұрғыдан тазартады.

Сонымен бірге !зіндік болжам-байламдарын, 
түйінді ой-түйіндеулерін, тарихи деректердің шы-
найы лығын палеография, археология, археография, 
топонимика, этнология мысалдарымен дәйектеп 
отыратыны тағы бар.

Оның «Аттила-Оттылы» зерттемесінде «жаланы 
мол арқалаған жиһангердің» !мір тарихын, ататегін, 
адамгершілік мәдениетін, ой-парасатын, әскери 
және мемлекетті басқару !нерін, к!шпенділердің 
!ркениетке қосқан үлесін (үзеңгі мен тағаны әшекей-
лі, нақышты ағаш архитектурасын Еуропаға арғу 
ғұн дар апарғанын) нақ-нағымен шебер с!йлетіп, 
жұтынтып жеткізеді.  

Зерттеушінің к!рсетуінше, Аттиланың (Еділ, 
Оттылы) әуелгі есімі – Қонжық, әкесінің аты – 
Тарты, атасы – аю-Монжық.  Қонжыққа ұсталық 
!нер қонған, «ошағынан, к!рігінен күні-түні отты 
үзбегені үшін Оттылы атанған». Ата-бабамыздың 
«Ошағыңның оты с!нбесін!» деген қасиетті !сиеті 
бар. Ендеше осылайша жорамалдап ойлаудың 
қисыны бар. 

Ғұн түркілерінің ішінде Еуропа елдеріне ат басын 
тіреген бұлардың ағайындары Баламір, Қодан, 
Ұлдостар болыпты.  Ел к!рсін, жер танысын, қанатын 
қақсын, асқар биікке қырандай шарықтасын, ақыл-
ойы толыссын деген ізгі мақсатпен атасы Монжық 
Оттылыны Батыс Рим империясының императоры 
Гонорийдің қолына «аманатқа» аттандырған. «Мың 
шақырымдық жол бір адымнан басталады» дегендей, 
алтын жалды арғымақ мінген, қарына алмас семсер 
ілген ұлы қолбасшының даңқы осылай !ріліпті-ау! 

Автор ғұн к!семі Аттила тұлғасы жайында Еуропа 
тарихнамасында қайшылықты, кереғар шығармалар 
мол екенін ескертеді. Aсіресе, Иордан секілді сыңар 
езу, к!рсоқыр, к!зқаман нотариус – к!шірмешілер 
Максимин, сенатор, Аристократ, Присктердің 
естелік-жазбаларының түпнұсқасын  жойып жіберген 
де, !здеріне керектісін ғана теріп алғанын, ала-
құлалық жасағанын әділ к!рсетеді.

  Француз ғалымы, философ Жан Жак Руссоның: 
«Aділетті Аттиланы қанішер деп бүкіл әлемге 

жалған с!з тарата, к!пе-к!рінеу бұра с!йлеп, жала 
жапқан тағы кім?» Немесе Александр Дюманың: 
«Құдіретті тәңірім, мені әрқашан қолтығымнан 
демеп, әр кез алға жетелейді деген екен Аттила» деген 
ой-пікірлерін орынды келтіреді.  

Адамзат тарихында Аттиланың ж!ні б!лек.  Ол 
неміс тарихында ғұн к!семі ретінде айқындалған.  
Этцель деген нәммен айтылған, яғни «к!сем» деген 

мағынада. Батыс Ғұн империясының астанасы 
Этцельбург болғаны белгілі. Аттиланың ғажайып 
семсері де аңыздай сипатталған. Бұл – Нибелунг 
дастандарында, Скандинавия сагаларында к!рініс 
тапқан. А.Сатаевтың жазуынша, Аттиланың ел бас-
қару салт-дәстүрі сонау Тұран !ркениетінен, Геродот 
тарихында есімі жазылған Ғұмыр, Сақ тайпаларының 
патшасы, Анахарсистің туысы Иданфирс, Афрасиаб 
бабаларынан бастау алады екен. Аттила – намысты, 
арлы, әділетті қолбасшы. Ол – «христиан дінінің қаз 
тұрып, бұғанасы қатуына к!п септігін тигізген 
қайраткер. Ұлы жиһангер христиан дінінің үлкен 
ұясы бола бастаған екі шаһар Константинополь мен 
Римді жаулап алудан бас тартқан. Оның бұл мейірбан 
ісіне сол заманның ұрым- жоран қайраткерлері 
таңырқай қараған» (31-бет).

Сурет !нерінің асқан шеберлері Рафаэль мен 
Делакруа !здерінің капеллаларға салған суреттерінде 
Аттиланы маңдайының жұлдызы бар сымбатты 
ақбақай аттың үстінде бейнелеген.

Сыншылдық к!зқарасты шығармашылық 
еңбегінде бекем ұстанған А.Сатаев ұлы жиһангер 
туралы жазылған к!л-к!сір шығармаларды ақыл-ой 
елегінен !ткізіп саралайды. Мысалы, әлем 
драматургиясының алыбы Шекспирдің «Отеллосы» 
Аттиланың жаңғырығы іспетті дейді. Орыс 
қаламгерлері Зинаида Шаховская мен Евгений 
Замятин Еуропа архивтері мен кітапхана ларындағы 
ұшан-теңіз құжаттарды іріктеп-сұрыптап, айтулы 

қолбасшының айбынды тұлғасы ж!нінде дұрыс 
тұжырымдар жасағанын айрықша айтады. Ғұн 
патшасы Аттиланың !мірбаяны мен жорықтары 
әлемдік әдебиетте, нақтылы келгенде, 
драматургия жан рында қыруар туындылар 
дүниеге келгенін тарихшы Самат Mтенияздың 
«Аттила» еңбегінде тәптіштей талданғанын атап 
!теді. 

А . С а т а е в  т о п о н и м д і к  а т ау л а р ғ а , 
этнонимдерге ой жарығын түсіріп, !зіндік 
пайымдаулар жасайды. Мысалы, арғу ұлысының 

к!семі, ғұн тайпаларының жетекшісі Қодан біздің 
заманымыздың IV ғасырында Батыс Еуропа мен 

Тұран елін байланыстырыпты. Қатун !зені де Қодан 
есімімен т!ркіндестігін дәлелдейді. Бұл орайда 
этнонимнен топонимге ауысқан.

Қазақ фольклоры мен ауыз әдебиетінде Қодан 
есімі мол ұшырасатынын және де Мәшһүр Жүсіптің 
«Біздердің түп атамыз – ақын Қодан» деген пікірін 
келтіреді. «Англосакс, исланд аңыз-ертегілерінде 
Қодан есімі Кэдман болып !згеріп, діни сипатта 
бейнеленеді», – деп жазады. Бұл Еуропа дүниесінде 
Данцинг, одан Гданск болып !згергенін бұрынды-
сонды тарихшылар пікір туындатқанын айтып !теді.

Мажарстанның ежелгі атауы Паннония – Хун-
гария екенін к!руге болады. Каталаун «құтты алаң», 
«ғұн» этнонимі «бір орнында тұрмайтын тынымсыз 
салт атты», «Баламір» «мірдің оғы», «мансап», «шен», 
«билік» дейтін мағынаны айқындайды деп түйіндейді. 
Aрине, ойды ой тудырады. Белгілі бір құбылыстардың 
мәнін, тек-т!ркінін тануға себепкер ой-болжамдар 
деуге де болады. Заман к!ші қанша алға озса да 
адамзат зердесіндегі ойлар, пікірлер, идеялар, жырлар 
!шпейді екен-ау! «Менің әкемнің ағасы Абақан 
Сатаев – деп жазады Амантай Сатаев – 1936 жылы 
Степ няк қаласында Мағжан Жұмабаевпен дастар-
қандас болғаны үшін абақтыға қамалып, екі жыл 
түрмеде отырып шыққан». Содан не керек, Абақан 
жинаған материалдардың ішінен «Арғу-ғұндардың 
әйелдері шырқаған әндердің жорамал мәтіні» 
табылған.

Архивтанушы Амантай Сатаевтың к!рсетуінше, 
замана зиялысы Абақан Сатаев  Степняк қаласындағы 
орта мектептің директоры болған. Және де Тұран 
!ркениеті, Ғұн заманы, Күншығыс елі, Алаш 
идеясының жалынды жаршысы Мағжан Жұмабаевпен 
1936 жылы Степнякта мәжілістес болғандықтан, екі 
жыл қамауда отырған. Ол Семей мен Қызылжарда 
ауылшаруашылық артелдерін ұйымдастырған.

Сатай бабаның !зі !рі-қыры бірдей дәулетті және 
ақмолалық к!пес Купринге үлескер болған.

Ғұн заманының ескілікті жырларының асыл 
жұрнағы ХХ ғасырға да келіп жеткен. ХХ ғасырда 
Алаш қайраткерлері Смағұл Садуақасұлы, Жүсіпбек 
Аймауытұлы, Мұхтар Aуезов, Aбікей, Ғазиз және 
Қаныш Сәтбаевтар, Aлкей Марғұлан сияқты 

саңлақтардың мұраттасы, тілеушісі Абақан Сатаевтың 
(Амантай Сатаевтың әкесінің ағасы) жиған-терген 
қолжазбаларының арасынан «Арғу-ғұндардың 
әйелдері шырқаған әндердің жорамал мәтіні» дейтін 
парақтарда мынадай сыры да, жұмбағы да терең:

«Қарағым-ау! Қарағым-ау!
Жолыңа шығып, алдың тосып,
Маңайымнан айнала �тіп,
Ақ шекемнен күн к�легейлеп,
Айналама қарадым-ау!
Қалқам-ай! Қалқам-ай! Ай қалқам!
Ақылыңа сымбат-к�ркің сай қалқам!
Алтын-күміс, білезік-жүзік,
Үзбе сырғам, сызба үздік...
Меруерт тізіп кеудеме,
Асыл тасқа малынған

Алқам-ай! Алқам-ай!
Алқамды айтсам түседі ойыма
Қай-қайдағы алыстағы қалқам-ай!»
Мұндағы с!з-образдар, с!з-символдар, с!з-

ұғымдар ғұн !нерін толық сипаттайды деуге 
болады. Абақан Сатаев латынша «Үлгі жыры» деп 
белгі соққан.

Арғу-ғұн заманының бейнелі оралымдарын 
да тапқырлықпен танып, оқырманға тосынсый 
ұсынады. Ғұн шеберлері, ұсталары гармонияға 
бай, геометриялық тұрғыдан к!ркем заттар, 
бұйымдар туындатса, соған лайық зерделі қауым 
мынадай теңеулер мен к!ркем келісті с!з тіркес-
т ерін тоқыған: «ұршықтай үйірілген», «құйып 
қойған құрыштай», «үзеңгісі үзбе алтын», 

«тебінгісі терме алтын». Үзеңгі, таға, сауыт-сай ман, 
қару-жарақ – сақ, ғұн, түркі тайпаларының жан серігі, 
т!лтума !нері.

Тарихшы-архивтанушы А. Сатаевтың «Ат тила-
Оттылы» дейтін тарихи-танымдық зерт теуінде тарихи 
жер-су атауларына, этно ним дерге, топонимдерге, 
яғни арғу-ғұндар этнология сына ой жүгіртіп, 
логикалық тұжырымдар жасайды.

Айталық: 1. «Қодан – !ткен мыңжылдықтың IV 
ғасырының аяғында халықтардың Ұлы к!ші тұсында 
Батыс Еуропа мен Тұран даласын байланыстырған 
ғұн тайпаларының басшысы. Оның әуелгі мекені – 
бүгінгі Байкал к!лі, Арғұн, Енисей !зендерінің бойы». 
Бұл ұғым «қодын», «қотын», «қатун» (!зен) боп 
!згеріске түсіп, этнонимнен топонимге ауысқанын 
ескертеді автор. Бұл турасында ол Шәкәрім 
(«Қоңырат, Найман, Арғын, Қыпшақ т!ртеуі туған 
екен Қодан байдан») мен Мәшһүр Жүсіптің 
(«Біздердің түп атамыз ақын Қодан») толғам-
байламдарына жүгінеді. Тоқетері, англосаксон, 
исланд аңыз-әңгімелерінде Қодан Кэдман атанып, 
Балтық теңізі жағалауындағы Қодан есімді шаһар 
немісше – Данциг, полякша – Гданьск болып !згерген 
деп түйіндейді.

2. Каталаун – Құтты алаң. Немісше «гуттің» 
т!ркіні «құт», «жақсы».

3. Баламір – «мірдің оғы». Кейін келе «әмір», 
«шен», «мансап», «білік» мағынасына ойысқан.

4. «Паң» дейтін қазақша лауазым аты поляк 
тілінде тура мағынасында жұмсалады екен. Бұл – 
«басшы», «жетекші», «ауқатты» деген с!з.

5. Кәріп-Ата (Карпат тауы), Панагория – Панатау 
– Қаратау, Ұрын – Византия.

Абақан Сатаевтың материалдарын жазушы Aнуар 
Aлімжанов «Жаушы» романына пайдаланған.

Задында, архивист-тарихшы, жазушы А.Сатаев-
тың «Аттила-Оттылы» эссесі ғылыми танымыңды 
тереңдетеді, соны ой-пікірлер !рбітуге құлшын-
дырады.

А.Сатаевтың суреткерлік қолтаңбасы Шоқан мен 
Тезек т!ренің диалогында, Тұран шеберінің тасты 
жылатуын, Жанақтың қобызын, Шоқанның !сиетін, 
батасын сипаттауында жарқын к!рініс тапқан.

Ұлттық дүниетанымымызды к!ркейтетін, ұғым-
түсініктер де мол. Мәселен, ұлттық киім үлгілері, 
ыдыс-аяқ түрлері, ою-!рнектері, табиғат құбылыс-
тары.

Амантай аға бетегеден биік, жусаннан аласа !мір 
сүрсе де, «алпамса апанда да алпамса» дегендей, 
бабалар даусын ұрпақтарына естіртті.

Aрбір әдеби-к!ркем құбылыстың түп-т!ркініне 
үңілуді машық еткен руханият қызметкерінің 
білімділігінің, терең ой толғауының, парасатты к!з-
қарасының толық айғағы ретінде «Ескендірге барар 
жолда» дейтін байыптамасын айтуға болады. Мұнда 
ол Абайдың «Ескендір» поэмасындағы (1887) тарихи 
аңыздың фәлсафалық мәнісіне (адамның к!з сүйе-
гінің), мазмұнына терең сипаттама береді. Мұндай 
түйінді тұжырым жасау мақсатында архивариус, 
алдымен Фирдоусидің «Шахнамесін», Низамидің 
«Ескендір-намесін», Aмір Хосроудың «Ескендір 
айнасын», Науаидың «Ескендір қақпасын» салиқа-
лы лықпен саралап, ерекшеліктерін, к!ркемдік 
шешімдерін әңгімелейді. Айталық, Фирдоусидің 
Ескендірге арналған тұсында ұлы жиһангердің 
брахмандарға (гимнософистерге, яғни жалғанның 
қызықшылықтарын мансұқтаған таза зиялы 
білімпаздар) жорығы суреттеледі. Және бейкүнә 
қауымға қымбат дүние-мүліктер ұсынса, олар азар да 
безер болып, бас тартады.

Содан соң Ескендір зеңгір к!кпен таласқан мұнар 
шыңның басына баспалдақпен !рмелеп шықса алтын 
тақтың үстінде аруақ отыр екен. Одан !зінің дәмесі 
болады. Сонда аруақ шамырқанып: «Сен орасан мол 

ел мен жерді иеленсең де, к!п жауды жеңсең де, 
достарыңнан айырылсаң да, ынсапсыз, тойымсыз 
екенсің. Кері қайт!» – дейді.

Немесе хорасандық Aбухамид Ғазалының «Пат-
ша лар үшін алтыннан қорытылған ақыл-ойдың 
жинағында» бір данаг!й сандықтан адамның бас 
сүйе гін суырып алып, Ескендірдің алдына қойып: 
«Бұл бас сүйектің иесі осы дүниедегі ең күшті мемле-
кеттің біреуін билеп еді. Ол !зінің қарауындағы 
халық ты, қанап, әлсіздерді ренжітіп, уақытын фани 
жалғанның мүлкін жинауға бағыштады. Алла мұның 
жанын жаһаннамға сұраттырып алды да, тамұққа 
салды. Ал қу басыңның қазіргі кейпі мынау, – деген 
ол екінші с!реден тағы бір қу басты алып, Зұлқар-
найынның алдына тосты.

–  Бәлкім, мына басты танырсың? – деп сұрады 
әлгі ел билеуші мысқылмен к!з тастап.

– Жоқ. Мұны да танымадым, – деп күрсіне жауап 
қатты Зұлқарнайын.

– Бұл бастың иесі әділетті патша болып !ткен 
жан. Mзі билеген елдің адамдарына жақсылық пен 
ғибраттылықты к!п жасаған адам, Алла Тағала мұның 
да жанын алып, пейішке орналастырды, – деген 
білімдар билеуші Зұлқарнайынның басына қолын 
салып: 

– Ал енді сен мына басты не күтіп тұрғанын 
білемісің? – деп сұрапты. Жиһангердің т!мен қарап, 
!кси беруден басқаға мұршасы келмепті». («Алаштың 
асылдары», 76 бет)

Ал Низами дастанында бір машайық жаһанға 
мәшһүр жиһангерге таудан да салмақты бір түйір тас 
береді. С!йтсе, оны бір уыс топырақ жеңіп кететінін 
білген Шах:

– Бір уыс топырақ бүтін дүниені бағындыруды 
ойлаған миыңды шірітуге жетеді, – деп жетесіне 
жеткізеді.

Aмір Хосроудың «Ескендір айнасында» бір уыс 
топырақтың символикалық мағынасы !згеше 
түсіндіріледі.

Ой зергері А. Сатаев шығыстың классикалық 
поэзиясын терең, сұңғыла білгірлікпен зерделей 
отырып, ұлы шайыр Aбдірахман Жәмидің 
«Ескендірдің ғақлия кітабындағы» мына бір тәмсілдің 
сырына зейін аударады.

Шаһзада екі !ліктің бас сүйегін Ескендір 
патшасының алдына қояды да:

– Мынау патшаның бас сүйегі, ал мынау 
қайыршының бас сүйегі, осы екеуінде дәл қазір 
қандай айырма бар? – дейді де, дереу Шаһзаданың 
!зі:

– Қазір бұл қу бастардың бір-бірінен ешбір 
айырмасы жоқ, екеуі де тең, – деп нұсқалы ойын 
шегелеп айтады.

Демек, Шығыс шайырларының дастандарында 
жалған дүниенің рәмізі ретіндегі қураған бас сүйегі, 
бір уыс топырақ, бір түйір тас мағынасын тарихшы, 
деректанушы Амантай Сатаев барынша бажайлап 
түсіндіріп, Абайдың Ескендір тақырыбының бастау 
негіздерін, тарихи және жаңашылдық элементтерін, 
(Талмуд пен Библиядан !рбіткенін) суреткерлікпен 
дұрыс пайдаланып, жаңаша к!ркемдік шешім 
тапқанын байсалдықпен әңгімелейді.

***
Мағжан Жұмабаевтың шығармашылық !мір-

баяны мен !нерпаздық ортасына (әсіресе, орыс зия-
лы ларына) байланысты !німді ойлар !рбітеді. Оның 
«Мағжан мен Есенин», «Мағжан мен Мандельштам» 
дейтін эсселерінде Зейін Шашкин мен Қайнекей 
Жармағамбетов айтқандарынан тиянақ ете отырып, 
Шоқан Уәлихановтан кейінгі орыстың даңқты 
к!ркем с!з шеберлерімен тонның ішкі бауындай 
жақын болған Мағжан Жұмабаевтың шынайы дос-
тары бола білген Валерий Брюсовты, Сергей Есенин-
ді, Всеволод Рождественскийді, Михаил Светловты 
ілтипатпен атайды. Мағжан Мандельштамның !лең-
дерін тебіреніп-күмбірлетіп оқығанына әсерленген 
ол: «Как наш Мага магически читает мои стихи» деп 
шаттанады екен. Оның сәуегейлігі де ғажап. Мысалы, 
«Ты умрешь где-то Новой Земле, и я дальнем берегу 
Амура».

Мағжан мен Мандельштам ақындық шеберлік 
жағынан деңгейлес әрі тағдырлас (Сталиндік қуған-
сүргіннің құрбаны).

А. Сатаевтың осылай ой !рбітуіне екі себеп бар. 
Біріншіден, 1934 жылы Зейін Шашкин Мәскеудің 
баспа-редакция институтына түсіп оқығанда Осип 
Эмильевич Мандельштам ұшырасып, ж!пелдемеде 
«Ай, казах!» Маганы білесің бе деп ғайып болыпты.

Екіншіден, 1970-ші жылдардың басында 
қайраткер Қайнекей Жармағамбетов үйіндегі бай 
кітапханасынан Мағжанның 1912 жылы Қазанда 
басылған «Шолпан» жинағы мен «Айқап», «Абай», 
«Шора» журналдарын к!рсетіпті.

 Негізінде, ұлттың ұлы тұлғасы Мағжан Жұмабаев-
ты кеңестік идеология жоқ қылуға тырысса да, 
шырмауықша шырмаса да, тыйым сала алмағаны 
мәлім. Халық ұмытқан жоқ.

Бірде тарихи ескерткіштер қорғау қоғамының 
т!рағасы Aнуар Aлімжанов: «Мынау Мағжан Жұма-
баев тың қолжазба-жинағы. Сенде болсын. Үйіңде 
ұста. Менің «достарым» к!п қой. Сен архивиссің, 
сондықтан Мағжан ақынның қолжазба-жинағының 
екі кітабын сақтап жүрер деп әдейі тапсырып 
отырмын», – депті ұлт тарихын түгендеуші Амантай 
аға Сатаевқа.

Табиғатындағы парасаттылық пен тиянақтылық 
ақиқатты анық тануға, себебін нақтылы терең 
түсіндіруге, байыппен толғауға ұмтылады. Бұрынғы-
лардың (к!ргені, естігені, оқып-тоқығаны, түйгені 
!лшеусіз естілердің) «ақылым – атам, білімім – бұ-
рынғы бабам, салтанатым – сабырым, сүзіп с!йлейтін 
с!зім» дейтін қағидасын жадында ұстаған қалам 
қайраткері  Мағжан !мірбаянының беймәлім 
сырларына, ғылыми-шығармашылық әлеуетіне зер 
салады. Тұран тұлғасы 1922-1923 жылдарда (яғни, бір 
жыл шамасындай) Ташкентте қызмет істеп, қырғыз 
ғалымдары Қасым Тыныстанов пен Иманғали 
Арабайұлымен Ысықк!л, Тоқмақ, Бішкек, Жеті!гіз, 
Б!ріана дейтін тарихи қастерлі мекендерін аралап, 
әсерленіп, бірнеше жыр шығарады.

Мағжанның томдарына еңбеген «Қырғыздар» 
дейтін ғылыми-танымдық сипаты жоғары зерттеуін 
тауып, мұны «Алаштың асылдары» (Алматы, 2008. 
144-150 беттер) кітабында жариялайды.

Және  жазушының пьесалары, естеліктері, 
жолжазбалары да, ХХ ғасырдағы к!ркем!нер 
шеберлері турасында ой-толғаулары да танымдық, 
тағылымдық, тарихилық тұрғыдан да қымбат.

Иә, ұлт тарихы мен мәдениетіне қатысты небір 
сирек әдеби-тарихи деректерді сұңғыла білімпаздық 
зерделілікпен жинастырып-жаңғыртып, жүйелеп 
жіктеген, әрбір құбылыстың, оқиғаның түп-
тамырына, бастау-негіздеріне шұқшия үңіліп, 
сақилықпен сыр түйген табиғатынан архивтанушы, 
жазушы, драмашы, этнограф, киносценарийші 
Амантай Сатаевтың (1933-2003) ғасырлар тұң ғиы-
ғынан, т!л тарихымыздың тұнығынан танып-тапқан 
қымбат құндылықтарының әлемі әрқашанда 
қызықтыра бермек.

Серік НЕГИМОВ, 
филология ғылымдарының докторы, профессор
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Ұлт мәдениеті мен руханияты тарихында қазақтың 
дарабоз архивариусы (мұрағат қызметкері), 

деректанушы, тұлғатанушы, жазушы, драмашы, 
киносценарийші Амантай Сатаевтың (1933-2003) 
қаламынан «Ақын ізі», «Тұңғиықтағы тұнықтар» 
(2004), «Замана әпсаналары» (2006), «Алаштың 
асылдары» (2008), «Төл тарихымыздың тұнығынан» 
(2009), «В лебедей не стреляют» (2011), «Бәрі де 
көңілімде, көз алдымда» (2012), «Тарих қойнауын 
ақтарған» (2018) атты танымдық-тарихи әдеби-
мәдени құндылықтары өлшеусіз салиқалы 
еңбектер туындаған.

Қазақ фольклоры мен ауыз әдебиетінде 
Қодан есімі мол ұшырасатынын және де 

Мәшһүр Жүсіптің «Біздердің түп 
атамыз – ақын Қодан» деген пікірін 
келтіреді. «Англосакс, исланд аңыз-

ертегілерінде Қодан есімі Кэдман болып 
�згеріп, діни сипатта бейнеленеді», – деп 

жазады.



– Бір жылдары қазақ киносының 
түпнұсқасы Ресей мұрағатында шаң басып 
жатқанын, алтын қорымызды цифрлық 
жүйеге к!шіру мәселесін министрлікке дейін 
құлақтандырып, бастама к!терген едіңіз. 
Бұл мәселені соңына дейін жеткізе алдыңыз 
ба? 

– Иә, осыдан 4-5 жыл бұрын қазақ 
киноларын Ресей меншігінен алып келу 
туралы мәселе к�тердім. Сол кезде Олжас 
Сүлейменов ағамызбен бірге тиісті 
министрлікке ұсыныс тастап, Президентке 
дейін хат жаздық. Шынында да, кеңестік 
кезеңде түсірілген қазақ киносының 
барлық түпнұсқасы Ресей мұрағаттарында 
шаң басып жатыр. Тәуелсіздік алғаннан 
кейінгі отыз жылда бұл мәселемен ешкім 
айналысқан жоқ. Ел іргесі бекіп, орнықты 
даму жолында саяси,  әлеуметтік-
экономикалық �ркендеудің озық үлгісін 
к�рсете алдық деп мақтанышпен айтқа-
нымызбен, ұлт руханияты үшін маңызды, 
мәдениет үшін таптырмас қазына, қазақ 
киносының інжу-маржаны саналатын 
халықтық мұралар б�тен елдің жерінде 
сақтаулы тұр. Міне, сол к�рші елдің 
мемлекеттік фильмдер қорында жатқан 
ұлттық фильмдеріміздің түпнұсқасын елге 
алдыру мәселесін барынша к�тердім. 
Мәскеудегі қорда жатқан Шәкен Айманов, 
Абдолла Қарсақбаев, Сұлтан Қожықов, 
Мәжит Бегалиндердің жауһар туынды-
ларын цифрлық жүйеге к�шіру керек. Бұл 
туралы айтып бармаған жерім қалған жоқ. 
Соған қарамастан осы күнге дейін Қазақ-
стан киносының «Алтын қоры» Ресей 
меншігінде жатыр. 

Осы мәселемен айналысып жүргенде 
таныстарым арқылы Ресей тарапына сұрау 
салып к�рдім. Олар маған киноның к�-
шір месін сандық жүйеде қалай алу керек-
тігін түсіндірді. Сметаны олар жіберді. 
Қазақтың атақты режиссері, ұлттық кино 
мақтанышы Абдолла Қарсақбаевтың 
киноүзінділерін алудың жолдарын біліп, 
бір киноны дубляж жасауға кететін 
қаржыға дейін сұрастырдық. Олар смета 
жасады. Елшімен де, сол уақытта осыған 
жауапты министрмен де кездестім. 9леу-
меттік желіде мені қолдаған оқырмандар 
к�п болды. 

9лі де айтарым сол, қазақ киноларының 
жауһарлары жылдан жылға сапасы құрты-
лып жатыр. Ол ылғалды температура 
киноның сапасына әсер етеді. Тіпті, бұл 
мәселені сол уақыттағы Премьер-Минис-
трдің орынбасарына дейін жеткіздім. 
Барлығы қолдап, қолға алу керек екенін 
ауызша айтты. Іс жүзіне келгенде ешқандай 
қозғалыс болған жоқ. Содан бері бірнеше 
жыл �тті. ;з ойлағанымдай мәселені 
соңына дейін жеткізіп, мақсатымды 
жүзеге асыра алмадым. Одан кейін де 
бірнеше рет к�тердім. Жауапты адамдардан 
толыққанды жауап ала алмадым.

Таяуда бір таныстарым арқылы бұл 
мәселені тағы сұрадым. Білуімше, 
«Қазақфильм» Ақан Сатаевтың кезінде 
ескі кинолардың к�шірмесін цифрлық 
жүйеге ауыстыратын қымбат құрылғы 
сатып алған. Сол арқылы қазақ киносының 
жауһарларын к�шіріп жатыр деген әңгіме-
ні естідім. Оның сапасы қаншалықты 
боларын білмеймін. Себебі мен осы 
мәселені к�теріп жүргенде ресейлік 
мамандар бірде бір фильмнің к�шірмесін 
елден шығартпаймыз деп тоқетерін 
айтқан. Олардың заңы бойынша кеңестік 
кезеңде түсірілген фильмдердің барлығы 
сол елдің қазынасы ретінде қарас тырыла-
ды. Олар маған «Түпнұсқа бабинадан 
к�шірмесін осы жерден жасатып, сол 
к�шірмеден к�шірме жасай берсін», – 
деді. Түпнұсқа ешкімге берілмейді. Ал 
менің ойым басында сол қаржыны 
Гостелерадиоға жіберіп, солардың 
мамандарына ақша т�леп, олар бізге 
сапалы к�шірме жасап берсе деген едім. 
Себебі кинок�шірмені түсіру оңай емес. 
9рбір кадрды жуып-тазалау қажет. Бір 
киноға бір ай уақыт кетеді. Ал біздікілер 
қазақ киносының сапасын қаншалықты 
сапалы етіп түсіріп жатқанын білмейміз. 
К�шірмеден сандық жүйеге түсіріп жатқан 
шығар. Олардың жұмысын қадағалайтын 
ешкім емеспін. Маған есеп беруге құқылы 
емес. Осы уақытқа дейін бұл сұрауым 
бойынша бірде бір жауапты мекемеден 
ж�ні түзу жауап алмадым. 9йтпегенде бұл 
мәселені к�теріп жүргенде-ақ кино-
к�шірмені жасау ісін алға бастырып, бас-
к�з болу үшін �зімнің кандидатурамды 
тағайындауды сұраттым. Ол үшін �зіме бір 
тиын ақша алмаймын деген болатынмын. 
Бар болғаны қасыма к�мекшілерді б�ліп 
берсе, барлық киноны к�шіріп болғанша 
бас-к�з болуға келісімімді берер едім. 
Маған оның аты да, атағы да, ақшасы да 
керегі жоқ. 

– Елімізде кинокомиссия құру мәселесін 
де қозғаған едіңіз. Сіз ойлағандай комиссия 
құрылды ма, ол не үшін керек? 

– Бұл ұсынысым да аяқсыз қалды. Мә-
де ниет министрі Арыстанбек Мұха меди-
ұлы болып тұрған кезде үлкен пре зентация 

жасадым. Сол кезде кино комиссия құру 
туралы бастама к�тердім. Оның жұмысы 
не? Ол кино сапасын бақылау емес. Ең 
алдымен шетелдің киноларын Қазақстанда 
түсіруге жағдай жасауға мүмкіндік беру. 
Бұл – әлем елдерінде бар тәжірибе. 
К�птеген елдер осы арқылы экономикасын 
дамытып отыр. Мысалы, шетелдің 
продюсерлері кино түсіру үшін біздің 
жерге �з ақша ларын ала келеді. Олардың 
екі мақсаты бар. Бірінші – табиғаттың 
локациясы керек. Екінші – рибейт. 
Айталық, шетелдік кинокомпаниялар 
басқа елде кино түсірсе, рибейт деген бар. 
Б ұ л  а қ ш а н ы ң  б і р  б � л і г і н  к и н о 
түсірілушілерге қайтару, сатып алудан 
кейін берілетін жеңілдіктің ерекше түрі 
десек болады. Кинокомпания жұмсаған 
ақшасының 30 пайызын қайтып алады. 
К�птеген шетелдік компания басқа елге 
кино түсіру үшін осындай мақсатпен 
келеді. Ал «Кино туралы» заңды қабыл-
дағанда біздікілер пайызын қайтарып алу 
үшін шетелдің кинолары 850 мың доллар 
ақша жасау керек дегенді алға тартты. 

Оның қате қадам екенін дәлелдеп жатып 
заңнан алып тастаттым. Қазір барлық 
елде, тіпті Израильдің �зінде кем дегенде 
200-250 мың доллар ақша жұмсау керек. 
Бізде шетелдік кинокомпанияларды 
үркіту үшін аспандағы айды сұрады. 
Шамасы, бізге ақша керек емес секілді. 

Былтыр болливудтық кинокомпания 
біздің елде бірнеше миллиондық кино 
түсіру туралы ұсыныс тастады. С�йтсем, 
бізде кинокомиссияның аты бар, бірақ 
заты жоқ екен. Құжатта ақшаны қалай 
қайтарып алу туралы ештеңе к�рсетіл-
меген. Онымен ешкім айналыспайды. 
Сосын олар бізде емес, Грузияға барып 
түсірді. Қазір жыл сайын Үндістанның 
Грузияда 80 киносы түсіріледі. Бұл сол елге 
қаншама ақша әкеліп жатыр. Біз шала-
ғайлығымыздан қыруар ақшадан қағылып 
отырмыз. 

Шетел киноларын біздің елде түсіруден 
қандай пайда бар? Біріншіден, жұмыс 
орны табылады. Бірде маған шетелдік 
кинокомпанияның жүк к�лігін жүргізетін 
жігіт «Осы жұмыстың арқасында бір жыл 
ішінде несиемді жауып тастадым» деп 
келді. Екіншіден, шетел кинолары арқылы 
Қазақстанның табиғатын к�реді. Туризм 
дамиды. Үшіншіден, тәжірибе алаңы. 
Мысалы, бізде бір кинооператор болли-
вудтық операторлардың жұмысына 
таңғалғанын жасырмады. «Олардың 
экранындағы Қазақстанды танымай 
қалдым», – дейді. Біздің мамандар шетел-

дік кинотүсірушілерден к�п нәрсе 
үйренеді. Теория бір жағына, практика 
дамиды. Сондықтан кинокомиссияның 
пайдасы �те зор. Бірақ әлі күнге дейін бұл 
мәселеге де назар аударған тірі жан жоқ. 
Жақында ғана министрлік �кілдерімен 
кездескенде тағы ұсыныс жасадым. 
Айтуларынша, бұл туралы жиналыс 
�тетінін айтты. «Кинокомиссия жұмысын 
кім к�тереді?» деп сұрадым. С�йтсем, 
киноға қатысы жоқ адамдар кинокомиссия 
жұмысын қарастыратын к�рінеді . 
Лимонды тістеп к�рмеген адам оның дәмі 
туралы қалай айтатыны қызық болып тұр. 

– Түріктің таңдаулы туындыларын 
қазақ к!рермендеріне к!рсетіп, дистри-
бьюторлықпен айналысып жүрсіз. Ал біздің 
қазақ туындылары қашан түрік к!рер мен-
деріне жол тартады?

– Түрік киноларының біразын қазақ 
к�рермендерінің назарына ұсындық. Сол 
секілді біздің фильмдерді де түріктің кино-
театрларында к�рсету туралы бастама 
к� тердім. Бірақ бұл елдегі дистрибьютер-
лердің бастықтары «алдымен киноны 

к�реміз, егер сапасы болмаса, алмаймыз», 
– деп кесіп айтты. Біз оларға жабысып 
алуға қақымыз жоқ. Түрксойда Бас 
хатшының кино бойынша кеңесшісімін. 
Қазір біз түркі елдерінің киноқорын 
жасағалы жатырмыз. Бағдарламасы да 
дайын тұр. Сондағы мақсаттың бірі осы 
сауалды алдыға тарту ойда бар. Түркі 
елдерінің арасында ішаралық дистри-
бьюторлық қарым-қатынас орнату. Бір-
біріміздің киномызды �з елімізде к�рсетуді 
мемлекеттік жүйеде к�теру керек. 9р 
халық �з мәдениетін танытуға мүмкіндік 
алуы тиіс. Бұл мәселені әлі к�теремін. 
Бірақ �зіңіз білесіз, түріктің тарихи туын-
ды лары бірінен бірі �теді. Ал қазақ кино-
ларының сапасына келгенде салымыз суға 
кететін жағдай к�п. Бұрын да айтқам, 
тәуелсіздік жылдарында елімізде кемінде 
300 миллион долларға фильм түсірілген, 
бірақ соның 70 пайызы халықтың есінде 
қалмапты. Оның барлығы кино сапасына 
байланысты. «Невафильм» комиссиясы 
қазақ кино туындылары б�лінген қаржы-
ның 10 пайызын ғана ақтай алатынын 
айтқан. 

– Маман ретінде айтыңызшы, тарихи 
туындыларымыздың сапасы б!лінген қар-
жыға сай келе ме, келмей ме? 

– Келмейді. Тарихи туындылар туралы 
к�п нәрсе айтқым келеді. Соңғы кезде 
тарихи туындылар туралы сериал шығару 
сәнге айналды. Мұны тоқтату керек. 
Себебі арзан ақшаға тарихи тұлға туралы 

телесериал түсіріп, жастардың танымын 
�згертіп жатырмыз. Қазіргі жастар кітап 
оқымайды. Сондықтан олар кинодағы 
тұлғаны сол бойынша қабылдайды. Арзан 
ақшаға тұлғаларды топырлатып киноға 
түсіру барып тұрған бассыздық. Үлкен 
тұлғаны кішірейтіп жатырмыз. Нұрғиса 
Тілендиевтің әйелі Дариға апаймен 
араласып тұрамын. Сол кісі Нұрғиса 
туралы киноны к�ріп, «Кинодағы Нұрғиса 
мен білетін Нұрғиса емес», – деп к�зіне 
жас алғанын айтады. «Кинода мен 
күйеуімді портфель ұстап алып ары-бері 
сандалып жүрген адамды к�рдім. Оның 

портфелі де болмаған. Нұрғисаны мазаққа 
айналдырды», – деп жыларман болды. 
Ақша мен атақ үшін ұлы тұлғалардың 
есімін ұятқа қалдыруды тоқтату керек. 

Бұдан б�лек, біздегі тарихи туынды-
лардағы кейіпкерлер кітапта айтылған 
кейіпкермен сәйкес келмейді. Шындығы 
сол, тарихи сериалдар түсіруге шамамыз 
жоқ. Шытырманды к�рсетуге қабілет-
қарым аз. Сериал түсіруді түріктерден 
үйрену керек. Егер қабілет жетпесе, сериал 
емес, к�ркем толықметражды фильм 
түсірсін. Бірақ оның �зін алда кездескен 
режиссерге бере беруге болмайды. 

– Түрксой ұйымында жұмыс істеп жа-
тыр екенсіз. Түріктің режиссерлеріне біздің 
тарихи туындыларды түсіруге ұсыныс 
тастадыңыздар ма, не болмаса олардың 
тараптан ұсыныс түсті ме? 

– Біздің мақсатымыз да сол. Жақында 
Бурса қаласында кинофорум болады. 
Сонда осы мәселені к�тереміз. «Қорқыт 
ата» фестивалінде де ұсыныс жасайтын 
боламын. Түркия елімен жақсы қарым-
қатынастамыз. Сондықтан біздің ұсыныс 

болашақта қабыл алынып қалуы да 
мүмкін.

– 2018 жылы Митхун Чакроборти мен 
Ранди Пхута ойнайтын кино түсірілгелі жат-
қанын айтып едіңіз. Оның соңы не болды? 

– Келісім әлі  жасалып жатыр. 
Сценарий дайын. Бұйырса, болливуд 
жұлдыздарымен бір кинокомедия түсіру 
жоспарда бар. Екі-үш айда сүйіншілейтін 
боламыз. 

– Біздің қазіргі кинолардың басты 
тақырыбы – тоқал мен бәйбішенің тартысы, 
ошақ қасындағы әңгіме мен қазақы ментали-
тетті келемеждеуге құрылады. 6уесқой 
фильмдердің аяқ алысы туралы не айтасыз?

– Олардың ешқайсысы кино емес. 
Оны киномен шатастырмау керек. Бұл – 
к�шеде түсірілген әзіл-ысқақ жанры. Мен 
м ұ н д а й  д ү н и е л е р д і  « ф и л ь м »  д е п 
қарамаймын. Бұл ағым тек біздің елде ғана 
емес, ;збекстанда да, Үндістанда да бар. 
Қоғам осындай дүниені дұрыс қабылдайды. 
Себебі �з-�зін айнадан к�ргендей болады. 
Кино болмаса да қызығады. Меніңше, бұл 
дүниелерден кино дегенді алып, «к�шедегі 
тамаша» немесе «әзіл-сықақ» деген б�лек 
к�ркемдік жанр беріп, �з алдына дамыта 
берген ж�н. Мәселе олардың �зін кино 
ретінде к�рсетуінде болып тұр. 

Мәдениеттің мақсаты – тәрбиелеу. 
9лгіндегідей әзіл-сықаққа құрылған 
дүниелерді экранға шығарар алдында 
тәрбиелік мән-маңызына бақылау жасап, 
сұрыптайтын министрлікте жауапты 
адамдар болғаны дұрыс. ;кінішке қарай, 

біздің қолымыздан тек айту келеді. Шешім 
қабылдауға құзырымыз жүрмейді. 

– Халықаралық байқауда бақ сынаған 
кинолардың да жұртқа ұнағанын кездестіру 
қиын ғой. Неге? 

– Екі жыл бұрын «Байқоңыр» деген 
кинофестивальде болдым. Сонда �мірімде 
бірінші рет әділқазылар алқасының 
мүшесі болу бақыты бұйырыпты. Бас 
әділқазы – Германиядан келген киносын-
шы еді. Сонда маған ұнаған кино оларға 
мүлдем ұнаған жоқ. Байқағаным, еуропа-
лық тардың к�зқарасы басқаша. Иә, «Қыз 

Жібек» фильмі ешқандай байқауда ұтқан 
жоқ. Бірақ к�рермені к�п. Ал байқауда 
бағы жанған бүгінгі фильмдердің к�рер-
мені жоқ. Себебі байқау үшін �зіміздің 
құндылығымызды к�леңкеге ығыстырып, 
бәйге үшін басқа елдің мәдениетін к�р-
сеткіміз келеді. 

Кино – идеология құралы. Сондықтан 
мемлекеттің қаржысына түсірілетін 
фильмдерге талап тіпті қатал болуы тиіс. 
Бұрын Шәкен Аймановтың кезінде к�р-
кем дік кеңес болған. Ол кезде идеологияға 
қатты мән берген. Қазір осындай кеңес 
барына күмәнім бар. Бұрын бұл жайлы да 
министрлікке айтылды. Министрлік 
жанында кино сапасына жауапты комитет 
болуы қажет. Бізде қазір министр ауысса, 
«Қазақфильм» бірге ауысады. С�йтіп, 
киномызды «тістегеннің аузына, ұстаған-
ның қолына» ұстатып жібердік. Мысалы, 
жақында Қытайдағы кинофестивальге 
барам. Сол елдің сериалдарын к�ріп 
жүрмін. Идеология к�зге ұрып тұр. Бізде-
гідей моральдық құлдырау жоқ. Біздегі 
тарихи кинолардың кемшілігі сол, бүкіл 
оқиғаны бір жерге жинағысы келеді. 9р 
тарихшының айтқанын қосып, соңында 
қойыртпақ шығады. К�рермен қайсы 
оқиғаны қабылдау керек екенін ұмы тып 
қалады. Миллиондап ақша б�лінсе, оны 
тексеретін адам да соғұрлым к�бейіп 
кетеді. 9р ақын-жазушы �з айтқанын 
тықпалап, ақша беретін адамдары да араға 
түсе бастайды.

Сосын грант алу рәсімінде де «баяғы 
жартас – бір жартас». Жұрт к�зінен 
жасырын жүретін дүние к�п. Бәке-Сәкені 
қазіргі жастар да бойына сіңіріп алды. Осы 
бір аурумен к�зі ашық, к�кірегі ояу жастар 
да ауырып жатыр. Бәке-Сәкенің тамырына 
балта шаппай, ашықтық туралы айту ерте.

– :зіңіз тарихи туындыларды түсіруге 
тендерге түсіп к!рдіңіз бе? 

– Түрік киноларына дистрибьютер 
болып жүрмін.  Содан кейін үнді 
киноларын түсіруге атсалысып жатырмын. 
Болашақта қатысып қалармын. Бірақ дәл 
қазір менің мақсатым – түркі елдерінің 
киноқорын ашу. Бұл бойынша алты елдің 
мәдениетке жауапты министрлерімен 
келісімге келу жағын ойластырып 
жатырмыз. 

– Сіз түсірген фильмдерге де сын айтыла 
ма? Сынды қалай қабылдайсыз? 

– Бұрын түсірген 4-5 кино бар. 
Айтпақшы, сол киноларда К�лсай мен 
Шымбұлақтың әдемі жерлерін к�рсеттім. 
Мысалы, маған Шымбұлақта демалу үшін 
тегін билет береді. Себебі табиғат аясын 
түсіріп, титрда к�рсету үшін шетелге 
жіберем. Олар да пайдасын түсініп алды, 
солай турист тартып жатыр. Маған берген 
тегін билетін бірнеше есе қайтарып алады. 
Осыны Үкіметтің деңгейінде жасаса 
дейсің. Бұл мәселені айтып алдарына 
талай бардым. Менің ақша табатын 
жұмысым бар. ;зіммен �зім тіршілігімді 
істеп жүре беруге болады. Бірақ кино сала-
сының �ркендеп, ел туризмі дамығаны, 
әлем қазақты танығаны қажет. 

Ал сын туралы айтсам, біз 2013 жыл-
дары «Качели любви», «Құтқарушылар» 
деген фильм шығардық. Сынның астында 
�зім де қалдым. Біздің кинода да ақсаған 
тұстары болды. Сын шын болғанын 
қалаймын. Жалпы, бізде сыншы к�п. 
Соның ішінде кәсіби сыншы жоқ. Себебі 
біздегі сыншылар жалпылама сын айтқан-
ды ұнатады. Бірақ нақты кемшіліктерін 
к�рсетпейді. Алдағы тағы бір мақсатымыз 
– сыншылардың мектебін ашу туралы 
бастама к�теру болып отыр. Мысалы, 
шетелде киносыншыларға сұраныс 
жоғары. Олардың мәртебесі биік. Соған 
байланысты олар сатылмайды. Ал біздегі 
сыншылар сатылып жұмыс істей береді. 
Шетелде сыншының р�лі ерекше. Марат 
Бисенғалиевпен доспын. Сол кісі бірде 
Лондонда танымал емес ауданда концерт 
қойған. Бір сыншы байқап жергілікті 
газетке мақала жазыпты. Сол мақаладан 
кейін жолы ашылғанын әлі күнге айтады. 
;йткені ол елдегі сыншының әрбір с�зі 
шынайы. Егер бізде де білікті сыншылар 
дайындайтын мектеп ашылса, қазақ 
киносының к�сегесі к�герер еді деп 
ойлаймын. 

– 6ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Жадыра МҮСІЛІМ 
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Майра �АРСА�БАЕВА, 

кинорежиссер:

ТӘУЕЛСІЗДІК ЖЫЛДАРЫ

КИНО ТҮСІРІЛГЕНКИНО ТҮСІРІЛГЕН

күйеуімді портфель ұстап алып ары-бері
сандалып жүрген адамды к�рдім. Оның

ү ұ , ур
лық тардың к�зқарасы басқаша. Иә, «Қыз 

ЕВА, 

Тәуелсіздік жылдарында қазақ киносының қоржыны 
көптеген тарихи туынды мен әуесқой фильмге 
то лықты. Десек те, қалың көрерменнің наза-
рында ұзақ сақталып, жүректен орын тап-
қаны аз. Аз дейміз-ау, көпшіліктің көретіні 
әлі күнге дейін «Менің атым Қожа», «Қыз 
Жібек», «Алты жасар Алпамыс мек-
тепке барады», «Тақиялы періште», 
«Амангелді», «Біздің сүйікті дәрігер», 
«Көксерек», «Алдаркөсе», «Қараш 
қараш оқиғасы» секілді кеңестік 
кезеңде түсірілген фильмдер. Ал 
әлемдік деңгейдегі әртістерді ша-
қыртып, қыруар қаржыға тү сіріл-
ген қазіргі кинотуындылардың 
арасында жұрт жадында сақтал-
ғаны саусақпен санарлық қана. 
Өкінішке қарай, бүгінгі экранда 
беріліп жатқан фильмдердің ғұмыры 
біркүндік екенін мойындаудың өзі 
ауыр. Бұл сөзімізге кинорежиссер, про-
дюсер Майра Қарсақбаева да келіседі. 



«Мерейлі отбасы» байқауының жеңім-
паздарын шын жүректен құттықтаймын! 
Бұл – т�л құндылықтарымызды дәріптеп, 
ұлттың жаңа сапасын қалыптастыруға жол 
ашатын маңызды жоба. �р аймақтары 
�негелі отбасылардың байқауға белсене 
қатысуынан елімізде береке-бірлігі 
жарасқан құтты шаңырақ иелері аз емес 
екеніне к�з жеткіздік. Олардың арасында 
белгілі бір мамандықты атакәсіпке 
айналдырған азаматтардың к�п болуы – 
қуантарлық жайт. Осындай үлгілі әулеттер 
қоғамда ұрпақтар сабақтастығын сақтауға 
ықпал етеді. Халқымызда «Ұяда не к�рсең, 
ұшқанда соны ілерсің» деген жақсы с�з 
бар. Отаншылдық, білімпаздық, еңбек-
қор лық, үнемшілдік, жанашырлық, әділ-
дік сияқты «Адал азаматқа» тән қасиеттер, 
ең алдымен, отбасында қалыптасады. 
�ділетті Қазақстанды осындай жандар 
құрады. Мемлекет отбасы институтын 
да мытуға,  ана мен баланы қорғау 
мәселесіне әрдайым айрықша назар 
аударады. Осы бағытта ауқымды істер 
атқарылып жатыр. Бұл жұмыс алдағы 
уақытта  да  жалғасын табады.  �р 
шаңырақтың ырысы артып, мерейі таси 
берсін! Баршаңызга зор денсаулық, бақ-
береке тілеймін!», – делінген Президенттің 
құттықтау хатында.

Отбасы – сыйластық пен сүйіспен-
шілік, құрмет пен ынтымақтастықтың 
ошағы, яғни кез келген зиялы қоғамның 
діңгегі. Отбасының беріктігі, береке-
бақыты, аман-саулығы әрбір елдің дамуы 
мен келешегінің �лшемі. Қоғам назарын 
отбасылық құндылықтарды сақтауға 
аудару әрі оны дәріптеу мақсатында жыл 
сайын �ткізілетін дәстүрлі «Мерейлі 
отбасы» ұлттық байқауына биыл 3 344 
отбасы қатысты. 2021 жылдан бастап бұл 
бәйге еліміздің облыстарында �ткізіліп, 
�ңір-�ңірдегі үздік жанұяларды анық тай-
тын болып �згертілген болатын. Татулықты 
ту етіп, тамыры тереңге жайылған сондай 
мерейлі әулеттің бірқатарын сіздерге 
таныстырмақпыз. 

Елордаға Қарқаралы �ңірінен бірнеше 
жыл бұрын қоныс аударған Сәдуақасовтар 
әулеті Астана қаласының биылғы жеңім-
пазы атанды. Қара шаңырақтың отанасы 
Тишшан әжей жұбайы екеуінің �мірі тек 
еңбекпен �рілгенін айтады. Ордалы 
отбасының діңгегі болған марқұм Т�кен 
Сәдуақасов аймақтың абыройлы азаматы 
болған. 

«1960 жылы жолдасыммен отау 
құрдық. К�пбалалы отбасының тұңғышы 
еді. Қара шаңыраққа ие болып, артынан 
ерген 9 бауырына қамқорлық к�рсетті, 
інілерін үйлендіріп, қарындастарын бірге 
ұзаттық. Енеммен 30 жыл бірге тұрдық, 
к�зі тірі сінде к�п �сиет үйретті. �улеттің 
үлкені болған соң анамыздың орнына 
кейінгі лерге ақыл-кеңес қылып отырамын. 
Қайын іні-сіңлілерім мені «жеңге» емес, 

«шешей» деп атайды. 
Ақсақалыммен 60 жыл 
тату-тәтті ғұмыр кеш-
тік, �мірдің ыстық-
суығын бірге к�рдік. 
Шаңырақ к�тергеннен кейін 
7 жылдан кейін бала сүйдік. Үлкенім 
Алтынбектен кейін 11 құрсақ к�тердім, 
с�йтіп �зіміз де к�пбалалы жанұя болдық», 
– дейді Тишшан әжей. 

Сәдуақасовтарды к�пшілік метео-
ролог тер отбасы деп таниды. Т�кен ақ-
сақал «Бесоба» округтік метеорологиялық 

стансасында табан аудармай 40 жылға 
жуық еңбек еткен. Тишшан әжей де бұл 
саладан алыс емес. �улеттің ұлдары да әке 
жолын қуып осы салада қызмет етіп жүр. 
Бүгінде ауа райы орталығын отбасының 
келіні Маржан Күржікенова басқарып 
отыр. 

«1995 жылы осы әулетке келін болып 
түсіп, екі жылдан кейін қайын атамның 
қоластына жұмысқа тұрдым. Еңбек жо-
лым ды «бақылаушы» болып бастап, содан 
бері 23 жыл осы стансада қызмет етіп 
келемін. Жолдасымның бұл саланы 
тізгіндегеніне 28 жыл болды. 2004 жылы 
атам зейнетке шыққаннан кейін басқару 
ісі маған қалды. Күнделікті жауын-ша-
шын, желдің бағытын, ауа райының құбы-
луын, ауа мен жер температурасын тек-
серіп, орталыққа сол туралы ақпарат жі-
беріп отырамыз», – дейді Маржан Күр-
жікенова.

Метеорологтермен қатар, бұл әулеттен 
полиция қызметкері, мұғалім мен дәрігер-
лер шықты. Алдымен ағайынды 10 бауыр-
дың ортасына келін, кейін 6 ұл, 6 қыздың 
анасы болған ақжаулық әжей үлкен 
әулеттің ұйытқысы – бауырмалдық деп 

санайды. Ұлдары – ұяға, қыздары қияға 
қонып, бір-бір үй болып отырған үлкен 
жанұясының ұйымшылдығын к�ріп 
отырған Тишшан әжей «Мерейлі отбасы» 
болғанын естіп, марқайып қалғанын 
жеткізді. 

Байқауға алып шаһардан қатысып, 
Алматының үздігі атанған отбасы –
заманауи Сыбанбековтер әулеті. Отағасы 
Болат – жеке кәсіпкер, жұбайы Сана 
Жандай екеуінің жанұялық кәсібі бар. 
Олар қағаздан тапсырысқа сай түрлі 
пішіндегі қорап, пакеттер, кеңсе қағаз-
дарын жасап, еліміздің нарығындағы ірі 
компаниялардың сұранысын қанағат тан-
дырып отыр. Болаттың әкесі Кемеш �біл-
даев к�п жыл әскери салада қызмет етсе, 
анасы Қалымхан �білдаева ұлағатты ұстаз 
болған. «�кемнің қасында полигондарда 
жүріп, ер азаматқа қажетті дағдыларды 
меңгерсем, анам білімге құштар болуды 
үйретті», – дейді Болат. 

Мерейлі отбасы қайырымдылықпен 
ай налысады. 2019 жылдан бастап «Мек-
теп ке жол» республикалық акциясына 
қатысып келеді, мұқтаж отбасылардың 
балаларына мектеп формасын, с�мке, 
қажетті құрал-жабдықтар жинап, тара-
тады. Биыл 200 балаға к�мек қолын созды. 

Сана Жандай 2017 жылдан бері қоғамдық 
іске араласып келеді. 2019 жылы к�п ба-
лалы және аз қамтылған жанұяларды 
кәсіпкерлікке баулу, жан-жақты қолдауға 
арналған «Бақытты отбасы» деп аталатын 
сегіз орталық ашты. Пандемия кезінде 
мұқтаж отбасыларға азық-түлік себеттерін 

таратты. Қоғам игілігі үшін белсенді 
жұмысының арқасында Сана Жандай 
Алматы қаласы мәслихаты 7-шақы-
рылымының депутаты да болды, бүгінде 
қалалық қоғамдық кеңестің мүшесі. 

Жұбайы Сана Жандаймен шаңырақ 
к�тергеніне 25 жылдан асқан, бүгінде 3 ұл, 
1 қыз тәрбиелеп отыр. Балалары оқуда 
озат, �нерлі, спортпен шұғылданады. 
Жоғары оқу орнында білім алып, бүгінде 
түрлі салада білікті маман болып жүр.  

Ал Жетісу облысының биылғы жеңісі 
Алак�л ауданы Жайпақ ауылында тұратын 
Қайрановтар жанұясына бұйырды. 
Шаңырақтың ұйытқысы – биыл сексеннің 
сеңгіріне шыққан Алтынхан әже. «Алтын 
алқа» иегері 7 баласынан жиырмадай 
немере, отыздан астам ш�бере сүйіп отыр. 
�улеттің тірегі �білқасым ақсақал к�зі 
тірісінде жаз жайлауда, қыс қыстауда 
жүріп, мал шаруашылығымен айналысқан. 
Еңбек жолын шопаншы болып бастаған 
Алтынхан Байдолдақызы да бұл кәсіптің 
қыр-сырын әбден меңгеріп, жолдасына 
қолғабыс еткен.

«Отағасымен бір жеңнен қол, бір 
жағадан бас шығарып, бірге ақылдасып, 
бір-біріміздің тілімізді алып, сыйласып 
жақсы �мір сүрдік. Балаларына бар 
білгенін, адам болуды, адал кәсіп қылуды, 
еңбекті сүюді, бір-біріне қамқорлық етуді 
үйретіп кетті. Бір сарыб�ктерге мал айдап 
шыққанда қыс қатты болды. Қыс ішінде 
қазақ үйде отырдық. Сол уақытта жолда-

сымен тұмау тиіп, ауырды, аяғы астмаға 
ұласты. Отағасы ұзақ уақыт т�сек тартып 
жатып, 1996 жылы 54 жасында дүние 
салды», – деп еске алады әжей.

Бүгінде балалары мен немерелері әке-
шешеден қалған атакәсіпті ары қарай 
жалғастырып, мал шаруашылығын 
д�ңгелетіп отыр. Жайпақ ауылында егін 
егіп, қожалық ұстайды. Бұл әулеттен 
шаруалармен қатар, жеке кәсіпкерлер, 
техниканың тілін меңгерген маман да 
шықты. Сексеннен асса да Алтынхан әжей 
тың, бір уақыт бос отыра алмайды. Үй 
шаруасын ұйымдастырып, немере-
ш�берелеріне қ�л�нер үйретеді. 

Қарағанды облысының жүлдесі Шет 
ауданы Ақадыр кентінде тұратын �міре 
әулетіне бұйырды. «Тыл ардагері» және 
«Еңбек ері» атанған Елубай �міре мен 
тоғыз құрсақ к�терген «Алтын алқа» иегері 
Шәкітай Жұмабекқызының отасқанына 
биыл 65 жыл толды. Бүгінде 9 баласынан 
32 немере, 30 ш�бере сүйіп отырған 
қариялар �негелі әулеттің қазынасы, қара 
шаңырақтың берекесі болып отыр. 
Еңбекке ерте араласқан отағасы Елубай 
ақсақал 30 жылдан астам уақыт жүк к�лігін 

тізгіндеген, техниканың тілін жақ сы 
біледі, ал Шәкітай әжей балабақшада, 
мектеп асханасында, мәдениет үйінде 
жұмыс істеген, бұған қоса ерлі-зайыптылар 
мал шаруашылығымен айналысқан. 

«Мектеп жасынан еңбек етіп, әке-
шешеме қолғабыс етуге тура келді. Ол 
уақыт таршылық заманы еді. Үйдің 
үлкендері маңдай тер, қара еңбекпен ғана 
нан тауып жейсің, жалқау болсаң, аш 
қаласың деп сіңірді. Содан зейнет жасына 
дейін тынбай еңбек еттік, ұрпағымды да 
еңбекқор болуға үйреттім», – дейді Елубай 
ақсақал. 

Ақадыр – тоғыз жолдың торабында 
тұрған үлкен теміржол бекеті. �улеттегі 
ағайындылардың біразы теміржолда еңбек 
етеді. Ішкі істер қызметінде жұмыс істеп, 
зейнетке шыққаны да бар. Одан б�лек, 
түрлі кәсіп иесі болған �міре әулеті бү-
гінде адал еңбектің арқасында �сіп-�ніп, 
үбірлі-шүбірлі болып отыр. Қос қарияның 
арманы да осы болатын. 

Еңбектің қадіріне жеткен тағы бір 
отбасы – Макиленовтер әулеті. Алтай 
ауданындағы Серебрянск қаласында 
тұратын берекесі мен бірлігі жарасқан 
жанұя Шығыс Қазақстан облысының 
үздігі деп танылды. Облыс бойынша 
ұлттық байқауға ынтымағы жарасқан, 
еңбегімен еленген 108 отбасы қатысқан. 
Макиленовтер жанұясының отағасы 
Ернұр ішкі істер органында жұмыс істейді, 
криминалдық б�лімнің басшысы, жұбайы 
�сем де саналы ғұмырын осы салаға 
арнаған, бұл күні құрметті зейнетте. Ерлі-
зайыптыларды табыстырған да осы әскери 
қызмет, бүгінде үш бала тәрбиелеп отыр. 
Ернұрдың әкесі Үмітхан Макиленов Роза 
апамызбен отасқанына биыл 40 жыл, үш 
баладан 7 немере сүйіп отыр. Қариялар 
– шаңырақтың қазығы болса, �сіп-�нген 
ұрпақ сол әулетің баға жетпес қазынасы. 
Үлкенге – құрмет, кішігі ізеттілігімен, 
қай сар мінез, қалқысыз қызметімен, 
салмақтылығы және сыпайылығымен 
туған-туыс, дос-жаранға сыйлы болған 
Макиленовтер әулетінің ұлттық байқаудың 
үздік шығуы бекер емес. 

Байқаудың Ақт�бе облыстық кезеңінде 
Жемсағыздың бойындағы қасиетті �лке 
Байғанин ауданы Қарауылкелді ауылында 
тұратын Спановтар жанұясы бас жүлде 
алды.  Отбасы құндылығы, ұрпақ тәрбиесі, 
салт-дәстүр сабақтастығы айрықша 
к�рініс тапқан әулеттің тірегі марқұм 
Қуаныш Спанұлы елге сыйлы, �згелерге 
�мірімен �негелі азамат, ізінен ерген 
бауыр ларына пана, ұл-қыздарының 
ардақты әкесі болды. Ол Байғанин 
ауданының ауыл шаруашылығы саласында 
ұзақ жылдар бойы қызмет етті.  Ауылдас-
тары, ағайын-туыс, дос-жарандары әлі 
күнге дейін Қуаныш ақсақалдың адамгер-
шілігін, жұртқа еткен жақсылығын, 
қолынан �нер тамған шеберлігін, шабыты 
келгенде жыр шумақтарын жазатын 
ақындығын ел арасында айтып жүреді. 
�улеттің отанасы Гүлжаһан Шыбынтаева 
бала тәрбиесіне к�п к�ңіл б�лген, тату, 
бірлікте болудың кейінгі ұрпақтың бойына 
сіңірген. Ұлттық құндылықтарды бойға 
жиып, ата-ананың ақылын санаға құйып 
�скен жанұяға ел сүйсіне қарайды. Бүгінде 
бұл әулеттен мемлекеттік қызметкерлер, 
ақ халатты абзал жандар шыққан, 
қол�нермен айналысып, жеке кәсібін 
дамытып отырғандар да бар. Аудандық, 
содан соң облыстық кезеңде үздік шыққан 
әулет «Ақт�бе �ңіріндегі к�п үлгілі 
отбасының бірі ғанамыз» дейді. 

Түркі халықтарының рухани астанасы 
Түркістан облысында ұлттық байқауға 
қатысуға 143 отбасы �тінім берген, үздік 
шыққаны – �білдаевтар әулеті. «Мұғалім-
дер отбасы» атанған жанұя Т�ле би ауданы 
Аққұм ауылында тұрады. Отасқанына 60 
жыл болған Сәбит ата мен Айымжан әжей 
4 ұл, 3 қыздан 30 немере, 35 ш�бере сүйген 
�негелі отбасы. Ардагер ұстаз – Сәбит 
ақсақал ғұмырының 32 жылын білім 
саласына арнаған, �мірлік ұстанымы – 
саналы, білімді ұрпақ тәрбиелеу. Жұбайы 
Айымжан Керімбайқызы да – мұғалім. 
Кейіпкерлеріміз педагогикалық институт 
қабырғасында танысып, кейін шаңырақ 
к�терген. Ерлі-зайыпты ұстаздар к�п жыл 
бойы бір мектепте қызмет етіп, бала 
тәрбиелеген. �улеттің татулығы алдымен 
әке-шешенің ынтымағында деп санайтын 
қариялар 60 жыл бойы береке мен бірлікте 
�мір сүрген. �білдаевтар әулеті – 
мұғалімдер династиясы, ата-ана жолын үш 
қызы жалғаған, екінші ұлынан туған 
немересі де ұстаздық қызмет етеді. 
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Объявление о результатах открытого тендера и проведении повторного открытого тендера по 

закупке услуг «Техническое сопровождение системы хранения документации»     

            ТОО «Азиатский Газопровод» признает открытый тендер по закупке услуг «Техническое 
сопровождение системы хранения документации» несостоявшимся.   

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого 
тендера по закупке услуг «Техническое сопровождение системы хранения документации». (Количество лотов 
– 1, на общую сумму 45 588 900,00 тенге без учета НДС).  

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.    
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов «18» сентября 
2023 года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 12:00 часов «18» сентября 2023 года по 
следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-79.

Ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен «Құжаттаманы сақтау 

жүйесін техникалық сүйемелдеу» қызметін сатып алуды ,ткізу туралы хабарландыру    

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Құжаттаманы сақтау жүйесін техникалық сүйемелдеу» қызметін сатып 
алудың ашық тендер �ткізілмеді деп таниды.   

Жоғарыда баяндалғанға байланысты, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Құжаттаманы сақтау жүйесін 
техникалық сүйемелдеу» қызметін қайта сатып алу бойынша ашық тендер �ткізетіндігі туралы жариялайды 
(Лот саны – 1, жалпы сомасы – 45 588 900,00 теңге, ҚҚС-сыз).      

Сатып алынатын қызметтерін мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к�рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к�шірмелерін 050062 Қазақстан Республикасы Алматы қаласы  Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Тендерлік құжаттаманың к�шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің �кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы және жеке басын куәландыратын құжаттың к�шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған �тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062  Қазақстан Республикасы Алматы қаласы Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).  

Тендерге қатысуға арналған �тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жыл «18» қыркүйекте, сағ. 10:00-
ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған �тінімдер салынған конверттер 2023 жыл «18» қыркүйекте, сағ. 12:00-де мына 
мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  
605-конференц залы.  

 Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-79. 

Ìåðåéë³ îòàñ –Ìåðåéë³ îòàñ –
МЕМЛЕКЕТМЕМЛЕКЕТ

ТІРЕГІТІРЕГІ

Елордада «Мерейлі отбасы» 
ұлт тық байқауының респуб лика-
лық кезеңі қорытындыланып, 
жеңім паздарды марапаттау сал-
танаты өтті. Еліміздің барлық 
өңірінен қатысқан үздік жиырма 
отбасыға бір миллион теңгеден 
қаржылай сыйлық сертификаты 
табыс етілді. Шараға Мәдениет 
және ақпарат министрі Аида Ба-
ла ева қатысып, Мемлекет басшы-
сының құттықтау сөзін жеткізді. 

«Мерейлі отбасы» 
ұлттық байқауына биыл
 3 344 отбасы қатысты. 
2021 жылдан бастап бұл 

бәйге еліміздің 
облыстарында �ткізіліп, 

�ңір-�ңірдегі үздік 
жанұяларды анық тай тын 

болып �згертілген 
болатын. 
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ТАНЫМ

Наурызбек САРША

УАЌЫТ,
�йткені ол оның �мірінің 20 пайызы деп 
есептейді. Ал 50 жастағы адам үшін бір 
жыл түк емес, �йткені бұл оның �міріндегі 
уақыттың 2 пайызы ғана. Оның үстіне 
баланың алаңсыз �мір кешетінін, ал 
�зіңіздің күйбең тіршіліктің қамымен 
жүреті   ніңізді тағы ескеру керек. Баланың 
еш   қан  дай міндеті жоқ, ол таңнан кешке 
дейін ойнап, ұнатқан тағамын жеп жүре 
береді. Ал сіз таңның атысынан күннің 
батысына дейін к�птеген шаруаны бі -
тіруіңіз қажет. Істейтін шаруа тым к�п 
болғандықтан, сізге ылғи да уақыт жетпейді. 
Бұл уақыттың не себепті жыл    дам �тетінін 
түсіндіретін қарапайым мысал.

2005 жылы Марк Виттманн мен Сандра 
Ленхофф есімді америкалық психологтар 
14 жас пен 94 жас аралы ғындағы 499 
адамның арасында уақыт қаншалықты 
тез немесе баяу �туде деген сауалнама 
жүргізген. Сұрауға қатысушылардың 
басым б�лігі уақыттың аса тез �тіп жат-
қанын атап к�рсетеді. Алайда, жасы келген 
қарт адамдар уақыттың к�з ілес пес 
жылдам дықпен тез �тіп кеткенін айтса, 
жасы 40-қа таяп қалғандар ойлана келе, 
бала кездерінде уақыттың �тіп бол мағанын, 
алайда одан кейін жас�спірім шаққа 
келгенде, уақыттың тез сырғып, ересек 
�мірге қалай қадам басқандарын байқамай 
қалғандарын айтады. Пси  хологтар қарт-
тыққа аяқ басқан дардың �мір тез �тіп 
кетті деуінде мән бар екенін айтады. 
Адам дар оқиғаға екі түрлі к�з қараста баға 
бере ді. Перспективті, яғни оқиға әлі жал-
ғасып жатқан кезеңде баға лау және рет-
роспективті, оқиға аяқ тал  ғаннан кейін 
оған баға беру. Бұл жағдайда оқиға деп 
отырғанымыз – біздің сүріп жатқан 
�міріміз. 

Калифорния университетіндегі пси -
хология докторы Джеймс Бродуэй мен 
оның шәкірті Бритни Сандовал жас ұл -
ғайған сайын уақыттың зымырауын ке -
лесідей түсіндіреді. Уақыттың �туіне 
адам дар екі тұрғыдан баға бере алады. 
Егер біз оқиғаның қақ ортасында тұрсақ, 
біз оның уақыттық ұзақтығына перспек-
тивалық баға береміз. Ал егер оқиға �тіп 
кетіп, оның қанша уақытқа созылғанын 
кейіннен еске алсақ, біз оған ретрос пек-
тивалық баға береміз. Сонымен қатар 
алған әсеріміз бен жасаған әрекеттеріміз 
де уақытты қабылдауға әсер етеді екен. 
Ғалымдардың айтуынша, к�ңіл күйіміз 
к�теріңкі кезде уақыт зулап шығады. 
Алайда біз сол кезді кейіннен еске алсақ, 
сол бір сәт ұзаққа созылғандай к�рінеді. 
Яғни, перспективалық тұрғыда «қысқа» 
сәт ретроспективалық тұрғыда «ұзақ» 
болып қабылданады.

Сонымен қатар ретроспективті к�з-
қарас белгілі бір уақыт аралығында жа -
салған жаңа естеліктермен �лшенеді. 
Де малыс күндері біз неғұрлым к�п есте-
ліктерге мүмкіндік береміз, соғұрлым 
уақыт баяу �теді. Мұны ғалым Хаммонд 
«мерекелік парадокс» (holiday paradox) 
деп атады. Балалық шақтан ересек шаққа 
аяқ басқанға дейін сан алуан естеліктер 
мен тың сезімдерді бастан кешеміз. Ал  
есейген шақта біздің санамыз таңғалдыра 
алатын, таныс емес сәттерді кездестіру 
мүмкіндігі т�мендейді. Сондықтан адам-
ның алғашқы жылдары ұзағырақ �ткен-
дей сезім тудырады. 

@леуметтік уақыттың бір мысалы – 
«апта» сияқты құрылым. Адамзат ежелгі 
римдіктерден классикалық жеті күндік 
аптаны алғаны мәлім. Ал ежелгі майялар 
13 күндік аптаны пайдаланған болатын, 

француз революциясынан кейін 10 күн-
  дік апта енгізілсе, ал 1931 жылы Халық 
Комиссарлар Кеңесі КСРО алты күндік 
апталықты енгізуді ұсынған еді. Бұл мысал 
бұл әлеуметтік уақыттың  қанша лықты 
�згермелі екенін к�рсетеді.  

ҚОҒАМ НЕҒҰРЛЫМ 
ЖЫЛДАМ �ЗГЕРСЕ...

Ал енді әлеуметтік уақыттың жыл дам-
дығы неге артып жатыр? Осыған кел сек. 
Бұрынғы уақытта әлеуметтік құры лым 
мен �мір салтындағы �згерістер баяу 
жүруші еді. Ортағасырлық адамдар бір 
патшаның қол астында туып, сол патшаның 
тұсында �луі мүмкін. Ол уа қытта ақпарат 
та аз болғандықтан уақыт баяу �тетіндей 

ал диджитал дәуірде оның к�лемі 1025 
битке жеткен. Робертсон бұл зерттеуін 
сонау 1990 жылы жарияланған. Одан бері 
30 жыл �ткенін ескерсек, ақпарат к�лемі 
одан бірнеше есе �скені анық. 

Ғаламға технологияның бір жаңа   лы-
ғы – ғаламтор келгелі адамзаттың �мірі 
де күрт �згерді деуге болады. Ин тернеттің 
пай  да болуы адамзатқа Т�р   тінші ин-
дустрия лық революция кезеңіне �туге 
мүмкіндік берді. Ин  тернеттің тара лу 
қарқыны да �те жылдам болды. Мы салы, 
50 миллиондық ауди торияны қамту үшін 
радиоға 30 жыл, теледидарға 13 жыл қажет 
болса, ал интернетке тек 4 жыл жеткілікті 
болды. 

@леуметтік уақыттың жеделдеуі қа зіргі 
заманның бір парадоксын тудырып отыр. 
Қоғам мен технологияның дамуы теориялық 
тұрғыдан біз үшін к�птеген жұмысы мызды 
жеңілдетіп,  уақыты   мыздың біраз б�лігін 
үнемдеуі керек еді. Дегенмен ақ параттың 
шектен тыс к�беюі де біздің уақытымыздың 
жылдамдауына алып келді. Мұнда ақпарат-
тық ағымның р�лі ерекше.  Сыртқы 
әлем нен келетін ақ параттардың к�пшілігі 
біз үшін маңыз   ды емес болғанымен ми 
оларды сүзіп, сарап тауға  мәжбүр болады. 
Сонымен қатар технологияның  дамуы 
ақпараттың тезірек берілуіне, адамның 
ұзақ қашықтықты еңсеруіне, электр қуа-
ты ның арқасында күн дізгі уақыттың 
ұза ғырақ болуына әке леді. Оқиғалар 
не   ғұрлым к�п болса, адам миына соғұр-
  лым к�п ақпарат түседі, нә тижесінде оған 
жүктеме артады.

Ресейлік «Менің балаларым қайда» 
(Где мои дети?) қосымшасы балалар 
арасында зерттеу жүргізіп, балалардың 

жоғары болса, уақыт соғұрлым баяу �теді. 
Мәселен, Жер беті мен оның орбитасындағы 
тартылыс күші әртүрлі болғандықтан 
ғарыш аппараттарындағы сағаттың тілі 
ылғи алға кетіп отырады. Физика әлемінде 
кеңінен танымал Қара құрдымда тартылыс 
күшінің жоғары бол  ғаны сонша, жарық 
сәулелері ол жер ден шыға алмай, уақыт 
тоқтап қалады. 

Физикада «уақыттың тоқтауы» деген 
теория да бар. Сіз тез қозғалсаңыз, қор-
шаған ортамен салыстырғанда уақыт баяу 
�тетін тәрізді. Мысалы, машинада жоғары 
жылдамдықпен бір сағат жүр сеңіз, уақыт  
компьютер алдында бір сағат отырғаннан 
қарағанда баяуырақ �теді. @рине, қосымша 
нано секунд тардың сіздің �міріңізге әсер 
етуі шамалы болуы мүмкін. Алайда 
бұл – факт.

Атақты физик Альберт Эйнштейн 
�зінің «Салыстырмалық теориясында» 
кеңістік пен уақыт арасында байланыс 
бар екенін айтады. Кеңістіктің алға-артқа, 
жоғары-т�мен, оңға-солға дейтін үш 
�лшемі болса, Эйнштейн уақытты т�ртінші 
�лшем ретінде қарастыруды ұсынады. 
Осылайша кеңістік-уақыттық континиум 
пайда болады. Егер сіз �те жоғары 
жылдамдықпен қозғалатын болсаңыз, 
сіздің кеңістік пен уақытты сезінуіңіз 
Жердегі адамға қарағанда басқаша болады. 
Жылдамдық неғұрлым жоғары болса, 
уақыт соғұрлым баяу �теді. 

Біле білсеңіз, әлемде жердің ай на луын 
зерттеумен айналысатын Ха  лық  аралық 
Жер қозғалысы қызметі (IERS)  бар. Міне, 
осы мекеме 2020жылы біздің Жер 
ғаламшарымыз �з айналуына сәл-пәл 
қарқын қосқанын мәлімдеген бо латын. 
Жердің жылдам    дығының ар туының 
салдарынан жер бе тін дегі күн дізгі уақыт 
0,5 секундқа қысқара түс кен. 

Осыдан 440 миллион жыл бұрын жер-
дің күнді бір мәрте айналып шығуына 
бақандай 412 күн кететін болған. Яғни 
біздің қазіргі жыл санауымызға салып 
са лыстырар болсақ, бұл бір жылда 412 күн 
болды деген с�з. Осыдан 370 мил лион 
жыл бұрын Жер Күнді 398 күн де айналған. 
Егер Жер мен Айдың арасындағы қашық-
тықтың қысқарма ғанын ескерсек, ендеше 
бұл Жердің Күнді айналу жылдамдығының 
артып келе жат қа нын аңғартатын ақиқат. 
Осы  лай ша, қысқара келе, біздің алды-
мыз дағы 65 миллион жыл бұрын Жердің 
қарқын қосқаны соншалық, Күнді айналуға 
жұмсалатын уақыт үш жүз жетпіс алты 
күнге дейін қысқарды. Ал қазір енді Жер-
дің Күн жүйесін қанша уақытта айнала-
тынын �здеріңіз де біле сіздер. Бір жылда 
365 күн бар деп есептеледі. Алай да, 
2020 жыл ғалым дардың есеп теулеріне 
күт пе ген жерден �згеріс енгізген жыл 
болды. Жердің �з осінде айналу жылдам-
дығының артқанына дәлел – 2020 жыл дың 
19 шілдесі әдеттегі тәулік тік мер зімнен 
1,4602 миллисекундқа қысқарақ аяқталған.  
Айта кетуіміз керек, атом са ғаты ойлап 
табылған уақыттан бастап жер бетіндегі 
уақыт миллисекундпен �л шене бастады. 

Ғылыми негіздемеге сүйенсек, Жер дің 
қоз ғалу жылдамдығына Айдың тарты лы-
сы, жыл сайын Жер бетіндегі атмосфера 
қабатына түсетін жауын-ша шын , сондай-
ақ, тау жыныстарының мүжілуі, мұз-

ЖЫЛДАМ БА ЕКЕН

танымал және жиі қолданатын қосымша-
  ларын егжей-тегжейлі талдаған екен. 
Зерттеу 2023 жылдың мамыр айында 
Ресей, Қазақстан, Украина және Бе ла русь 
елдерінен келген 440 мыңнан астам 
баланың телефонындағы қосым  шаларды 
қолдану статистикасы арқылы жүргі   зілген. 
Зерттеу нәтижесі бойынша  бала лар дың 
орта есеппен күніне шама  мен 4,5-5 сағатын 
телефонға жұмсай  тыны анықталған. @рбір 
бірінші бала YouTube және TikTok-ты 
пайдаланған.  Еліміздегі статистика 
мәліметіне сүйен  сек, 6-15 жас  тағы 
балалардың 85%-ы, 16-74 жас аралығындағы 
адамдардың 89%-ы интернетте отыратыны 
анық тал ған. Бұл дегеніміз, біздің алтын 
уақы  т  тарымыз бос ақпараттармен алда-
нып жатыр деген с�з. Шексіз ақпаратпен 
қатар, интернет әлеуметтік желі мен оған 
деген тәуел ді  лікті әкелді. @леуметтік 

Іңкәр сезім жүрегімізде алғаш бүрле-
ген бозбала шақта: 
«Тағы да іңір келді, мұңымды ерте, 
Тағы да еске аламын гүлімді ерке.
Сағыныштың ішінде – шексіз уақыт, 
Сол шексіздік ішінде ғұмыр келте», – деп 
жырлаған екенбіз. 

Иә, бір-бірінен қашықта жүріп, сағы-
ныш к�рпесін жамылған ғашықтар үшін 
бір сәті – ғасырларға ұласқандай баяу 
�тсе, қуанышты сәттерін бірге б�ліскен 
жандар үшін –  уақыт жарық жылдам   -
дығындай сырғып �те шығады. Яғни,  
уақыттың �туі біздің оны қа  лай �ткізуімізге 
және оны қалай қабыл     дауымызға да 
байланысты. Шын мә     нінде, біздің к�ңіліміз 
к�теріңкі болған кезде уақыттың қалайша 
тез зымырап �тіп кеткенін байқамай 
қаламыз. Ал қиын сәттерде минуттар 
түгілі секунд тардың �зі ауыр қозғалып, 
аяғын баспай  тындай болып к�рінеді. 
Мұндай мы салдар жетер лік.  Бұл мысалдарға 
тек – әлеуметтік уақыт деген ұғым ғана 
жауап бермек. 

ОРТА ЖАСТАН АСҚАН АДАМДАРҒА 
УАҚЫТ НЕГЕ ЖЫЛДАМ �ТЕДІ?
@леуметтік уақыт – әлеуметтік ғы  -

лымдар мен философиядағы уақытты 
түсіну ұғымы. Бұл терминді 1937 жылы 
Ресейден АҚШ-қа қоныс аударған со  -
циолог Питирим Сорокин мен Колумбия 
университетінің профессоры Роберт 
Мертон ұсынған болатын. Бү гінде олар-
дың зерттеулері социология   ның класси-
касына айналды.

@леуметтік уақыт астрономиялық 
уақыттан біраз ерекшеленеді. Ол оқи  ғаның 
қанша уақытқа созылатынын емес, оның 
ұзақтығы қалай сезілетінін к�рсетеді. 
Мысалы, бір жарым сағаттық лекция, 
банкте �з кезегіңізді немесе аял    дамада 
сізге қажетті автбусты күт у адам т�згісіз 
ұзақ болып к�рінуі мүмкін, ал сүрген бар 
ғұмырымыз к�зді ашып-жұмғанша �тіп 
кеткен сәттер се  кілді болып к�рінеді.

@леуметтік уақыт адамның «жеке» 
уа қытын к�рсетеді. Сонымен қатар уа қыт 
туралы түсінік жас бойынша да �з геріп 
отырады. Мәселен, балалар құ былыстарға 
к�п мән бере бермейді. [йт кені олардың 
мына әлем туралы танымы аз. Мәселен, 
5 жасар бала үшін 1 жыл �те к�п уақыт, 

баяу ма екен?баяу ма екен?
Адамзатты	 уа�ытпен �арым-
�атынасы туралы 
мәдениеттанушылар, 
антропологтар, 
әлеуметтанушылар мен 
философтар әлі к�нге дейін ке	 
ау�ымды зерттеулер ж�ргізіп 
келеді.  �детте біз уа�ытты 
астрономиялы� !лшеммен 
!лшейміз. "асыр, жыл, ай, к�н, 
са#ат және секунд деген сия�ты. 
$зіне тән !згермейтін 
жылдамды#ы және бар. 
"аламшарымыз немесе К�н 
ж�йесі �аншалы�та жылдам 
немесе баяу �оз#алса да, Жер 
бетіндегі тіршілік иелері �шін 
физикалы� т'р#ыда уа�ыт бірдей 
!теді.  Астрономиялы� уа�ыт 
бәрімізге орта� бол#анымен, 
уа�ыт әр адам#а әрт�рлі әсер 
ететінін бай�а#ан боларсыз?! 
Кейде желдей ж�йіткіген уа�ыт, 
кейде бір орнында то�тап 
�ал#андай  !тпей �ояды. 
�леуметтанушыларды	 пікірінше, 
біз әлеуметтік тәжірибелер мен 
о�и#аларды	 айналасында 
�'рыл#ан әлеуметтік уа�ытта !мір 
с�реміз. Ал оны	 есебі абстрактілі 
болып келеді. Дәуір, !мір, кезе	 
деген тәрізді '#ымдар осы уа�ыт 
!лшемдеріне сай келмек. 
Ендеше әлеуметтік уа�ыт 
дегеніміз не?

қабылданатын.  Ал дамы ған елдің заманауи 
азаматы бір пре  зи  денттің кезінде дүниеге 
келсе, екінші президенттің тұсында 
мектепте оқып, үшінші президент кезінде 
отбасын құ рып жатуы ғажап емес. Бұл 
уақыт жыл дам �тіп жатқандай әсер қал-
дырады. 

Массачусетс технологиялық уни-
верситетінің профессоры Дуглас Роберт-
сон адамның орта есеппен �ндіретін 
ақпарат к�лемін есептеп к�рмек болады. 
Ол адамдардың тілдесе бастаған кезінен 
бастап, интернет пайда болғанға дейінгі 
кезеңді алады. Нәтижесінде, бастапқы 
кезде әлгі к�лем 107-109 битке тең болса, 

желідегі жаңа лықтар к�п болғанымен, 
ондағы сіздің әрекетіңіз күнделікті қай -
тала  натындар дың санатына жатады, сол 
себепті біз оған жұмсалған уақытты аң-
ғармаймыз, миымыз оны жаңа тә жірибе 
деп тірке   мейді. Нәтижесінде, әлеуметтік 
желіге тәуелді болып, уақытымыз тағы 
қыс  қарады.

ФИЗИКАЛЫҚ УАҚЫТ
 ШЫНЫМЕН ҚЫСҚАРУДА МА?
Ғылыми тұрғыда уақыт – тұрақты 

�л шем емес, ол тартылыс күшіне және 
дененің жылдамдығына байланысты 
ауытқуы мүмкін. Тартылыс күші не   ғұр  лым 

дықтардың жиналуы секілді табиғи құ-
былыстар да ықпал етеді екен-мыс. 

Жалпы 1962 жылдан бері уақыт атом 
сағатының к�мегімен есептеле бастаған 
кезден бастап тәуліктің әдеттегі �лшем нен 
қысқа болуы – бұрын-соңды байқал маған 
құбылыс. Алайда геофизиктер Жердің 
қозғалысына аз-аздап қарқын қосуы сонау 
2016 жылдардан бастал ғанын айтады. 

ТҮЙІН: 

«Уақытты тоқтатар шамаң бар ма? 
Бәрі *теді адамдар, замандар да» деген 

Мұқағали ақынның *лең шумақтары 
мысал еткендей, біздің әміріміз уақытқа 

жүрмейді. Дегенмен, біз оны тиімді 
пай далана аламыз. Ақпараттар ағыны 

толас сыз жүйткіген жаһанданған дәуірде 
біз дің миымызда бос орын қалмай 

ба рады. Ал миымыз ақпаратты к*бірек 
сіңірген сайын дәл қазіргі сәттің бақы тын 

сезіне бермейміз. Джон Рокфел лердің 
«Арзан әңгімеге құмар адам қымбат 
уақытын жоғалтады» деген с*зі бар. 

Ендеше қым бат уақытымызды тек 
қымбат естелік терге арнайық. 

Ғаламға технологияның бірі жаңа  -
лығы – ғаламтор келгелі адамзаттың 

!мірі де күрт !згерді деуге болады. 
Ин тернеттің пайда болуы адамзатқа 

Т!р   тінші индустриялық революция 
кезеңіне !туге мүмкіндік берді. 

Ин  тернеттің тара лу қарқыны да !те 
жылдам болды. Мы салы 50 

миллиондық ауди торияны қамту үшін 
радиоға 30 жыл, теледидарға 13 жыл 

қажет болса, ал интернетке тек 
4 жыл жеткілікті болды. 
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Жамбыл облысында  а�ызы мен а�и�аты астасып жат�ан тарихи орындар 
аз емес. Есте жо� ескі заманнан сыр шерткен м�ндай мекендерді�   тылсымы 
мен ��пиясы да жетерлік. Міне, сондай  жарытылысы беймәлім жер 
Т. Рыс��лов ауданында$ы «Топ а$ашы» саналады. Ерекше �асиетке ие орын 
жайлы ел ішінде жылдар бойы айтылып келе жат�анымен, әлі к%нге ж�мба$ы 
ашылмауда. 

«Топ ағаш» атанған киелі жер Т.Рыс-
құлов ауданы Ақырт�бе ауылының сол-
түстік шығысында орын тепкен. Бұл жер      ді 
елді мекендегі адамдар білмесе, сырт  тан 
келгендер тап басып таба ал   мауы бек 
мүмкін. Себебі киелі орынның орналасқан 
жері жыл мезгілдеріне қарай түрлі түске 
еніп, кейде адам к�зіне елес сағымдай 
к�рінеді. 

Аңыз бойынша бұл жерде 1378 жыл-
дары Мақтым Ағзам Қожаның немересі 
Нүрилә дүниеге келіп, �мір жолында 
�рнек тоқу �нерімен айналысқан к�рі неді. 
Ел ішінде «Домалақ ана» атанып кеткен 
бойжеткен Бәйдібек бимен де осы маңда 
кездескен. Құдықтан су алып жатқан 
сұлуға к�зі түскен Бәйдібек оған жақындай 
келгенде арудың аяғы тайып кетіп құлай 
жаздапты. Осы сәтте бой жеткеннің 
белінен қаршып ұстаған би тағдырын 
тапқанын түсініп, қос ғашық некесін 
қиған екен. Бүгінгі күнге дейін «Топ ағаш» 
ішінде орналасқан бұл құ дықтың суы 
қасиетті саналады. 

Ал 1726 жылы Болат хан билік құрған 
тұста Б�генбай батыр бастаған қазақтар осы 
әулие «Топ ағаш» маңында жоңғар ларды 
тас-талқан етеді. Жаудың қолы бірнеше есе 
к�п болса да қазақтар қайсарлық танытып 
жоң ғарларды ойсырата жеңген. Сол кезде 
Т�ле би бабамыз: «Қызымызды күң, 
ұлымызды құл қылған сұмырай лар дың беті 
қайтты-ау. Қазақ басына енді мұндай 
зұлмат ту масын», – деп бата бер ген екен. 
Осыдан бастап бұл жер «Сұм қайтты» деп 
аталып кеткен. 

«Сұмқайтты» шайқасында қазақтар 
тарихи жеңіске қол жеткізгенімен, ұрыс 
кезінде к�птеген батыры мен сарбазы қаза 
тапты. Міне, осы сардарлардың қаны 
т�гілген жерлерден топ ағашы �сіп 
шыққан деген аңыз бар. Бір батыр қаза 
тапқан жерден бір түп ағаш, ал бірнеше 
сарбаздың денесі жатқан орыннан топта-

сып ағаштар бүршік жарған к�рінеді. Ал ең 
таңғаларлығы, бір жерден �сіп шық қан 
ағаштардың жапырақтары әртүрлі. Бірі 
үшбұрыш болып келсе,  енді  бірі  – 
домалақтау сипатта. Үшінші ағаштың жа-
пырағы болса, бастапқы екеуіне мүлде 
ұқсамайды. «Топ ағашта» талай жылдан 
бері шырақшы болып келе жатқан Ға лым-
 жан Ұзақбаев әр жапырақтың тыл сымы 
мен ерекше қасиеті бар екенін ай тады. 
Оның с�зіне сүйенсек, топ ағаш батырлар 
мазарының үстіне �скендіктен, жа  пы-
рақтың әртүрлі болуы үш жүзге бай -
ланысты к�рінеді. «Бірі Ұлы жүз болса, 
екіншісі Орта жүз, үшіншісі мұнда Кіші 
жүз ұрпағы жатқанын білдіреді», – дейді 
шырақшы. 

Топ ағаштың тылсымы мұнымен шек  -
телмейді. Мұндағы ағаштардың к�шетін 
алып басқа жерге ексең, мүлде �спейді. 
Сондай-ақ ағаштардың жапы рағын 
�зіңмен бірге алып кетуге бол майды. 
Себебі Құлан ауылында тұратын бір 
бойжеткен ағаш жапырағын қалта сына 
салып үйіне апарған күннің түні түс к�рген 
екен. Түсіне ақ киімді адамдар еніп, қызды 
әбден қысыпты. Ертесіне немересінің 
түсін жорыған әжесі киелі мекендегі ағаш 
жапырағын қайта орнына апаруды 
тапсырады. =жесінің айтқанын орындап, 
түс қайта Тараз қаласына жол ға шыққан 
бойжеткеннің жол апатынан қаза тапқаны 
туралы хабар келген. Бұған сенгісі 
келмеген әжесі мәйітханаға ба рып қараса, 
апатқа ұшыраған оның не мересі болмай 
шыққан. Не қуанарын, не жыларын 
білмеген әже немересіне қоңы      рау шалса, 
ол аман-есен екенін айт қан. Осы тұста 
адам айтса сенгісіз жағ дай – жол апатынан 
қаза тапқан бой жет   кеннің аты-ж�ні 
әжейдің немересінің тегімен дәл келген. 
Тіпті, екеуінің жасы мен дене пішімі де 
бірдей болыпты. Тек бақилық болған қыз 
үлкен күре жолмен жолаушы ретінде �тіп 

бара жатқан басқа �ңірдің тұрғыны болып 
шыққан. 

Міне, осы оқиғадан кейін құлан дық тар 
«Топ ағашының» киелілігіне күмәнсіз 
сенетін болған. «Егер әженің немересі 
жапырақты дер кезінде мекеніне қайта 
апарып қоймағанда, жол апатына сол 
ұшырар ма еді?» деген де наным осы күн ге 
дейін айтылады. 

Тоғайда «=білқайыр ханның �зі отыр-
ғызды» делінетін де тал бар. Кеңес тік 
кезеңде ағаштарды НКВД адамдары 
толықтай кесіп, к�зін жоймақшы да 
болыпты. Алайда ағаштарды кескендер 
түрлі ауруға шалдығып, қансырап �лген 
к�рінеді. Бұл әңгіме ел аузында таралып, 
бүгінгі күнге жеткен. 

Топ ағашта тоғыз әулие тас бар. Ха лық 
оны тоғыз батырдың бейнесі деп атайды. 
Одан б�лек, Адам ата, Хауа ана сияқты 
атау алған ағаштар алыптығымен �ткен 
күннен сыр шертіп тұр. Ал періш телер 
талдың түбіндегі кішкене бұлақ тың 
суының емдік қасиеті бар деседі жұрт. 

Топ ағаштың тылсымына к�з жет кізген 
адамдардың да саны күн санап артуда. 
Мәселен, 2015 жылы Т.Рысқұлов ауда-
нының тұрғыны Ләззат Dтеулиева «Топ 
ағашында» жүріп, талдарды суретке тү-
сіреді. Кейін ашып қараса тал түбінде 
намаз оқып тұрған адам бейнесіндегі ақ 
сұлбаны к�ріп, аң-таң болады. Суретті 
шырақшыға к�рсеткенде: «Бұл жер тыл-

сымға толы. =р тал о дүниелік болған 
адам  дардың мүрдесінің үстіне �сіп шық-
қан. Ал әруақ ақ сұлба боп, кей жағдайда 
бойында ерекше қасиеті бар адамдардың 
к�зіне к�рінеді» деген екен. Аталған су-
ретті Ләззат Dтеулиева кейін нен әлеу мет-
тік желіге жариялап, ол ел ара сында қызу 
талқыға түсті. Суреттегі ақ сұлбалы адам-
ның қалай пайда бол ғанын сол кездегі 
�ңірдің ақбас ғалым дарының �зі түсіндіріп 
бере алмаған еді. 

«Топ ағашына» балгерлер мен құма-
лақшылар да келіп к�рген. Алайда олар ды 
кіреберістен үш үкі, үш қаршыға, үш 
иттелгі, үш ақ, үш сары, үш қара жы лан 
күтіп алып, босағадан аттатпай қой ған 
екен. Ал мұндай к�рініске куә болған 
балгерлер тоғайдан айқайлай қашып, бұл 
маңға қайта аттап баспаған. 

Тағы бір таңғаларлығы, «Топ ағашта» 
мүлде құс жоқ. Қанша тал �сіп тұрса да, 
бірде-бір құс келіп бұтағына қонбайды. 
Тоғай ішінде құстардан б�лек, жан-
жануар дың да үні естілмейді. 

Тағы бір айтатыны, «Топ ағашына» 
бала сүйе алмай келген қыз-келін шек-
тердің асыл армандары орындалған. Шы-
рақшы Ғалымжанның с�зінше, бү гінгі 
күнге дейін 150 жас отбасының топ 
ағашында тілеуі қабыл болған к�рінеді. 

Шырақшы Ғалымжан Ұзақбаев «Топ 
ағашты» Құранды оқу арқылы тапқан 
екен. 

« Отбасымда ХІІІ ғасырлық Құран кі-
тап бар болатын. Соны оқу арқылы осы 
қасиетті мекенге тап болдым. Ал ғаш қыда 
түс к�ріп, түсімде маған бұл жер «Ал-
тынт�бе» деп аталады деген аян бе рілді. 
Кейін сұрастыра жүріп, осы қа сиет ті «Топ 
ағашына» келдім», – дейді шырақшы. 

Егер «Топ ағашынан» тарихи Ақыртас 
қалашығы мен к�ненің к�зі саналған 
Ақыр   т�  бе ауылын байланыстыра сызсаң, 
әлем діндерінің орталығы саналған Мек ке, 
Медина, Иерусалим сынды үш бұ рыш  ты 
пирамида пайда болады. Бұл да әлі ешкім 
түсіндіре алмай жатқан жұмбақ құбылыс.

Түнде «Топ ағашта» қанатты ақ тұл пар-
дың самғап жүргенін к�ргенін айт қандар 
да бар. Ал оның артынша жылқы лардың 
тұяғының дүбірі естіліп, қи ян -кескі шай-
қас үні шығатын к�рі неді.

Шырақшы Ғалымжанның айтуынша, 
кейінгі жылдары бұл маңға сырттан к�п 
адам келе бастаған екен. Оның ішінде за -
ғип жандардың жанары ашылып, жү ру   ден 
қалғандар аяғынан тік тұрып, ауыр сыр-
қатқа шалдыққандар індетінен құлан таза 
айығып кетіпті. Келушілердің дені кезінде 
Домалақ ана су алған құдық тан су ішіп, сол 
жерге түнегеннен кейін ден сау   лығы дұ-
рысталып, бойына ерекше бір күш 
келгенін айтқан. 

«Топ ағаштағы» талдардан б�лек, тас -
тарының да қасиеті ерекше. Мәселен, сұр 
тас бас ауруларын емдейтін болса, ақ тас 
бауыр дертіне дауа дарытқан. Ал мұн дағы 
ең қасиетті қара тас саналады. Dйт кені 
оның бетіне табиғат тылсымымен «Аллах» 
с�зі араб тілінде бедерленіп жа зылған. 

Иә, «Топ ағашының» қасиетімен қа тар 
тылсымы да к�п. Бір �кініштісі, осын   дай 
киелі жерге осы таңға дейін бірде-бір 
ғылыми, не археологиялық зерт теу жұ-
мыстары жүргізілмеген. Егер біз «Топ 
ағашының» құпиясын ашып, қасиетін 
барынша таныта алсақ, бұл та ри хымыздың 
жаңа парағын ашып қана қоймай, 
туристерді де лек-легімен тартар еді. Ал 
бұл �ңір экономикасына үлкен де меу. 
Сондықтан «Топ ағашына» ғылы ми-
зерттеу жұмыстарын жүргізуді об лыс тың 
атқамінерлері жақын жылдары қолға 
алады деп сенеміз. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

ТЫЛСЫМГА ТОЛЫ  ТЫЛСЫМГА ТОЛЫ  

ҚЫРЫҚ БІР ЖЫЛ ҚЫРЫҚ БІР ЖЫЛ 
'аза� әдебиетіндегі �лы 

т�л$а, кеме�гер а�ын Абай 
'�нанбаевты� )ле�дері, поэ-
малары ��нды әде би ��нды 
м�рамыз саналады. Сыршыл 
лириканы� шебері, жазбаша 
әдебиетті� негізін �ала$ан 
а�ы нны� )ле�дер жина$ы 
)зіні� к)зі тірісінде жары��а 
шы�па$ан. Кейіннен артында 
�ал$ан асыл м�расын �рпа�-
тары жинастырып, бас па$а 
дайында$ан. Б%гінде м�н дай 
жина�тарды� т%пн�с �асы 
елімізді� м�ражай ла рында 
��нды жәдігер ретінде са�-
таулы.

Сондай құнды қолжазбаның 
бірі Сыр �ңірінен табылды. Ақын -
ның �леңдер жинағының түпнұс-
қасы Қызылорда облыстық тари-
хи-�лкетану музейінде қы рық 
жыл   дан астам уақыт бойына к�з -
ден таса қалып келген. Оны мұра -
жайдың ғылыми хатшысы Асхат 
Сайлау кездейсоқ байқап қалады. 

«Музейдегі қолжазбалар қо  -
рын топтама қылып шығару мақ -
сатында зерттегенмін. Қорда 200-
250 кітап бар. Оның к�пшілігі 
парсы, шағатай тілдерінде жазыл-
ған. Соның арасынан осы кітап 
шықты. Тексере келе бұл кітапты 
1982 жылы музейге Мыната Қал-
ды  баев деген кісі сыйға тартқаны 
белгілі болды. Алайда бұл қолжазба 
бірде-бір рет экспозицияға қойыл-
мапты. Шамасы, �зге тілде жазыл-
ғандықтан аса назар аудар маған 
болар. Кітаптың қайта реставра-
циядан �ткізілгені к�рініп тұр. 
Зерт   тей келе, бұл Абай Құнан  баев-
тың �леңдер жинағы екені белгілі 
бол  ды. Қазір оған аударма жұ мыс-

т а р ы 
қол     ға алынды», – дей ді 

ғылыми хатшы.
Қазір музей қорынан табылған 

к�не қолжазбаны тәржімалауды 
қолға алған – �лкетанушы Жұма-
бай Байзақұлы. Бірнеше күннен 
бері Абай жинағымен жұмыс істеп 
жат қан ол кітапта ұлы ақынның �з 
�лең дерімен қатар к�птеген аудар-
масы топ тасты рылғанын айтады. 
Оның ай  туынша, кітап 256 беттен 
тұрады. Мұнда ақын ның 115 �леңі 
ен гізіліпті. «Кітаптың алғашқы 
36 беті жоқ. Жинақ «Мағзұт» поэ-
масынан бастау алады. Кітапта осы 
шығар маның алғашқы 14 қатары 
жазыл маған. Мұны Абайдың 1961 
жылы шыққан толық шығарма-
ларымен салыстыра отырып анық-
тадым. Сондай-ақ тағы бір �леңі-
нің ал ғашқы 44 қатары жоқ екен. 
Яғни, кейбір �лең  дер толық жа -
зыл  мапты. Жал пы, к�не қол  жаз-
баны зерттеу ба ры      сында кітап-

х а н а ғ а 
арнайы ба рып, сирек 

кітаптар қо   рында жұ мыс зерттеу 
жүргіздім. Кітап  ханадағы ақын-
ның �леңдер жина ғымен салыс-
тырдым. Бір айтарым, бұл Ахмет 
Байтұр сын ұлының еңбегіне тие-
сілі емесін сенімді түрде айта ала-
мын. =зірге бұл кі тап 1922 жылы 
«Қазан» бас   па сынан жарық к�рген 
деген тұ жы рымға келіп отыр-
мыз», – дейді �лкетанушы Жұма-
бай Бай зақұлы.

Аталмыш �леңдер жинағының 
«Қазан» баспасынан шығуы мүм-
кін деп айтылуына да негіз бар. 
Се  бебі жинақтағы �леңдердің 
оқы        луында татар тіліне ұқсас ке ле-
тін тұстары жетерлік. Сондай-ақ 
жинақтың қолжазбасын алғаш 
музейге табыстаған адам да «Қа-
зан» баспасынан жарық к�ргенін 
айтыпты. 

К�не қолжазба жинағы негі-
зінен 13 б�лімнен құралған. =р 
б�лімге �зіндік атау беріліп, ақын-

ның �леңдер топтамасы жазылған. 
Соның ішінде «Мағзұт» поэмасы, 
«Сегіз аяқ», «Dзі туралы», «Заман-
дастар туралы», «Уақыт», «Ой тура-
лы», «Dлең туралы», «Сүю ту ралы», 
«Сұлу қыз туралы», «Аң шы лық 
туралы», «Жылдың т�рт мезгі лі» 
секілді б�лімдер және ау           дар     малар 
қамтылған. Аудар  малар б�лімі 
негізінен Пушкин мен Лермонтов 
шығармаларына негізделген.

Жалпы, Абай Құнанбаевтың 
ғасыр басында жарыққа шыққан 
жинағы к�п емес. Соның ішінде 
алғашқы жинағы 1909 жылы ақын-
 ның інілері Тұрағұл мен Кәкі  -
тайдың құрастыруымен =лихан 
Б�кейхановтың басшылығымен 
Санкт-Петербордағы баспада 
басылған. Сол уақытта бұл жинақ-
тың таралымы аз болады. Түрлі 
себепке байланысты Қазақ   стан-
ның түкпір-түкпіріне жет пейді. 
Сондықтан Кеңес Үкіметінің ал  -

ғашқы жылдарында Абай шығар-
ма    шылығына сұраныс к�п болды. 
Сол себепті алдымен Қазан, кейін-
нен Ташкент қаласында Алаш 
қайраткерлері мен ұлтшыл азамат-
тардың жетекшілігімен Абай жи-
нағы тағы екі рет жарық к�реді. 

«Жалпы, Сыр мұражайынан 
табылған Абай �леңдері жина-

ғының қолжазбасын 1922 жылы 
Қазан мен Ташкент қаласында 
басылып шыққан кітаптармен са-
лыстыруға келеді. Тарихи дерек  ке 
сүйенсек, сол кездегі Бернияз 
Күле    ев деген жалынды жас ақын 
Алаш қайраткерлерінің ұйғары  -
мымен Қазақ АССР Ағарту ми-
нистр   лігінің ұсынысы негізінде 
Қазан қаласындағы баспа ісінің 
�кілі ретінде жұмыс істеген екен. 
Жас ақын 1920 жылы осы қызметке 
тағайындалғанда 20 жаста бо  -
лыпты. Қызмет атқарған жылдары 
ол Абайдың, Сәкен Сейфуллин, 
Мағжан Жұмабаев, Сұлтанмахмұт 
Торайғыровтардың кітаптарын 
шы ға     рыпты. Бернияз ұлы Абай дың 
�леңдерін �зіне үлгі, �неге тұтқан 
ақын ретінде танымал. Мағ        жан 
Жұмабаев секілді қазақ тың лирик, 
романтик ақында  рының бірі 
болды. Оның алға қой ған міндеті 
де ауқымды еді. Соның ішінде 
Абайдың 1909 жыл ғы жинаққа 
енбей қалған �лең  дерін толық -
тыруды мақсат тұтады. Ұлы ақын-
ның қара с�здері мен �леңдерінің 
толық нұсқасын жа сау, Абайдың 
�мірбаяны мен су   реттерін жи нақ-
тауға ден қояды. Алайда сол кездегі 
аумалы-т�кпелі заман к�п нәрсеге 

кедергі келті ре ді. Ақын ның туыс-
тарымен, ұрпақ  тарымен байланыс 
орнат қа нымен, тұ  шымды мағлұмат 
жинау ға мүм кіндік бола бермеген. 
Соған қара  мастан ұзақ ізденістің 
нәтиже сінде 1922 жылы Қазан қа-
ла сында Абай дың �леңдер жи-
нағын қайта басып шығарған деген 
дерек бар. Яғни, жоғарыда айтып 

�ткені міздей, 1909 жылғы Тұрағұл 
мен Кәкі  тайдың жинағын қайта 
толық     тырып, с�з басын жазып, 
жарыққа шығарады», – деп түсін-
дірді бізге бұл жайында абайт а-
нушы, әл-Фараби атындағы ҚазҰУ 
фило логия факультеті, Қазақ әде-
биеті және әдебиет теориясы ка-
фед ра  сының аға оқытушысы, 
фило ло гия ғылым дарының канди-
даты Се рікбай Қосан.

Абайтанушы 1922 жылы Таш-
кентте шыққан Абай �леңдерінің 
жинағын қазақтан шыққан ал-
ғашқы елші ретінде танымал Нәзір 
Т�реқұлов құрастырғанын алға 
тартады. Алайда оның жинағы да 
1909 жылғы жинақты қайта   лай-
тынын айтты. Сыр мұра       жайынан 
табылған еңбек т�те жазу үлгісінде 
әзірленген. Ал 1922 жылдан кейін-
гі жинақтар тек латын, кирилл қар-
пінде басылған. Сондықтан бұл 
жи нақ сол 1922 жылғы Қазан, Таш-
кент қалаларында жарық к�р ген 
жи нақпен сәйкес келетінін мә лім-
деді. Сондай-ақ бұл жинақта к�р-
сетілген 13 б�лімнің атауы да 
1909 жылы шыққан топтаманы 
қай   талайтынын дәйек ретінде 
ұсын ды. 

Абайтанушы Сыр �ңірінен та-
былған жинақтың әзірге суретін 
ғана к�ргенін айтады. Кітаптың 
түпнұсқасын қолына алып, таны-
сып шықпай, нақты тұжырым жа   -
сау қиын екенін жеткізді.

Қазір Сыр музейінің сирек 
кітаптар қорынан табылған к�не-
ден жеткен құнды жинақ қызу 
зерт телу үстінде. Dлкентанушы 
ау    дарма жұмыстарын толық аяқ -
таған соң �леңдер топтамасын 
баспадан заманауи үлгіде қайтадан 
басып шығаруды мақсат тұтып 
отыр. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ҚОРДА САҚТАЛҒАН ҚОЛЖАЗБА

�зірге бұл кі тап 1922 жылы «Қазан» 
бас   па сынан жарық к�рген деген тұ жы рымға 

келіп отырмыз.

Қасиетті мекеннің құпиясы 
қашан ашылады?

--
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«ДАМУМЕН» БІРГЕ «ДАМУМЕН» БІРГЕ 
М�найлы 	лке елімізде бизнесті 

мемлекеттік �олдау және кәсіпкерлік 
секторды дамыту сатысы бойынша 
алды��ы орында т�р. Біз б��ан 
«Даму» �орыны� Ма��ыстау облысы 
бойынша айма�ты� филиалы �йым-
дастыр�ан баспас	з туры аясында  
	�ірлік және республикалы� б��а -
ралы� а�парат ��ралдары 	кіл    де   -
рімен бірге ж$ріп к	з жеткіздік.

Алдымен «Маңғыстау облысында 
шағын және орта бизнесті мемлекеттік 
қолдау бағдарламаларын іске асыру шара-
лары» тақырыбында баспас�з кон ферен  -
циясы �тті. Басқосуда �ңірлік фи лиал 
директорының орынбасары Гүлсая Ах-
мето   ва «Даму» қорының кәсіп кер лерді 
қаржылай қолдау нәтижелері ту ралы әң-
гімелеп берді.

– Бизнесті қолдау және дамыту бағ-
дарламалары жұмыс істеген сәттен бас тап, 
«Сыйақы м�лшерлемесін субси диялау» 
бойынша кәсіпкерлердің жалпы сомасы 
285,3 млрд теңгеден астам несие лері бойын-
 ша 4 558-ден астам жобасына, «Кепіл-
дендіру» бойынша кепілдік сома сы 41,1 млрд 
теңгеден астам, жалпы со ма сы 80,9 млрд 
теңгені құрайтын не сиелер бойынша 3 
853 кәсіпкердің жо ба сына қол дау к�рсетілді. 

Мәселен, биыл «Пайыздық м�л шер  -
лемені субсидиялау» бойынша кә сіп -
керлердің жалпы сомасы 30,1 млрд теңге  -
ден астам 733 жобасы қолдау тап ты. Оның 
ішінде ұлттық жоба шеңбе рінде несие 
сомасы 28,6 млрд теңгеден астам 728 жоба, 
«Қарапайым заттар» эконо микасы бойын-
ша жалпы сомасы 1,5 млрд теңгеден астам 
5 жоба, «Кепіл дендіру» бойынша облыс 
кә сіпкерлерінің жалпы кредит сомасы 
15,1 млрд теңгені, ал кепілдік сомасы 
7,6 млрд теңгені құ райтын 559 жоба қана-
ғат   танды рылды, – дейді Гүлсая Жұма  бай-
қызы.

Біз баспас�з туры аясында мемле кет тік 
бағдарламалар арқылы �ңірдегі биз несті 
дамытуға қолдау алған бірқатар кәсіп-
орын ды аралап к�рдік. Алдымен бас сұқ-
қа нымыз «Каскор-Машзавод» ЖШС 
болды. Ақтау қаласының іргесінде орын 
тепкен мекеме Қазақстанның мен деген 
мүйізі қарағайдай алпауыт компа ния-
ларымен тұрақты жұмыс істеп келеді екен. 
Сонымен бірге ол еліміздің машина жасау 
саласында жедел дамып келе жа тыр.

Зауыт 1990 жылы құрылған. Қыз-
метінің негізгі түрі – мұнай және газ �н ді-

ру ге арналған мұнай кәсіпшілігі жаб дық  -
тарын дайындап, жасап шығару. Атап 
айт     қанда, мұнай қыздырғыш пеш тер (са-
ғалық жылытқыштар, жол жылыт қыш  -
тары және тағы басқалар), ұңғыма ларды 
бұрғылау, �ндіру және кейін пай  далану 
үшін пайдаланылатын құ     быр     лар  дың мұ -
най соратын, оның ішінде Premium класты 
бұрандалы сорғы-ком прессорлық, мұнай-
газ кәсіпшілігі құбыр ларын �ндіру және 
жеткізу. Зауыт тың техникалық директоры 
Жұ малы Ерға   лиевтің айтуынша, зауыт 
�німін тұтыну  шылар қатарында «Маң ғыс-
тау  мұнайгаз», «Cзенмұнайгаз», «Қа ра  жам-
басмұнай», «Ембі мұнай» т.б. сияқ ты ірі 
мұнай кәсіпші ліктері бар. Соның ішінде 
«Cзенмұнай газбен» 3 жылдық келісім -
шарттары жа салған. 

– Біз 2021 жылы кәсібімізді �ркендету 
мақсатында Халық банкі және «Даму» қо-
рының қолдауымен қомақты қаржы 
алдық. Мақсатымыз – техникалық құ рал-
жабдықтарды жаңарту болды. Со ның 
ішін    де сорғы штангілеріне, ком прессор 
тұрбаларға қолданатын муфті �ндірісін 
қолға алып, �ндіріс к�лемін кеңейте түс-
тік. Сосын тағы да 3 млрд 740 млн теңге 
қарыз алып, осы �ңірге қажет ті, к�п жыл-
 дан бері жоспарымызда жүрген сорғы 
штангі   лерін шығарып, жер гілікті тұты ну-
  шыларды қамтамасыз етіп отыр мыз. Қа-
зір оның 3 түрін, яғни диаметрі 18,22 және 
25 болатын сорғы ларды шы ғарып жатыр-
 мыз. Біз Гер мания, Швей цария, Қытай 
және Ресей сияқты озық техноло гиялы 
елдерден құ рал-жабдықтар сатып алдық, 
80 пайыз  ға жуық алған қар жымызды 
игер дік. 

Компания «Бизнестің Жол картасы – 
2025» мемлекеттік бағдарламасы бойын ша 
қызметті кеңейтуге, «Қазақстан Халық 
Банкі» АҚ арқылы мұнай кәсіп шілігі 
жабдықтарын шығару бойынша �ндірісті 
жаңғыртуға жылдық 14% м�л шерлемемен 
қолдау алды, оның 6%-ын кәсіпкер т�-
лейді, ал қалғанын мемлекет субси дия-
лайды, – дейді атқарушы ди ректор.

Мекеме корпустық, бұрғылау құ быр -
лары, сорғы штангалары, әртүрлі конфи  -
гурациядағы сыйымдылық жаб дықтары, 
қысыммен жұмыс істейтін ыдыс тар, мұнай 

�німдерін сақтауға арнал ған резервуарлар, 
мұнай-газ сек торы үшін әртүрлі күрделі -
ліктегі ме талл конструк циялар т. б. шығару 
жұмыс тарымен айна  лысады. Зауыттың 
бар лық �німі тұтыну  шылардың талап-
тарын ескере отырып, нормативтік-техни-
калық құжат    тарға сәй кес шығарылады 
және ұлттық, мемлеке  тара  лық және ха -
лық   аралық стан  дарт  тардың талап тарына 
толық сәйкес келеді. Бүгінде компанияда 
365 адам жұ мыс істеп жатыр.

«Даму» қорымен қоян-қолтық жұмыс 
істеп келе жатқан серіктестің бірі – 
«Түпқараған-Финанс» ЖШС. Нарықта 
20 жылға жуық уақыттан бері жұмыс істеп 
келе жатқан мекеменің негізгі қыз меті – 
халыққа қонақүй мен мейрамхана қыз   -
метін к�рсету. Компания кәсіп керлікті 
дамы тудың 2021-2025 жылдарға арналған 
ұлттық жобасы аясында әкімшілік ғима  -
ратты қонақүй ретінде қайта жаңартуға 
субсидиялау бойынша қолдау алған. 

– «Достық» қонақүйі Ақтау қаласы ның 
қақ ортасында орналасқан. Мұнда аб-
солютті жанға жайлы және 70 эксклю зив-
ті, жақсы безендірілген б�лмелер бар. Kр-
бір жеке б�лме хош иістендірілген, 
жүй кең ді тыныштандыратын, қолдан жа-
салған бұйымдар к�з тартады.

Қонақүйге келушілер 42 стандартты 
б�лме, 23 люкс, 5 люкс, king-size кереуеті 
бар таңдай алады. Б�лмелер ыңғайлы 

кереует  пен, жоғары жылдамдықты интер-
нет пен, к�парналы СКД теледи да рымен, 
шағын тоңазытқыштар, есік тер ге арналған 
электронды карта лармен, түтін детектор   -
ларымен, сейф тер    мен, кір жуу қыз мет -
терімен және б�лме қызмет терімен жаб-
дықталған, – дейді «Түпка раған-Фи  нанс» 
компа ниясының қаржы лық дирек   торы 
Мария К�бешова.

Компания ForteBank акционерлік қо-
ғамына жүгініп, жылдық 18,5% қарыз ал-
ған. Оның 9%-ын «Даму» қоры суб сидия-
ласа, қалған 6%-ын кәсіпкер т� лейді. Осы 
жаңа қонақүйдің арқасында Ақтау қала -
сына туристер ағыны артып, жаңа жұмыс 
орындары ашылған. 

Біздің соңғы барған мекемеміз «Ас-
клепий» ЖШС болды. Офтальмология, 
яғни адамның к�ру мүшесінің физио-
логиясын, анатомиясын, к�з ауруларын 
диагностикалау, емдеу және алдын алуды 
зерттейтін медицина саласымен айна-
лысатын компания қаланың к�п тұрғын-
дар шоғырланған ауданына орнала сыпты.

– Бүгінде офтальмологияда техно ло-
гиялық революция жүріп жатыр. Оны жа -
саған микроскоп. Бұрыннан белгілі қара   -
пайым емес, операциялық. Бұл адам ның 
ең нәзік органы – к�здің терең дігіне енуге 
мүмкіндік берді. Опера ция лық мик  рос -
коп  тың арқасында тірі к�з дің микро   әле  -
міне кіріп қана қоймай, ол жерде «таза -

лық» жасауға мүмкіндік ту ды, – дейді 
ком         панияның құрылтай шысы Ғалымжан 
Құлымбаев. Офтальмо логия саласында 
20 жылдан астам тәжі  рибесі бар маманның 
ай туынша, жо      ға     рыда айтқан ре  волю -
циялық әдісті офтальмологиялық және 
невропато логиялық қызметтерді ұсыну  -
мен айна лысатын «Асклепий» ЖШС да 
қол да нады екен. 

Клиникада барлық дәрежелі опера ция 
жасайтын операциялық блок, күн дізгі 
стацио нар және линзалар мен к� зілдірікті 
әр адамға дербес таңдап бе ретін оптика 
бар. Науқастарға к�здің ішкі тор қабығын 
лазерлік емдеу, қайталама катаракта мен 
глаукома, катаракта мен глаукома хирур   -
гиясы, к�здің ультрады быстық зерттеуі, 
циклоскопия сияқты қызметтер к�рсеті-
леді екен. Журналистер қауымы мұндағы 
құрал-жабдықтың біразымен танысып, 
атқаратын қызметін де біліп алды. Мәсе    -
лен, YAG офтальмо логиялық лазері – к�з-
дің ішкі тор қабы ғын фотокоагуляцияға, 
қайталама ката рактаны емдеуге және глау-
 ко  маны ла     зер лік емдеуге арналған к�пмақ-
  сатты офтальмологиялық лазерлік жүйе. 
Ал оптикалық когерентті томогра фия – 
бұл к�з құрылымын сканерлеу үшін жарық 
сәулесін қолданатын диагностикалық 
зерт теудің бір түрі. Ал Infi niti факоэмуль-
си фикаторы энергияның үш түрлі түрін 
ме  ханикалық, ультрадыбыстық немесе 
Aqualase сұйықтығының жоғары жыл дам-
дықты ағынының энергиясын қол дану, 
сондай-ақ бұралу фако эмуль сифика   -
циясын пайдалану арқылы ка   та рактаны 
жоюға болатын бірегей хи рур гиялық қон-
дырғы екен. 

Бұл кәсіпкер де коммерциялық ғи ма -
ратты «Нұрбанк» АҚ-дан 116 млн тең ге 
қар жы алып, сатып алған. Несие бойын  ша 
сыйақы м�лшерлемесі 21,75% бол са, оның 
8%-ын кәсіпкер т� лей  ді, ал 13,75%-ын 
мемлекет субси дия лайды. Қазір клиника 
10 адам ды жұмыс пен қамтып отыр. 

 – Біздің клиника 2021 жылы ашыл ды. 
Содан бері аптасына 20 адамды к�з ауруы-
нан арылтып, емдеп келеміз. Қазір к�з ау-
руы біршама жылға жасарып кетті. Бола -
шақта к�здің артқы жағы бойынша 
опе  ра  ция жасауға қол жеткізсек дейміз. Ол 
үшін, әрине жаңа құрал-жабдықтар керек, 
оны сатып алуға тағы да «Даму» қорының 
қолдауына жүгінеміз, – дейді к�з дәрігері.

Біз қайда барсақ та қайнаған еңбек тің, 
ел игілігін еселеп жатқан мігірсіз жұмыс -
тың куәсі болдық. «Мұның бәрі кә сіп кер 
ең бегін мемлекет қолдаға ны ның, к�мек 
қо лын созғанының арқа сы, «Дамумен» 
бірге дамып келеміз!», – дей ді бәрі бірауыз-
дан.

Сағындық РЗАХМЕТОВ,
Ақтау қаласы

ДАМЫП КЕЛЕМІЗДАМЫП КЕЛЕМІЗ

Шымкент �аласында со��ы жыл -
дары жол ��рылысы, к	пірлер салу, 
айналма жол ��рылыстары �ар�ынды 
ж$рді. Соны� бірі – т�р�ындар к	птен 
к$ткен Бәйдібек би да��ылында�ы 
айналма жол. Жа�ында жа�адан 
та�айындал�ан �ала әкімі (абит Сыз-
   ды�бековты� тапсырмасымен Бәй   -
дібек би – Ар�ын беков к	ше     ле      ріні� 
�иылысында $ш де�гейлі жо  лай     -
ры�ты� е� жо�ары эстакадасы – Бәй-
 ді    бек би да��ылы к	лік �оз�а    лысына 
ашылды. О�у жылыны� бас      талуына 
орай к	лік �оз�алысы жиі    леген со� 
��рылыс �ар�ыны да к$шейтілген 
болатын.

«ҚҰРЫЛЫСҚА АЛПАУЫТ 
КОМПАНИЯЛАР ҒАНА 
ТАРТЫЛМАУЫ ТИІС»

Дәл қазір үшінші мегаполисте авто  -
к�лік ағыны к�бейіп тұр. Еліміз бойынша 
бұл мәселеде Шымкент қаласы к�ш 
бастап тұрғандықтан, соңғы жылдары 
жол құры   лысына басымдық берілген. 
Бұл жолайрық та қалада кептелісті азай-
тып, к�ліктерге қо   лайлы жағдай жа-
сайтын бір ден-бір маңызды жоба бола-
тын. Жоспарға сәйкес жолайрық үш 
деңгейлі. Т�менгі деңгейде – Арғынбеков 
к�шесі, жоғары деңгейде – Бәйдібек би 
даңғылы, ортаңғы деңгейде – оң жақ 
бұрылыстар мен сақиналы жол орна-
ласатын болады.

Бүгінде жолайрық құрылысы белгі-
ленген кестеге сәйкес жүргізіліп жатыр. 
Құрылыс жұмыстарын ыңғайластыра оты-
рып, к�ліктердің қозғалысына кептелісті 
азайту мақсатында жол кезең-кезеңімен 
пайдалануға беріліп жатыр. Бұдан бұрын 
15 мамыр күні халыққа қолайлы жағдай 
жасау мақсатында Арғынбеков к�шесі 
ашылған болатын.

Бүгінде жоспарланған жол құрылыс 
жұмыстары 80 пайызға орындалған. Енді 
жолайрық құрылысын толық аяқтап, 
к�ліктің барлық бағыттағы қозғалысын 
қамтамасыз ету жыл соңына жоспарланып 
отыр.

Нысанға арнайы барып, құрылыс 
барысын қадағалаған Ғабит Kбдімажитұлы 
жауаптыларға жұмыстарды мерзімінде 
аяқтап, жаяу жүргіншілердің қауіпсіздігі 
үшін бағдаршамдар мен жүргіншілер 
жолын ретке келтіру, жол белгілерін дер 
кезінде орнату бойынша арнайы тапсырма 
берді. Онымен қоса, жол құрылысы жұ  -
мыстарына тек алпауыт монополистерді 
емес, заң шеңберінде рұқсат етілген шағын 
және орта компанияларды да жұмылдыру 
қажет екеніне тоқталды. Пандустарды да 
арнайы талаптарға сай салуды тапсырып, 
ерекше жандардың қауіпсіздігіне назар 
аударды.

Сондай-ақ қала әкімі жауаптыларға 
құ рылыс барысында жолайрық айна-
ласына жиналатын жауын-шашын суының 
деңгейіне қарай ирригациялық жүйелердің 
жүктемесі мен су �ткізу қабілетін қа  да-

ғалап, қазірден қолай сыз дықтардың ал-
дын алуды жүктеді.

ИРРИГАЦИЯ САЛУ ҚҰРЫЛЫСЫ 
ҚАРҚЫНДЫ 

Осы тұста айта кетейік, Шымкентте ир-
ри гациялық жұмыстар да қарқын алған. 
Тұран ауданындағы 41 к�шеге биыл 24 ша-
қырымды құрайтын ирригациялық жұ  мыс-
тар жүргізу жоспарланған. Қазір Қа                зығұрт, 
Наурыз, 112 орам аумағындағы 9 к�шеге 
жалпы ұзындығы 5,5 шақы рымнан тұратын 
ирригация салынып, пайдалануға берілді.

Олар – Қазығұрт елді мекені бойынша 
Жандарбеков, Т�лебаев, Баянауыл және 
атауы жоқ к�шелер болса, 112 орамнан – 
Аманжолов, Нарадоволцов, Темірқазық 
к�шелері, Наурыз шағын ауданынан – 
Жанкент к�шесі, Түркістан шағын ауда -
нынан – Жанқожа батыр к�шесі.

Ал қалған 25 к�шеде қазір ирригация 
салу құрылыс жұмыстары қарқынды 
жалғасуда. Сондай-ақ 8 к�шеге мемле   -
кеттік сатып алу конкурсы жүргізіліп жа -
тыр. Аталған жұмыстар биылғы қазан 
айын  да толығымен аяқталып, пайдалануға 
берілмек. 

Қазір қаланың оңтүстік бағытындағы 
жалғыз кірме-шығыс жолында жүктемені 
азайту мақсатында 15,5 шақырымдық 
Қонаев даңғылының жалғасы салынуда. 
Жоба бойынша нысан 6 кезеңнен тұрады. 
Бүгінде жұмыстардың 30 пайызы атқа -
рылған. Жалпы, құрылыс жұмыс тарына 
53 адам, 20 техника жұмылдырылып отыр.

Қонаев даңғылы жалғасының 5-кезеңі 
Бадам �зенінен әскери б�лімінің тұсына 
дейінгі аумақты қамтиды. Бұл аралықтың 
ұзындығы – 4,7 шақырым, ені – 42 метр, 
6  жолақты. Ал нысанының 6-кезеңі әс ке-
ри б�лімнің тұсынан ПК-132 дейінгі 
аралық,  бұл кезеңнің ұзындығы – 
8,5 шақырым, ені – 15 метр, 4 жолақты.

Аталған кезеңде қазір автомобиль 
жолының жер т�семдері салынуда. Бри-
гадалар жерасты суы �тетін темір бетонды 
құбырын орнату жұмыстарын жүргізуде. 
Сонымен қатар қазір Бадам �зенінен 
�тетін к�пірді Саттарханов к�ше сімен қо-
су жұмыстары іске асырылуда.

Шымкент қаласында жүріп жатқан 
тағы бір жол құрылысы – Ташкент – 
Алматы бағытында қаланы айналып �тетін 
негізгі магистралды А-2 автомобиль жо-
лын қайта жаңарту жұмыстары. Аталған 
жол – 31 шақырым, 8 кезең бойынша жол 
құрылыс жұмыстары жүргізілуде.

Бүгінде 1 және 3-кезеңінің құрылыс 
жұмыстары мен Бадам �зенінен �тетін 
к�пірдің құрылысы аяқталған. Шілде 
айында Ынтымақ шағын ауданына бара-
тын жол қиылысынан Темірлан тасжолына 
дейінгі аралықты қамтитын 2-кезеңі 
толық аяқталып, ел игілігіне пайдалануға 
берілген болатын. Жыл соңына дейін 
4-кезеңді толығымен аяқтау жоспарланып 
отыр.

А-2 айналма тасжолының 4-кезеңі 
Темірлан тасжолынан Бадам �зеніндегі 

к�пірге дейінгі аралықты қамтиды. Жалпы 
ұзындығы 1,86 шақырымды құрайтын 
автомобиль жолының ені – 35,5 метр, 
6 жо лақты. Жолдың екі жағынан да арық, 
жасыл аймақ, тротуар салу, к�шені жарық-
тандыру жұмыстары жүргізілуде. А-2 ай-
налма тасжолын қайта құру жұмыстары 
82 пайызға орындалған.

АУҚЫМДЫ ЖОБА – 
ОҢТҮСТІК АЙНАЛМА ЖОЛЫ

Шымкент қаласы маңындағы ірі жол-
к�лік инфрақұрылымының бірі – Оңтүстік 
айналма жолы салынуда. Айналма жолдың 
құрылысы Леңгір тасжолынан бастап КХ-
15 облыстық маңызы бар автожолына 
дейінгі аралықты қамтиды. Ұзындығы 
16 шақырымды құрайтын айналма жол 
бар лық транзиттік к�лікті қала сыртымен 
жүргізуге мүмкіндік береді. Сонымен қа    -
тар мегаполис к�шелеріндегі және қала 
маңындағы кептелісті азайтып, эколо      гия-
лық жағдайды жақсартады. Оған қоса, жол 
бойында орналасқан елді мекендерде ша-
ғын кәсіпкерліктің дамуына ықпал етеді 
деп күтілуде.

Жоба бойынша к�шенің ені 9 метрді 
құрайды.

Бүгінде Шымкент – Ташкент жолында 
қиылысатын б�лігінде к�пір салынып, 
жол   дың негізі дайындалған. Жол құрылыс 
жұмыстары кезең-кезеңімен іске асыры-
лып отыр. Бұл жоба қаламыздың инфра-
құрылымын дамыту мақсатындағы қажетті 
жобаның бірі болып есептеледі. Құрылыс 
жыл соңына дейін бітуі тиіс.

Ал дәл қазір сонымен қатар Адырбеков 
к�шесінің қайта құру жұмыстарына кіретін 
Мәделі Қожа мен Жібек жолы к�шелері 
аралығында аяқжолдар, ирригациялық 
латок орнату, жер т�семін дайындау жұ-
мыстары атқарылуда.

Жоба бойынша, жалпы ұзындығы 
3,74 ша   қырымдық жол Алдияров к�   ше-
сінен Т.Рысқұлов к�шесіне дейінгі ара-
лық  ты қамтиды. Ені 23 метр 4 жолақты 
жолдың екі жағында ирригациялық жүйе 
мен жасыл аймақ, тротуар, жарық шамдар 
к�зделген. Бүгінде құрылыс жұмыстары 
76 пайызға орындалып тұр. Адырбеков 
к�шесін қайта құру жұмыстары 2023 жылы 
то лы ғымен аяқталып, пайдалануға беру 
жоспарланған.

 Үшінші мегаполисте жол қозғалысын 
реттеуге қатысты осындай ауқымды шара-
лар атқарылуда. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

ЖОЛАЙРЫҚТАР 
КЕПТЕЛІСТІ АЗАЙТАДЫ 

Қазір қаланың оңтүстік бағытындағы жалғыз кірме-шығыс жолында 
жүктемені азайту мақсатында 15,5 шақырымдық Қонаев даңғылының жалғасы 

салынуда. Жоба бойынша нысан 6 кезеңнен тұрады. Бүгінде жұмыстардың 30 
пайызы атқа  рылған. Жалпы, құрылыс жұмыс тарына 53 адам, 20 техника 

жұмылдырылып отыр.
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Кітаптың тұсаукесер кешіне 
Мем лекет және қоғам қайрат кер-
лері, ақын-жазушылар, ғалымдар 
мен кітапхана қызметкерлері, 
БАҚ !кілдері, сондай-ақ хас !нер-
ге іңкәр қауым қатысты. Белгілі 
ком    позитор тұңғыш кітабының 
жа  рық к!руі үшін аз уақыт жұм-
сал мағанын атап !тті:

– Мен бұл кітапқа екі жыл 
бойы дайындалдым. Екі жыл бұ-
рын жүрегіме күрделі ота жасалды. 
Сол кезде қанша ғұмырым қалды 
екен деп ойладым. Аман қалдым 
ғой, әйтеуір. Кітабымды кім шы-
ғарады? Ұл-қыздарым бар ғой. 
Бір ақ !з әндеріңнің тағдырын 
!зің нен артық ешкім білмейді. 
)н дерім – менің перзентім сияқ-
ты. )рқайсысының мінезі бар. 
Жү   регімнен жарып шыққан ән де-
рім нің халыққа жеткені де, жет пе-
гені де бар. Мойындалғаны, әлі 
ән    шісін таппағандары бар. Сон-
дық тан осы фотоальбом-кітабым-
ды шығарғым келді. Бұл – менің 
тұңғыш жарияланып отырған 
кітабым, алғашқы қарлығашым. 
Мен !тірік ән жазып, !зімді алда-
ған емеспін. 40-қа жуық ән жа зып-
пын. Оның ішінде 10-ға жуы ғы – 
халыққа танымал әндер. Мен 
!нер ге адал болған жанмын. 5нер-
ден басқа менің ешкімім жоқ, – 
дей ді Қалдыбек Құрманәлі.

Композитордың шығарма шы-
лығы бүгінде қазақ музыкасының 
алтын қорына енген. Аты аңызға 
ай налған «Қазақ вальсінің королі» 
Шәм ші Қалдаяқовпен к!зі тірі-
сінде кездесіп, тырнақалды туын-

ды ларына оң бағасын алған ком-
по зиторды к!пшілік бүгінде 
«Шәм ші ағаның ескегі», «Шәмші 
мұ ра сының шырақшысы» атап 
кет кен. Қазақстанның еңбек сіңір-
ген қайраткері, ұстаз Аягүл Ми ра-
зова да фотоальбом-кітаптың ұр-
пақ үшін құнды екенін айтты:

– Бұл кітап Қалдыбектің !зіне 
ға на емес, халқымызға, !сіп келе 
жат қан ұрпағымызға !те қажет 
дү ние деп білемін. Сондықтан 
мұн дай дүниелер к!бірек келсін. 
)ри не, композитор к!п қой. Бірақ 
ком позитордың ішінде де шоқты-
ғы биіктері болады. Мен Қалды-
бек ті осы үшін құрметтеймін. 
Қал   дыбек – халықтың адамы, – 
де ді ол. 

Қалдыбек Құрманәлі – белгілі 
!нер иелері Мәдина Ералиева, 
Тұң ғышбай Жаманқұлов, Роза 
Рым баева, Мақпал Жүнісова, 
Сем бек Жұмағалиев, Майра Ілия-
сова, Сәкен Жақсылықұлы, Та-
мара Асар, Жұбаныш Жексенұлы, 
Тоқ тар мен Бейбіт, Айгүл Иман-
баева, Мирас пен Құралай, )й-
герім Қалаубаеваның орындауын-
да ғы халық арасына кең тараған 
– «Кірмеші жиі түсіме», «Қиялдағы 
қал қа», «Бақыт жайлы ән», «)н-
ар ман», «Жайықтың толқындары», 
«Телефонмен тіл қатшы маған», 
«Қариялар азайып бара жатыр», 
«)н-аға немесе Шәмшімен сыр-
ласу», «Шай ішіп кетсең қайтеді?», 
«Шағаласы Шардараның» тағы 
бас қа әндердің авторы. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Jasyl jurek – �олданыс�а жарамсыз полиэтилен 
�алталардан сыр�а, с�мке жасап, секондхендтегі 
материалдардан жа�а киім тігіп, �алды�тарды іске 
жаратып  ж�рген апалы-сі�ілі Саида және Дина 
Ыбышеваларды� эко-жобасы. Олар сондай-а� 
пластик �алды�тарды �айта ��деуге арнал�ан 
шеберлік саба�тарын да �ткізеді.

ШӘМШІ МҰРАСЫНЫҢ 
ШЫРАҚШЫСЫ

Алматыда�ы 'лтты� кітапханада (аза�станны� е�бек 
сі�ірген �айраткері, к�рнекті композитор (алдыбек ()р ма-
нәліні� фотоальбом-кітабыны� т)саукесер кеші �тті. Ком-
позиторды� т)��ыш рет жары� к�рген фотоальбом-кіта-
бын да б)рын-со�ды басылым беттерінде жарияланба�ан, 
ба лалы� ша�та�ы сирек кездесетін фотолары, ком по зитор-
ды� әндері ноталарымен және әншілерді� сурет терімен 
�оса берілген. 

Кезекшi редакторлар –
Бердібек ХАБАЙ,

Наурызбек САРША

ЖАРАМСЫЗ 
ПАКЕТКЕ

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

КИТТІҢ ОҚИҒАСЫ ҚАТТЫ 
BСЕР ЕТТІ

Саида мен Динаның бұл жобамен айна-
лы суы на интернеттегі бейнежазба 

түрткі болған екен.
– Осыдан бес жыл бұрын Facebook-те су 

жа ғасында !лім аузында жатқан киттің ви део-
сын к!рдім. Мамандар әлгі киттің ішінен 300 
па кет алып шыққан екен. Кит осы пакеттерден 
ас қорыта алмай қиналып, жағаға жүзіп ке-
ліпті. Сол уақытқа дейін пластиктің қайдан 
ке ліп, қайда кететінін зерттеп к!рмеппін. 
Жаңа ғы видеодан кейін, пластик қалдықтарды 
табиғатқа зиян тигізбейтін етіп !ңдеудің 
жолдарын қарастыра бастадым. Іздеп жүріп 
Precious Plastic жобасын тауып алдым. Жоба 
ав торы пластик !ңдейтін кішкентай к!ліктер 
ой лап тапқан. Мен де осы жобаға ұқсас бір 
дү ние жасағым келді, – дейді жоба авторы 
Саи да Ыбышева.

Бастапқыда Саида мен Дина бұл жобаға 
грант бағдарламаларын іздестіреді. Бірақ түрлі 
бағ дарламаға !тініш бергенімен, нәтиже бол-
маған. 

– Түрлі бағдарламаға !тініш беріп к!рдік. 
Бі р ақ ешкім қаржы бергісі келмеді. Қазақ-
стан да мұндай іске б!лген ақша ақтал май-
тынын айтып қайтарды. Сосын әзірге басқа 
не істеуге болатынын ойладық. Jasyl jurek 
осы лай !мірге келген еді, – дейді Дина.

ҚАЛДЫҚТЫ EҢДЕУ – 
КҮРДЕЛІ ЖҰМЫС

Жоба авторлары бастапқы кезде !нім-
де рін !з таныстары арасында ғана 

!т  кізген. )леуметтік желідегі жобаның па рақ-
ша сы ашылмай тұрып, !з парақшаларында 
бұйымдарын салып жүрген. Осылайша, дос-
тарының қолдауымен бұйымдар жан-жақты 
сұранысқа ие бола бастапты. Алғашқы жұ мыс-
тары пакеттен жасалған сырға болыпты. Ав-
тор лар полиэтилен пакеттерінен бұйым жа сау 
сырт к!зге оңай к!рінгенімен, оның да маша-
қа ты к!п екенін айтады.

– Шкафта толып жататын пакеттерді 
алып, сырға жасап к!рдік. Ол кезде жобаның 
ар найы парақшасы жоқ еді, жеке парақ ша-
мызға салып жүрдік. Достарымыз мақтап, 
ке ре мет идея екенін айтып, қолдады. Кейін 
па  кеттерден фотосурет салатын рама жасай 
бастадық. Бірақ бұған к!п уақыт пен к!п пакет 
керек екен, – дейді Саида

Мәселен, бір рама істеуге шамамен 
1 500 пакет кеткен. Қалалық к!рме-

лер дің біріне қою үшін раманың үлкендеу 
!л шеміндегі 10 данасын арнайы тапсырыспен 

жа саған. Оларды істейтін кезде шикізат тап-
пай қиналғандарын айтады.

– Сол 10 раманы істегенде қатты қиналып, 
жо бадан сәл шаршап қалғандай болдық. Се-
бебі бұл – !те күрделі жұмыс. )уелі пакет 
жи нап, керегін пергамент қағаздардың орта-
сына қойып үтіктейміз. Кейін оның бәрін 
!зі мізге қажет пішінмен жинап, тұмшапешке 
са лып, күйдіреміз. Ол еріген соң, рама шы-
ғады, – деді Дина.

Жобаның YouTube желісіндегі арна-
сын да бұйымдардың жасалу жол-

дарын к!руге бо лады. Онда жоба авторлары 
плас тикалық пакеттерді қайта !ңдеу арқылы 

еш кім бағалай алмайды деп барған едім. Ашы-
ла салысымен, бір ер адам келіп, жұмыс тура-
лы, нені қалай жасайтынымызды сұрады. Мен 
де қызығып жатыр деп ойлап қуанып, бәрін 
ай тып бердім. Бір кезде «Онда мен үйдегі қол-
д а нылған дәретхана қағаздарын да сендерге 
әкеп берейін, соны !ңдеп беріңдер» деп күлді. 
Бетімнен шапалақпен салып қалғандай болды. 
Қатты ренжіп, к!ңілім түсті. Оның үстіне, ол 
мұны бәріне естірте айтты. Содан кейін к!п 
уақыт Instagram парақшаға да ештеңе салмай 
кеттім. Бәрі сол адам сияқты ойлайтындай 
к!рі не берді, – дейді Дина Ыбышева.

Саида да осындай жағдайлардың к!п бол-
ға нын растады.

– Сол жәрмеңке бізді к!пке таныстырған 
ал ғашқы шара болған соң жадымызда қатты 
сақ талды. Бір әйел ұлын шақырып, «Қарашы, 
қан дай әдемі заттар, бірдеңе сатып алайық» 
де  генде баласы бізге естіртіп: «Қойшы, ақша 
т!  ле ген соң «нормальный» зат алсақ қайтеді, 
қо  қыс үшін ақша т!лейміз бе?» деп кетті. 
Осы н   дай пікірлер жанымызды жабырқататыны 
бар, – деді ол.

EНІМДЕРДІҢ БАҒАСЫ АСА 
ҚЫМБАТ ЕМЕС

Jasyl Jurek жоба !німдері қолжетімді бағада 
са тылады. 

– Егер АҚШ-та болсақ, сырғалар үшін 
ха лық әлдеқайда жоғары баға ұсынар еді. Біз 
жа саған сырғалардың ең қымбаты – 5 000 
тең ге. Басында әдемі болсын деп табиғи тас-
тар ды да қосатын болған соң солай қымбаттау 
шы ғатын. Ал қазір пластиктен-ақ жап-жақсы 
сыр ғалар жасап жүрміз. Бағасы – 1 000-1 500 
тең ге, – дейді жоба авторы Дина Ыбышева.

Jasyl Jurek-те сырғамен қатар, кардхолдер, 
с!м ке де сатылады. )рі кітап арасына қоятын 

бет  белгілер де бар. Жоба !німдерінен киім дер ді 
де кезіктіруге болады. Авторлар бұл киім дерді 
секондхенд дүкендеріндегі қол да ныс қа жарамай 
қалған ескі маталардан жасал ған. Киімдердің 
бәрі де ерекше дизайнмен ті   гіл ген. 

Авторлардың айтуынша, халықтың, оның 
ішінде жастардың жоба !німдерін тұтынуға 
де ген қызығушылықтары біртіндеп !сіп ке-
леді. Демек, бұл жоба адамдардың экологиялық 
проб лемаға к!зін ашып қана қоймай, қалдық-
тар ды қайта !ңдеп, оларға жаңа !мір сыйлау-
дың мүмкіндігін де қоса к!рсете алғандай... 

к!ркем заттарды жасауды үйренемін деу ші-
лерге шеберлік сабақтарын !ткізген.

АЛҒАШҚЫ ЖBРМЕҢКЕ 
АПТЫҒЫМЫЗДЫ БАСЫП ТАСТАДЫ

Бастапқы кезде жобаны барлығы дерлік 
қолдамаған, сынап-мінегендер де 

табылған. Дина Ыбышева алғаш жәрмеңкеге 
қатысқан күні қатты сынға қалғанын айтты.

– Тақырыптық жәрмеңке болған соң онда 
сауат ты, экологияға бей-жай қарамайтын адам 
к!п болады, біздің жұмысты солардан асып 

«ЖАЊА ¤МIР» 
сыйлайдысыйлайды

Фильмнің режиссері – Кен-
жебек Шайқақов. «Айқай» – оның 
екін ші толықметражды жұмысы 
және Ұлттық киноны қолдау мем-
ле кеттік орталығының қолдауы-
мен түсірілген алғашқы фильм.

«Халықаралық кинофес ти-
валь дерде біздің фильмдерімізге 
де ген сұраныс жоғары екенін к!-
ріп отырмыз. Азиядағы ең ірі ки-
но фестивальдердің бірінде к!р се-
тілетін «Айқай» кинокартинасы – 
осының дәлелі. Жалпы, киноин-
дус трия !кілдері және біздің ор та-
лық жұмысты бір жүйеге қойып, 
әр фильм !з мақсатын айқындауы 
тиіс. Бізге нақты нәтиже керек. 
Біз ге фильмдеріміздің с!релерде 
шаң басып жатқаны емес, олардың 
прокатқа шығуы, фестивальдерге 
қатысып, жетістікке жетуі маңыз-
ды», – деді орталықтың басқарма 
т!рағасы Құрманбек Жұмағали.

«Айқай» фильмі к!рерменге 
екі аяқсыз туған бас кейіпкердің 
!мірі арқылы ядролық жарылыс-
тан зардап шеккен Семей поли го-
ны құрбандарының тағдырын 
жә не анасынан айырылған бала-
ның әкесіне жанашырлығын, қам-
 қ орлық жасауға деген талпы ны  сын 
баяндайды. К!ркем фильм нің тү-
сірілімі Абай облысы Аяг!з ауданы 
Шыңғожа ауылында !ткен. Бас-
ты р!лдерді Орынбек Шай ма  ған-
 бе тов, Арнұр Акрам, Ер болат 
)л қо жа, Бейнұр Бай мұ хам бетов, 
Ерлан Малаев, Ай бек Иманқұлов 
және Айғаным Нұрсұлтан сом-
дай ды.

Айта кетейік, Busan Interna-
tional Film Festival – 1996 жылдан 
бері жыл сайын Оңтүстік Корея-
ның Пусан қаласында !тетін Азия-
дағы ең ірі кинофестиваль дердің 
бірі.

«АЙҚАЙ» КОРЕЯДАҒЫ 
КИНОФЕСТИВАЛЬДЕ КӨРСЕТІЛЕДІ

Отанды� «Ай�ай» фи-
льмі 4-13 �азан к�ндері 
О�т�стік Ко реяда �тетін 
әйгілі Пусан кинофес ти-
ва ліні� А Window on 
Asian Cinema («Азия ки-
но сына ашыл�ан тере-
зе») ба�дар ламасында 
к�р сетіледі.

 Түрлі бағдарламаға �тініш беріп к�рдік. 
Бі р ақ ешкім қаржы бергісі келмеді. Қазақ стан да мұндай іске 

б�лген ақша ақтал май тынын айтып қайтарды. 
Сосын әзірге басқа не істеуге болатынын ойладық. Jasyl jurek 

осы лай �мірге келген еді, – дейді Дина.
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